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روزنامه صبح ایران

»بسم الله الرحمن الرحیم«
»اذا مات العالم ثُلٌمَ في الاسلام ثُلمةً لا یسٌدها شيء«

ارتحال عالم ملکوتی حضرت آیت الله العظمی حاج سید محمود هاشمی شاهرودی)اعلی الله مقامه الشریف(، موجب تاسف و 
تاثر گردید.این عالم مجاهد، طی سال های متمادی حضور در سنگر مقدس حوزه های علمیه، ضمن کسب فیض از محضر عالمان 
برجسته، به تدریس دروس حوزوی و تالیف کتب و آثار مختلف فقهی و دینی پرداخت و در این زمینه شاگردان بزرگ و آثار و خدمات 
علمی و فرهنگی گرانسنگی را از خویش به یادگار گذاشتند. ایشان  پس  از پیروزی  شکوهمند انقلاب  اسلامی  نیز به عنوان یکی از 
چهره های موثر انقلاب و مورد وثوق حضرت امام خمینی)ره( و رهبر معظم انقلاب)مدظله العالی( در مناصب و مسئولیت های مهم  
گوناگون  از جمله ریاست قوه قضائیه، فقهای شورای نگهبان، مجلس خبرگان رهبری و مجمع تشخیص مصلحت نظام حضور داشته 
و منشاء برکات و خدمات دینی و اجتماعی ارزنده ای در این عرصه ها شدند.فقدان این عالم جلیل القدر را به محضر حضرت بقیه الله 
الاعظم )عج(، رهبر معظم انقلاب، مراجع عظام تقلید، حوزه های محترم علمیه و همه  ارادتمندان آن عالم بزرگ،  به ویژه بیت مکرم و 
فرزندان برومند ایشان، تسلیت عرض نموده و ابراز امیدواری کرده است: خداوند متعال بر علو درجات آن بزرگوار بیفزاید و روح بلند 

و مطهر ایشان را با اخوان شهیدش و اولیای الهی و ائمه معصومین »علیهم السلام« محشور گرداند.

پيام تسليت سرپرست استانداری قم به مناسبت ارتحال
 آیت الله العظمي سيد محمود هاشمي شاهرودي)ره(«

سید محمدرضا هاشمی- سرپرست استانداری قم

پيام تسليت

 رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی  :

به هیچ وجه امکان کنترل فضای مجازی وجود ندارد 

تکاپوی بانک ها برای اجرای بخشنامه جدید نرخ سود

پایانی بر توقف کار پارکینگ های پول در شعب!

ظریف: تعهد محضری بدهم که دنبال ۱۴۰۰ نيستم؟ 

وزارت اطلاعات اعلام کرد

دستگیری عناصر شبکه  نفوذ
در سیستم بانکی و ارزی 

راهی که تاثیرگذاری اصلاح طلبان  و اصولگرایان،  بر معادلات کشور را تداوم می بخشد

اصلاح درون گفتمانی
 گریزگاه بن بست سياسی 

7

7

7

2

3

شهردار قم گفت: فرهنگ حفظ محیط زیست و صیانت از فضای سبز باید به درستی نهادینه 
شود. دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد در هفتاد و پنجمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی 
شهر قم در سالن جلسات ساختمان شهید باکری عنوان کرد: اگر در روند صدور پروانه طرح ایجاد 
فضای سبز و صرفه جوئی در مصرف آب مورد توجه قرار گیرد بسیاری از مشکلات زیست محیطی 
از میان می رود. شهردار قم افزود: یکی از مهم ترین اهداف این طرح حفظ محیط زیست توسط 
توسعه فضای سبز است هر چند بر اساس قانون 20 درصد از مساحت یک ساختمان باید به فضای 
سبز اختصاص یابد. وی تصریح کرد: فرهنگ حفظ محیط زیست و صیانت از فضای سبز باید به 
درستی نهادینه شود و این امر نیاز به برنامه ریزی و تشویق مردم دارد. سقائیان نژاد نخستین هدف 

این طرح را ترویج فرهنگ پاکیزه نگه داشتن محیط زیست...

پیکر مطهر آیت الله سید محمود هاشمی شاهرودی رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام روز 
چهارشنبه پنجم دی ماه در قم تشییع و درحرم مطهر حضرت فاطمه معصومه)س( به خاک سپرده 
می شود. مرکز خبر حوزه علمیه روز سه شنبه اعلام کرد: مراسم تشییع پیکر مطهر رئیس مجمع 
تشخیص مصلحت نظام امروزصبح در تهران و بعد از ظهر درقم برگزار خواهد شد.گزارش حاکیست 
بر اساس اعلام یکی از اعضای ستاد مراسم تشییع و بزرگداشت آیت الله هاشمی شاهرودی، پیکر 
مطهر آن عالم ربانی عصر چهارشنبه از مسجد امام حسن عسکری)ع( به سمت حرم مطهر حضرت 
معصومه)س( تشییع و در جوار ضریح مطهر بانوی کرامت به خاک سپرده خواهد شد. دفتر مقام 
معظم رهبری اعلام کرد مراسم تشییع آیت الله هاشمی شاهرودی روز چهارشنبه از ساعت 8:30 

صبح در مصلای حضرت امام خمینی )ره( تهران برگزار خواهد شد و ...

وزارت اطلاعات اعلام کرد: سربازان گمنام امام زمان 
تهران،  بلوچستان،  و  سیستان  های  استان  در  )عج( 
پیچیده  اقدامات  در  اصفهان  و  کرمان  قم،  مازندران، 
اطلاعاتی - عملیاتی همزمان و هماهنگ، 17 نفر از عناصر 
شبکه نفوذ در سیستم بانکی و ارزی را دستگیر کردند. 
این وزارتخانه با انتشار اطلاعیه ای یادآور شد: این شبکه 
به بهانه انجام واردات کالا، با اسناد غیرواقعی و جعلی به 

ثبت سفارش واردات کالا اقدام می کردند و بدون آن که 
قصد واردات کالا داشته  باشند ارزهای دولتی را به مقصد 
دلخواه خود حواله می کردند و پس از آن، ارزها را به قیمت 
آزاد فروخته و از مابه التفاوت حاصله سودجویی می کردند.
براساس این اطلاعیه، در نتیجه اقدامات اداره کل اطلاعات 
سیستان و بلوچستان و همکاری ویژه دستگاه قضایی و 

دادستان این استان 87 شرکت صوری شناسایی و...

تداوم ضعف گفتمانی جریان های سیاسی کشور، فضا را به سمت رکود و بی تحرکی پیش خواهد برد. در چنین 
شرایطی اصلاح طلبان و اصولگرایان برای تاثیرگذاری بر معادلات کشور، چاره ای جز بازاندیشی بر بنیان های فکری و 
اصول کنشگری خود ندارند. بیش از دو دهه است که رقابت و برهم کنش دو جریان اصلاح طلب و اصولگرا، معادلات 
سیاسی کشور را از خود متاثر کرده است. طی بیست سال گذشته هر دو جریان، برخورداری از قدرت سیاسی در 
بالاترین نهاد اجرایی و مجلس را تجربه کرده و کارنامه عملی مشخص از خود به جا گذاشته اند. نکته جالب آنکه در این 

مدت و طی دوره های متناوب، فرسایش گفتمان هر یک از این جریان های سیاسی با رویش و...

شهردار قم:

فرهنگ حفظ محیط زیست و صیانت
 از فضای سبز باید نهادینه شود

عصر امروز پس از تشییع در تهران:

پیکر مطهر آیت الله شاهرودی درقم 
تشییع و به خاک سپرده می شود 

سخنگوی وزارت امور خارجه در خصوص جنجال هایی که اخیرا 
با برداشت های نادرست و بعضا مغرضانه از مصاحبه وزیر خارجه با 
یک رسانه فرانسوی انجام شد، گفت : هم نوایی برخی افراد با رسانه 
های صهیونیستی و ضد انقلاب در تحریف سخنان وزیر امور خارجه 
عجیب، مشکوک و غیرقابل درک است. »بهرام قاسمی« در خصوص 
این مصاحبه اظهار داشت: در روزهای اخیر شاهد شکل گیری دور 

جدیدی از زنجیره دامنه دار حملات رسانه ای و ...

رهبر معظم انقلاب اسلامی در پیامی درگذشت فقیه عالیقدر و 
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام آیت الله هاشمی شاهرودی را 
تسلیت گفتند. متن پیام حضرت آیت الله خامنه ای به این شرح است:

بسم الله الرحمن الرحیم/ انا لله و انا الیه راجعون
با تأسف و اندوه خبر درگذشت فقیه عالیقدر و رئیس مجمع 
تشخیص مصلحت نظام، آیةالله آقای حاج سیدمحمود هاشمی 

شاهرودی رضوان الله علیه را دریافت کردم...

قاسمی در واکنش به دور جدید حملات به وزارت خارجه مطرح کرد

هم نوایی عجیب و مشکوک 
برخی با رسانه های صهیونیستی 

رهبر انقلاب در پیام تسلیت درگذشت آیت الله هاشمی شاهرودی:

آیت الله شاهرودی استادی بزرگ در 
حوزه و کارگزاری باوفا برای نظام بود 
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برای نجات از فساد و رانت
راهی جز شفافیت نداریم

روحانی هنگام تقدیم لایحه بودجه کل کشور: 

*  افزایش 20 درصدی دریافتی حقوق بگیران در سال 98 
*  کالاهای اساسی با ارز 4200 تومان عرضه می شود

*  بی تردید آمریکا به اهدافش نخواهد رسید 
*  معیشت، تولید و اشتغال سه اولویت دولت 

ولادت امام موسی کاظم )ع( را تبریک می گوئيم

88

باستناد مجوز هیأت مدیره سازمان در نظردارد نسبت به واگذاری بهره برداری ردیف های مشروحه 
ذیل از طریق مزایده اقدام نماید. لذا متقاضیان واجد شرایط جهت دریافت پاکت وشرایط مزایده از 
تاریخ نشر آگهی نوبت دوم به مدت ده روز به استثنای روزهای تعطیل از ساعت 8 صبح لغایت 14 
به واحد امور قراردادهای سازمان به نشانی قم - کیلومتر3 جاده قدیم قم - تهران سازمان پایانههای 
مسافربری شهرداری قم (ترمینال) مراجعه و در صورت نیاز، جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 

36642349-025تماس حاصل نمایند.

اهم شرایط عمومی :
- جهت خرید اسناد مزایده مبلغ 500/000 ریال به شماره حساب 700787913121 )درآمد سازمان( 
بانک شهر بنام سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم واریز نموده و به همراه اصل فیش واریزی 

وکارت شناسایی معتبر جهت تحویل اسناد مراجعه فرمایید.
- مبلغ سپرده شرکت در مزایده بصورت ضمانتنامه بانکی و یا واریز وجه نقد بحساب700787307316 

سپرده سازمان نزد بانک شهر بنام سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم می باشد.
- درصورتی که برندگان اول و دوم مزایده حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به نفع سازمان 

ضبط خواهد شد.
- سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم در رد یا قبول هریک از پیشنهادات مختار است.

- جهت شرکت در مزایده ردیف 1 و 2 جدول فوق الذکر، ارائه معرفی نامه از اداره کل حمل و نقل 
وپایانه های استان استان قم برای کلیه متقاضیان الزامی است و اخذ مجوزفعالیت از ارگانهای ذیربط 
مانند اداره کل حمل ونقل پایانه های استان قم ، اماکن و اداره کار و تامین اجتماعی و .... به عهده برنده 

مزایده می باشد.
- هزینه درج آگهی و کارشناسی بعهده برنده مزایده می باشد.

- برنده مزایده موظف به ارائه ضمانتنامه بانکی )معادل حداقل سه ماه اجاره موضوع قرارداد جهت 
ردیف 3 و 4 جدول فوق الذکر و حداقل شش ماه اجاره موضوع قرارداد جهت ردیف 1 و 2 جدول فوق 

الذکر( و تسلیم 12 فقره چک بابت پرداخت اجاره ماهیانه به سازمان می باشد.
- سایراطلاعات مربوط به مزایده در شرایط مزایده مندرج می باشد.

سازمان پایانه های مسافربری 
شهرداری قم

سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم

آگهی مزایده )نوبت اول(

بسم الله الرحمن الرحیم
هَا شَيْ ءٌ إلَِی یَوْمِ  إِذَا مَاتَ الْعَالِمُ ثُلِمَ فِي الِْسْلَامِ ثُلْمَةٌ لَا یَسُدُّ

الْقِیَامَةِ
ارتحال عارفانه و آسمانی شدن حضرت آیت الله سیدمحمود 
هاشمی شاهرودی ریاست محترم مجمع تشخیص مصلحت نظام 
و لبیک گویی به این آیه شریفه "انا لله و انا الیه الراجعون" اندوهی 
ماندگار برای جامعه اسلامی و بیت معظم له برجای گذاشت.بی 
شک این ضایعه اسف بار قابل جبران نیست و فقدان این سالک 

الی الله خلا جبران ناپذیری ایجاد خواهد نمود .
اینجانب ارتحال ملکوتی این عالم وارسته و فقیه توانمند را به ساحت با برکت ولیعصر حضرت حجت ابن 
الحسن العسکری)عج(،مقام معظم رهبری،مراجع عظام،حوزه های علمیه بخصوص بیت معظم له و همگان 
تسلیت عرض نموده و برای آن فقید سعید علو درجات و برای بازماندگان صبرجمیل و اجر جزیل مسالت دارم.

پيام تسليت شهردار قم در پی ارتحال آیت الله هاشمی شاهرودی

 دکترسیدمرتضی سقائیان نژاد- شهردار قم

پيام تسليت 
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منبر شبستان امام
در حسرت لحن آرام استاد

روح پرفتوح استاد عزیزمان، عالم ربانی، فقیه صمدانی، 
مجاهد بصیر، اصولی کبیر، مرجع عالی قدر و سیاست مدار 
عارف، حضرت آیت الله سید محمود هاشمی شاهرودی 

اعلی الله مقامه الشریف، به لقاء الله شتافت و ثُلِمَ فی الاسلامِ ثُلمَةٌ لایَسُدُّها شَیئٌ. خدای 
مهربان غریق رحمت و همنشین اجداد طاهرینش علیهم السلام فرماید.گرچه حجاب 
معاصرت، همان آفت تاریخی حیات بشر، بر این درّ گرانقدر نجف پرورده نیز پرده 
مظلومیت افکند، اما آثار و تالیفات بی نظیر او در فقه و اصول خواهند ماند و شاید آیندگان 
بیش از معاصران، از نابغه مکتب شهید صدر رضوان الله علیه و هدیه گرانسنگ او به انقلاب 
اسلامی، قدرشناسی کنند. با مقایسه ای کوتاه   میان آثار او و دیگران تردیدی نمی ماند 
که تالیفات او در اوج هستند و او به برکت نبوغ و بستر بی نظیر نمو علمی و مجاهدت 
خستگی ناپذیرش یک تنه مرزهای دانش را تا حدود زیادی جابه جا نموده است.استاد 
عزیز ما با وجود این رفعت علمی، خلعت عافیت و مرجعیت را خالصانه و فداکارانه وانهاد و 
خود را وقف جمهوری اسلامی، یعنی یادگار استاد دیگرش خمینی کبیر رضوان الله علیه 
نمود و الحق که شخصیت و وزانت او زینت همه مناصبش بود، بی  آن که هیچ کدامشان، 
زینتی برای او محسوب شوند.ایشان با وجود شأن مرجعیت، همچون سربازی فداکار در 
کنار رهبری انقلاب ادام الله ظله ایستاد و برای خدمت به مردم و پیش برد نظام به سوی 
اهداف عالی اسلامی، از هیچ تلاشی دریغ نداشت. بررسی میزان توفیق ایشان در فائق 
آمدن بر عیوب و ضعف های نهادها، البته مجال خود را می طلبد اما آنچه حتی دشمنان 
او هم بر آن صحه می گذارند، ژرف نگری و اقدامات اساسی و موفقیت نسبی در مقایسه 
با دیگران است.جایگاه ممتاز و منحصربه فرد علمی، سوابق درخشان مبارزاتی، شخصیت 
فراجناحی، به همراه اخلاق و سعه صدر و قدرت تحمل مخالف، بی رغبتی  به مناصب 
اعتباری زودگذر، ساده زیستی به دور از تظاهر و ریا، سلامت نفس و تعبد و تهجد، از ایشان 
سیاستمداری متفاوت ساخت که ذخیره روز مبادای انقلاب محسوب می شد و بر اهل 
اطلاع، پوشیده نیست که جمهوری اسلامی، سرمایه عظیمی را از کف داد. ایشان هیچگاه 
از تریبون های عمومی برای منازعات سیاسی و شخصی و دفاع از خود استفاده نکردند و 
آنها که در ظلمت بی خبری مردم، مجال دروغ و تهمت می یافتند و از تقابل با او اعتباری 
می جستند، همیشه در حسرت درگیری و جدال او ماندند! چون جنس او متفاوت بود و 
باور داشت که: إنَّ الله یُدافِعُ عَنِ الذینَ آمَنوا؛ إنَّ الله لایُحِبُّ کُلَّ خَوّان کَفور!امروز مسجد 
محمدیه و منبر شبستان امام خمینی در حسرت لحن آرام و متین او در درس های پربار 
و عمیقش با شاگردان و ارادتمندان او هم ناله اند؛ شاگردانی که سالها روزشان را با لبخند 
دلنشینش هنگام ورود به شبستان آغاز و از بزم کریمانه دانشش بهره  ها برده بودند. پس از 
درس، روی زمین با آنها می نشست؛ سؤالات شان را با نگاهی مهربان و پدرانه می شنید و با 
خوشرویی پاسخ شان می گفت. کافی بود نوشته ای از خود، تقدیمش کنند تا علی رغم همه 
اشتغالات وسیع و ارزشمندش، مشتاقانه بخواند و حاشیه بزند و حتی ویرایش نماید!پس 
از این، حالات خوش او هنگام توسل هر روزه به حضرت بقیة الله ارواحنا فداه و تواضع و 
خاکساری اش هنگام زیارت فاطمه معصومه سلام الله علیها فقط خاطره اند و روضه های 
پرشور حسینیه های قم و مشهد، دیگر چشمان اشکبار و گریه های جانسوز او را نخواهند 
دید. دیگر قلم او شب تا به صبح به نگارش فاخرترین آثار فقه و اصول نخواهد چرخید، و 
چشمان خستگی ناپذیرش، پس از عمری مجاهدت، به خوابی عمیق رفتند. او تا آخر عمر 
بر پیمان نوجوانی اش با حضرت صاحب العصر عجل الله فرجه، ماند. عبد او بود و زینت 
خاندان رسالت.خداوند مهربان با نسل نسبی و علمی او، جای خالی اش را پرکند که إنَّه 

علی کُلّ شیء قدیرٌ و العلماء باقونَ ما بَقِیَ الدَّهر.
*شاگرد آیت الله هاشمی شاهرودی

لطفا به همین راحتی نمیریم
یکی از ویژگی ها مهم ما ایرانی ها این است که راحت 
می میریم. گاهی راحت تر از خوردن یک لیوان آب. مرگ 
دانشجویان در واژگونی اتوبوس در محوطه دانشگاه آزاد 
علوم تحقیقات تهران، جان خود را از دست دادند. 4 دختر 
دانش آموز در زاهدان در آتش سوختند.تلخ  اما واقعی است. 

به همین راحتی و سادگی، مردم جان خود را در مدرسه، خانه و جاده از دست می دهند 
بدون اینکه بیمار باشند، مورد حمله تروریستی یا جنگ قرار گرفته باشند.روزانه حدود 43 
نفر در ایران، تنها و تنها در حوادث رانندگی جان می دهند. مردن به خاطر گاز گرفتی و 
یا سهل انگاری مانند مدرسه زاهدان جای خود.مرگ 43 نفر در یک روز به خاطر تصادف 
یعنی کشته شدن 301 ایرانی در یک هفته، هزار و 290 نفر در یک ماه و 15 هزار و 
695 نفر در یک سال.این آمار بالاتر از تمام جنگ ها و خونریزی های جهانی است. معلوم 
نیست ما ایرانی ها با خود چه می کنیم ؟  واقعا چرا اینقدر » جان« برای ما بی ارزش است.

برخی از ما فکر می کنیم بدن هایمان از جنسی ناب است که هیچ بلایی بر سرش نازل 
نمی شود و با این اعتقاد به دل جاده و خیابان می زنیم و چنان رانندگی می کنیم که گویی 
رویین تن هستیم.کسانی که می خواهند بمیرند خودکشی می کنند یعنی می دانند که 
بعد از عمل خودکشی دیگر نفس نخواهند کشید. در رانندگی هم همین است کسانی 
که در جاده های ایران سرعت می روند می دانند حادثه هر لحظه در کمین آنهاست اما باز 
می روند و می روند تا جایی که آمار مرگ در تصادف می شود 43 نفر در روز.راننده نه تنها 
خود را به کام مرگ می کشاند بلکه دیگران را هم با خود به دره مرگ می برد. چه بسیار 
کودکانی که فدای اشتباه و خود خواهی یک راننده شده اند.بارها به خاطر مرگ خاموش یا 
همان مردن به خاطر استشمام گار، هشدار داده شده اما بازهم وقتی زمستان در خانه های 
ایرانی ها را باز می کنند، برخی به دام مرگ می افتند.مرگ 4 دانش آموز زاهدانی به خاطر 
چه بود؟ سهل انگاری مسؤولان مدرسه؛ اینکه آنها فکر نمی کردند ممکن است بخاری نفت 
سوز، کلاس موکت شده را تبدیل به کوره ای داغ کند.به خدا جان آدمی عزیز است.پدر و 
مادر این8 دانشجو هزار امید و آرزو داشتند. پدر و مادر آن 4 دانش آموز دوست داشتند 
فرزندان خود را در لباس عروس ببیند. حالا چه شد؟خیلی از مردم حاضر هستند برای 
حفظ جان خود، تمام سرمایه خود را هزینه کنند، آنوقت برخی در این سرزمین به راحتی 

از جان خود می گذرند و می میرند.لطفا به همین راحتی نمیریم.

معصومه ابتکار :

خواستند اصلاح طلبان را محو کنند
 اما اصلاحات انقلابی زنده است

 معاون رئیس جمهور گفت: خیلی سعی کردند اصلاح طلبان را به بیگانه وابسته کنند، 
اصلاح طلبان را از کل صحنه روزگار محو کنند. یکی گفته بود »اصلاح طلبان را در شیشه 
کردیم و یکی هم گفته بود »اصلاح طلبان را جارو کردیم«. از این اصطلاحات زیاد است 
اما عملا اصلاحات انقلابی، بسیار زنده، مورد توجه مردم و پایبند به اصول و آرمان های 

انقلاب پایبند است. 
معصومه ابتکار در پاسخ به این سئوال که برچسب غیرانقلابی به اصلاح طلبان می 
چسبد؟ اظهارداشت : خیلی سعی کردند چنین برچسبی را بزنند. از ابتدا سعی کردند 
اصلاح طلبان را به بیگانه وابسته کنند، اصلاح طلبان را از کل صحنه روزگار محو کنند. 
یکی گفته بود »اصلاح طلبان را در شیشه کردیم«. یکی گفته بود »اصلاح طلبان را جارو 
کردیم«. از این اصطلاحات زیاد است اما عملا اصلاحات انقلابی، بسیار زنده، مورد توجه 
مردم و پایبند به اصول و آرمان های انقلاب پایبند است.وی افزود: بسیاری از ایثارگران و 
کسانی که عملا از جان خودشان یا اعضای نزدیک خانواده شان برای این انقلاب فداکارانه 
و عاشقانه گذشتند، امروز در اردوگاه اصلاح طلبی به سر می برند. اصلاح طلبان در عین 
حال که عمیقا به اصول و باورهای انقلابی و دینی پایبند هستند، در عین حال عمیقا 

اعتقاد دارند که کشور نیازمند اصلاحات ساختاری است.

دادستان تهران خبرداد

 بازداشت 2 نفر در حادثه اتوبوس دانشجویان
2 دادستان تهران  گفت :2نفر از پیمانکاران، مسئول تاسیسات بازداشت شدندو 2 نفر 

هم احضار شدند و قرار است تا  چهارشنبه مراجعه کنند.
جعفری دولت آبادی از بازداشت 2 نفر از پیمانکاران و مسئول تاسیسات در راستای 
بررسی ابعاد حادثه تصادف اتوبوس حامل دانشجویان دانشگاه آزاد خبر داد.عباس جعفری 
دولت آبادی در رابطه با بررسی قضایی آخرین وضعیت حادثه تصادف دانشجویان دانشگاه 
علوم تحقیقات گفت: دو نفر از معاونین بنده پیگیر این موضوع هستند.وی افزود: بر اساس 
اعلام بازپرس ، هیات ۷ نفره ای پیگیر این موضوع هستند و ابعاد مختلف را بررسی می 

کنند.
دولت آبادی از بازداشت چندین نفر در رابطه با این حادثه خبر داد وگفت: 2 نفر از 
پیمانکاران، مسئول تاسیسات بازداشت شدندو 2 نفر هم احضار شدند و قرار است تا فردا 

مراجعه کنند.
دادستان تهران تصریح کرد: قرار است بررسی شود که آیا اتوبوس بیمه بوده و اینکه چه 
مشکلاتی وجود داشته است. حادثه وقتی تشدید می شود که اتوبوس به مخل تاسیسات 

آب برخورد می کند.
وی از کشته شدن راننده این حادثه خبر داد و گفت: تا کنون هشت نفر کشته شدند 
که راننده هم جز آنها است. از بیمارستان ها هم خواستیم که هر کدام از مصدومان که 

امکان صحبت داشتند در رابطه با حادثه توضیحاتی دهند. 

رهبر انقلاب در پیام تسلیت درگذشت آیت الله هاشمی شاهرودی:

آیت الله شاهرودی استادی بزرگ
 در حوزه و کارگزاری باوفا برای نظام بود 

رهبر معظم انقلاب اسلامی در پیامی درگذشت فقیه عالیقدر و رئیس مجمع 
تشخیص مصلحت نظام آیت الله هاشمی شاهرودی را تسلیت گفتند. 

متن پیام حضرت آیت الله خامنه ای به این شرح است:
بسم الله الرحمن الرحیم

انا لله و انا الیه راجعون
با تأسف و اندوه خبر درگذشت فقیه عالیقدر و رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
آیةالله آقای حاج سیدمحمود هاشمی شاهرودی رضوان الله علیه را دریافت کردم. این 
ضایعه ی اسفبار که پس از حدود یک سال بیماری سخت و دردناک واقع شده است 
مایه ی تالّم همه ی کسانی است که به مقام علمی و خدمات با ارزش ایشان به نظام 

اسلامی و نیز به مجموعه های فقهی و اصولی و حقوقی حوزه های علمیه آشنا میباشند.
ایشان استادی بزرگ در حوزه علمیه قم و کارگزاری با وفا در مهمترین تشکیلات نظام 
جمهوری اسلامی، عضو مؤثری در شورای نگهبان و رئیس موفقی در مجمع تشخیص 
مصلحت بودند و آثار و برکات علمی بسیاری از خود بر جای نهادند. ایشان همچنین برادر 
سه شهید و از یاران و شاگردان و همراهان شهید نام آور و بزرگوار سیدمحمدباقر صدر 
بود. اینجانب مصیبت درگذشت این عالم برجسته را به خاندان مکرم، همسر گرامی و 
فرزندان محترم و همه وابستگان و نیز به حوزه ی علمیه قم و شاگردان و همکاران علمی 
و ارادتمندان ایشان تسلیت میگویم و رحمت و مغفرت الهی و علوّ درجات ایشان را از 

خداوند متعال مسألت مینمایم.
سیّد علی خامنه ای - 4 دی 139۷

قاسمی در واکنش به دور جدید حملات به وزارت خارجه مطرح کرد

هم نوایی عجیب و مشکوک 
برخی با رسانه های صهیونیستی 

سخنگوی وزارت امور خارجه در خصوص جنجال هایی که اخیرا با برداشت های 
نادرست و بعضا مغرضانه از مصاحبه وزیر خارجه با یک رسانه فرانسوی انجام شد، گفت : 
هم نوایی برخی افراد با رسانه های صهیونیستی و ضد انقلاب در تحریف سخنان وزیر امور 

خارجه عجیب، مشکوک و غیرقابل درک است. 
»بهرام قاسمی« در خصوص این مصاحبه اظهار داشت: در روزهای اخیر شاهد شکل 
گیری دور جدیدی از زنجیره دامنه دار حملات رسانه ای و تبلیغات منفی علیه وزیر امور 
خارجه به بهانه بخشی از مصاحبه مفصل و بسیار مؤثر ایشان با یکی از نشریات معتبر 
فرانسوی در خصوص رژیم صهیونیستی هستیم. وی ادامه داد: جالب است که از یک سو 
رسانه های صهیونیستی در کنار رادیو فردا و رسانه های ضدانقلاب با توجه به تأثیر مصاحبه 
دکتر ظریف در برهم زدن فضای ایران هراسی و مظلوم نمایی رژیم صهیونیستی، ایشان 
را متهم به دروغ گویی می کنند و همزمان برخی از افراد نا آگاه و یا مغرض در داخل 
بدون خواندن مصاحبه مفصل ایشان همان حرف های بدخواهان ملت ایران را به نوعی 
دیگر تکرار می کنند. قاسمی گفت: این گروه از افراد و معدود رسانه های خاصی که خط 
تخریب و فشار به وزیر و مقام های وزارت امور خارجه را در سال های اخیر دنبال کرده 
اند، به نظر می رسد با سیاستی مشخص و مهارتی ویژه و کاملا هدفمند، در تلاش برای 
تغییر و تبدیل موضوعی با ماهیتی کاملا همسو با منافع ملی و مصالح مردم ایران به سوژه 

ای مخالف منافع کشور هستند که بتواند مورد سوء استفاده بدخواهان ایران قرار گیرد.
وی ادامه داد: بدون تردید رویکرد بانیان و حامیان این جریان فکری و مبلغان آن در 
این برهه مهم از شرایط ایران، کاری است عجیب، مشکوک و غیر قابل درک برای مردم 
بزرگ ایران.قاسمی تصریح کرد: صرفا برای تنویر افکار عمومی مردم شریف ایران تاکید 
می کنم؛ آنچه دکتر ظریف در مصاحبه خود با روزنامه فرانسوی لوپوئن در خصوص 
نابودی رژیم صهیونیستی بیان کرده اند، تکرار و تبیین دقیق و بدون انحراف بیانات 
حضرت امام و مقام معظم رهبری است که فرمودند اسراییل تا 25 سال دیگر وجود 
نخواهد داشت. سخنگوی وزارت خارجه ادامه داد: ولی متاسفانه برخی از این رسانه ها و 
افراد در مانده در حصار های تنگ تفکر جناحی و سیاسی، صرفا تصور نادرست و برداشت 
غلط خود از یک بخش از مصاحبه را مستمسک تفسیرها و حملات غیرمنصفانه و ناصواب 
و بی ثواب قرار داده اند. وی افزود: همه علاقمندان به پیگیری مباحث سیاست خارجی 
را به عین متن کامل و اصلی این بخش از مصاحبه دکتر ظریف دعوت می کنم. تا سیه 
روی شود هر که در او غش باشد.قاسمی افزود: دکتر ظریف در مصاحبه خود در پاسخ 
به سوال انحرافی خبرنگار رسانه فرانسوی، بجای قرار گرفتن در موضع تدافعی به جمله 

نتانیاهو اشاره کرد و تفاوت بین جمله نتانیاهو و موضع ایران را بیان کرد.
اشاره قاسمی به سخنان ظریف در مصاحبه  با رسانه فرانسوی است که در آن با 
یادآوری اظهارات اخیر نخست وزیر رژیم صهیونیستی در نیروگاه هسته ای »دیمونا« 
گفته بود: وی در آنجا اعلام کرد که ایران را نابود خواهد کرد. نتانیاهو نگفت که کشور ما 
»باید نابود شود« بلکه گفت »ایران را نابود خواهد کرد«. چرا آقای ماکرون به این موضوع 

واکنشی نشان نداد؟ چرا هیچکس در فرانسه درباره این سخنان بپا نخواست؟
قاسمی با تاکید بر این سخنان ظریف گفت: ایشان می گوید نتانیاهو نگفت »ایران باید 
نابود شود«، بلکه گفت »ما ایران را نابود می کنیم«. لذا ایشان از این طریق تفاوت نگاه واقع 
بینانه ایران و نگاه تجاوزکارانه رژیم صهیونیستی را تبیین کرد و زمانی که دوباره خبرنگار 
برای بازگرداندن ایران به موضع تدافعی به بیانات جناب آقای دکتر احمدی نژاد اشاره 
کرد، مجددا دکتر ظریف همین خط استدلالی را دنبال کرد که ما هیچگاه نگفتیم ایران 
اسرائیل را نابود می کند، بلکه آقای دکتر احمدی نژاد حرف امام را تکرار کردند که اسرائیل 
باید از صفحه روزگار محو شود؛ یعنی سیاست ها و رفتار رژیم صهیونیستی به نابودی 
اش می انجامد.سخنگوی وزارت خارجه ادامه داد: کجای این صحبت مغایرت با سیاست 
کشور دارد؟ دکتر ظریف به باور همه دنیا یکی از قوی ترین تبیین کنندگان سیاست های 
ایران به زبان قابل فهم برای جهان است. این در واقع کژ فهمی و قلب و برداشت خود 
ساخته از مصاحبه و بکارگیری تعابیر و تفاسیر ساختگی از آن است که باعث شده است 
به جای تبیین و پرداختن منصفانه به آنچه که عالی ترین مقام دستگاه سیاست خارجی 
به آن اشاره کرده است، بخش زیادی از انرژی و ظرفیت رسانه ای کشور صرف فرصت 
دادن به مخالفان، منتقدان و معاندان کشور برای به چالش کشیدن یکی از اساسی ترین 
و خدشه ناپذیرترین اصول سیاست خارجی کشور شود.قاسمی در پایان گفت: توصیه 
مشفقانه به این افراد و رسانه ها که احتمالا ندانسته و یا برای یافتن یک تیتر جنجالی و 
صرفا برای افزایش معدود خواننده و یا خریدار، خود را در جایگاه و همنوا با معاندان ایران 
و جمهوری اسلامی قرار داده اند این است که در بیان این تفاسیر خود ساخته به انصاف، 

دقت و مطالعه و فهم دقیق این متن که به آسانی در اختیار آنان است، مراجعه نمایند.

وزارت اطلاعات اعلام کرد

دستگیری عناصر شبکه نفوذ
در سیستم بانکی و ارزی 

وزارت اطلاعات اعلام کرد: سربازان گمنام امام زمان )عج( در استان های سیستان 
و بلوچستان، تهران، مازندران، قم، کرمان و اصفهان در اقدامات پیچیده اطلاعاتی - 
عملیاتی همزمان و هماهنگ، 1۷ نفر از عناصر شبکه نفوذ در سیستم بانکی و ارزی 

را دستگیر کردند. 
این وزارتخانه با انتشار اطلاعیه ای یادآور شد: این شبکه به بهانه انجام واردات کالا، 
با اسناد غیرواقعی و جعلی به ثبت سفارش واردات کالا اقدام می کردند و بدون آن که 
قصد واردات کالا داشته  باشند ارزهای دولتی را به مقصد دلخواه خود حواله می کردند و 

پس از آن، ارزها را به قیمت آزاد فروخته و از مابه التفاوت حاصله سودجویی می کردند.
براساس این اطلاعیه، در نتیجه اقدامات اداره کل اطلاعات سیستان و بلوچستان و 
همکاری ویژه دستگاه قضایی و دادستان این استان 8۷ شرکت صوری شناسایی و تعداد 
زیادی اسناد و مهرهای جعلی مربوط به شرکت های داخلی و خارجی نیز کشف و از 
خروج 300 میلیون یورو ارز دولتی، جلوگیری شد. وزارت اطلاعات در این اطلاعیه به 
عموم مردم که به هر نحو در شرکت های صوری تحت عنوان مدیرعامل یا سایر عناوین از 
سوی دیگران مورد سوءاستفاده قرار گرفته و به نام آنها ثبت سفارش انجام و تعهدات ارزی 
ایجاد شده است توصیه کرد موارد را از طریق تلفن 113 به ادارات کل اطلاعات استان 
خود اطلاع دهند تا با اقدام به موقع از گسترش آثار سوء اقدامات مجرمانه جلوگیری شود.

سخنگوی هیات نظارت بر رفتار نمایندگان: 

فیلم اتفاقات گمرک در هیات نظارت بازبینی شد 
سخنگوی هیات نظارت بر رفتار نمایندگان مجلس گفت: فیلم اتفاقات مربوط به 
نماینده سراوان در گمرک در جلسه امروز این هیات بازبینی و بنا شد که نتیجه نهایی فردا 

در جلسه فوق العاده اعلام شود. 
»محمدجواد جمالی« در حاشیه جلسه علنی روز سه شنبه مجلس در جمع 
خبرنگاران اظهار داشت: هیات نظارت بر رفتار نمایندگان صبح امروز جلسه ای را با رییس 
گمرک و معاون پارلمانی وزیر اقتصاد برای بررسی اتفاقات مربوط به نماینده سراوان 

برگزار کرد.
وی افزود: در این جلسه بنا شد هیات نظارت بر رفتار نمایندگان صبح فردا در جلسه 

ای فوق العاده  به ادامه بررسی بپردازد.
سخنگوی هیات نظارت بر رفتار نمایندگان در مجلس تصریح کرد: به دلیل آن که 
رییس جمهوری امروز بودجه 98 را تقدیم مجلس شورای اسلامی کرد، لذا جلسه این 

هیات نیمه تمام ماند و ادامه آن به فردا موکول شد.

رییس جمهوری توسعه هر چه بیشتر 
برای  را  آذربایجان  جمهوری  با  روابط 
ایران حائز اهمیت دانست و گفت: روابط 
تهران- باکو در سال های اخیر همواره رو به 

گسترش بوده است. 
حسن  المسلمین  و  الاسلام  حجت 
روحانی روز - سه شنبه- در دیدار »اوکتای 
جمهوری  مجلس  رییس  اسداف« 
و  دوستانه  روابط  یادآوری  با  آذربایجان 
برادرانه جمهوری اسلامی ایران و جمهوری 
توسعه،  راستای  در  بر تلاش  آذربایجان 
تقویت و تحکیم همه جانبه مناسبات و 
در  تسریع  و  باکو  تهران-  همکاری های 
اجرای توافقات دو کشور تاکید کرد.وی 
توسعه روابط با جمهوری آذربایجان را به 
عنوان کشوری دوست، برادر و همسایه حائز 
اهمیت دانست و گفت: روابط دو کشور در 
سال های اخیر رو به گسترش بوده و امروز 
شاهد مناسبات و همکاری های نزدیک 
و صمیمانه  تهران- باکو هستیم. رییس 
جمهوی با بیان این که رییسان جمهوری 
ایران و جمهوری آذربایجان در پنج سال 
گذشته، 12 بار با یکدیگر دیدار و گفت وگو 
کردند، افزود: ثمره تلاش ها و ارتباط نزدیک 
مسئولان دو کشور، توسعه روزافزون روابط 
و همکاری های فی مابین بوده است.روحانی 
همچنین اظهار داشت: جمهوری آذربایجان 
زبان  و  دین، مذهب  فرهنگ،  به خاطر 
مشترک یکی از نزدیک ترین کشورها به 
ایران است و از زمان استقلال این کشور نیز 

روابط بسیار خوبی میان ایران و جمهوری 
آذربایجان برقرار بوده است.وی به ضرورت 
دو کشور  و همکاری های  روابط  توسعه 
در بخش های مختلف از جمله صنعت، 
و  تاکید  فناوری  و  علمی  و  داروسازی 
خاطرنشان کرد: ایران و جمهوری آذربایجان 
در زمینه استفاده از منابع انرژی  دریای خزر، 
تصمیم مهمی مبنی بر فعالیت مشترک در 
این حوزه اتخاذ کردند که امیدوارم با تلاش 
مسئولان شاهد تسریع در اجرای توافقات 
فی مابین باشیم، چرا که این توافق برد -برد 
و به نفع دو ملت و دو کشور است. روحانی 
همکاری های دو کشور در زمینه احداث 
کریدور شمال-جنوب و تلاش های انجام 
شده برای اتصال راه آهن آستارا - آستارا 
و رشت به آستارا را گامی مهم در توسعه 
همکاری های ترانزیتی فی مابین دانست و 

افزود: با اجرای کامل کریدور شمال-جنوب 
دریای عمان و اقیانوس هند به جمهوری 
آذربایجان، روسیه، دریای سیاه و اروپای 
شرقی و شمالی متصل خواهد شد. رییس 
جمهوری تصریح کرد: رژیم حقوقی دریای 
خزر برای همه کشورهای حاشیه خزر حائز 
اهمیت بوده و تا امروز تصمیمات و گام های 
خوبی میان کشورهای استفاده کننده از 
این دریا به انجام رسیده است.روحانی با 
بیان این که معتقدیم مسایل و اختلافات 
منطقه ای باید از طریق راه حل های سیاسی 
و گفت وگو برطرف شود، خاطرنشان کرد:  
باید تلاش کنیم تا مسایل منطقه ای با 
حفظ حقوق ملت ها و در چهارچوب های 
سیاسی و مذاکره حل و فصل شود و در این 
راستا جمهوری اسلامی ایران آماده هرگونه 

کمک در حل مناقشات منطقه ای است.

مجلس  رییس  اسداف«  »اوکتای 
جمهوری آذربایجان نیز در این دیدار با 
بیان این که ایران و جمهوری آذربایجان 
دو کشور دوست و برادر هستند و از این رو 
همواره روابط خوب و صمیمانه ای با هم 
داشته اند، گفت: اهتمام روسای جمهوری 
دو کشور نسبت به توسعه مناسبات و 
همکاری ها باعث گسترش روزافزون روابط 
فیمابین است.وی به ضرورت تلاش در 
راستای توسعه همه جانبه مناسبات و 
همکاری های تهران - باکو بویژه در زمینه 
تجاری و اقتصادی اشاره کرد و افزود: حجم 
تبادلات تجاری دو کشور در سال 2018 
چهل درصد افزایش یافته و با توجه به 
توانمندی و ظرفیت های موجود می تواند 

بیش از پیش توسعه پیدا کند.
وی  با یادآوری این که احداث کریدور 
روسای  عمل  ابتکار  با  جنوب   - شمال 
جمهوری  و  روسیه  ایران،  جمهوری 
آذربایجان در مراحل پایانی قرار دارد، اظهار 
امیدواری کرد با بهره برداری کامل از این 
مسیر مناسبات تجاری و اقتصادی ایران 
و آذربایجان بیش از پیش گسترش یابد.

ایران  اسلامی  رویکرد جمهوری  اسداف 
نسبت به مسایل و موضوعات منطقه ای 
و بین المللی و دفاع از حق حاکمیت و 
تمامیت ارضی کشورهای همسایه را مورد 
احترام دانست و گفت: مطمئناً مسایل و 
مشکلات منطقه تنها به دست کشورهای 

منطقه قابل حل و فصل است.

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: متاسفانه به جای این که اصل مسئله را حل کنیم، 
برخی به دنبال پاک کردن صورت مسئله هستند، مثلا یک اتفاقی می افتد نماینده ای 
توهینی می کند، اما به جای برخورد با او مثل خیلی موارد دیگر گفته می شود که این 

موضوع مطرح نشود و ادامه پیدا نکند.
علی تاجرنیا در ارتباط با آسیب شناسی بی توجهی مسئولین به وظایف اخلاقی شان 
نسبت به مردم،   اظهار کرد: در روزهای اخیر بعضا شاهد هستیم توهین هایی از طرف 
مسئولین یا بعضی از کسانی که صاحبان قدرت هستند به مردم شده، در فضای مجازی 
منتشر و مردم را عصبانی کرده است. برای نظامی که پشتوانه اصلی اش مردم هستند مهم 
است که همواره فضا طوری مهیا باشد تا مردم بتوانند به مسئولین اعتماد کنند؛ چراکه بر 

اساس این اعتماد است که مردم از مسئولین حمایت می کنند.
وی با بیان »شرایط اقتصادی که باعث ایجاد فشار بر زندگی اقشار مختلف مردم شده 
است«، گفت: متاسفانه مشکلاتی که به لحاظ معیشتی و اقتصادی برای مردم ایجاد شده 
است و ناتوانی هایی که بعضا مسئولین در اداره کشور دارند باعث شده تا انتظار مردم از 
مسئولین بیش از گذشته شود؛ اما متاسفانه به جای همفکری و تبادل نظر برای گذر از 
این دوران سخت، برخی حواشی ایجاد شده از سوی بعضی مسئولین به نوعی عصبیت و 

رفتارهای خشن تبدیل شده است.
وی تاکید کرد که باید برای کاهش تنش های ایجاد شده از سوی برخی مسئولین  

اقدامی اندیشید.
این فعال سیاسی در همین حوزه به نقش چهره های سیاسی و احزاب اشاره کرد و 
گفت: هم افراد درون حاکمیت و هم احزاب که به نوعی نقش رابط بین مردم و حاکیت 
را به عهده دارند، باید تلاش کنند تا در این جهت از حقوق مردم دفاع کنند. متاسفانه به 
جای این که اصل مسئله را حل کنیم، برخی به دنبال پاک کردن صورت مسئله هستند. 
مثلا یک اتفاقی می افتد نماینده ای توهینی می کند، اما به جای برخورد با او مثل خیلی 

موارد دیگر گفته می شود که این موضوع مطرح نشود و ادامه پیدا نکند.
وی تصریح کرد: من فکر می کنم روح حاکم بر جامعه دفاع از حقوق مردم است . 
همان طور که در صحبتی از بنیانگذار جمهوری اسلامی ایران مطرح شده؛ این مسئولین 

خادم مردم هستند؛ هیچ کجا خادم علیه مردم خشونت به  خرج نمی دهد.
وی سپس ابراز عقیده کرد که باید به ساختاری که به مردم کمک می کند تا مسئولین 

شایسته ای هم به لحاظ مدیریتی و هم اخلاقی را انتخاب کنند، کمک کرد.
تاجرنیا افزود: وظیفه احزاب این است که نهادهای مجموع نظام را با نامه ها و بیانیه ها 
در این زمینه روشن کنند و جایی که به حقوق مردم مربوط می شود را فریاد کنند. در 
این صورت است که فضای مناسبی بین مردم و مسئولین ایجاد خواهد شد در غیر این 
صورات هرچه جلوتر می رویم شکاف بین مردم و مسئولین بیشتر می شود. کشوری که 

بقا و ثبات خودش را به مردم مدیون است ، نباید پشتیبان های خود را از دست بدهد.

روحانی در دیدار رییس مجلس جمهوری آذربایجان؛ 

روابط تهران- باکو همواره رو به گسترش بوده است 

علی تاجرنیا: 

برخی دنبال پاک کردن صورت مسئله بداخلاقی مسئولین هستند

اخبــار سرمقاله

یادداشت

اخبــار

رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه بودجه 
سال 98 باید دو هفته قبل ارائه می شد، گفت: رهبری 
معظم انقلاب تدابیری داشتند که این بودجه باید متناسب 
با شرایط تحریمی مورد بازبینی قرار گیرد لذا جلساتی 
برگزار شد و نتیجه این شد که سقف بودجه باید پایین 

بیاید و هزینه ها کاهش یابد. 
علی لاریجانی پس از بازدید از نمایشگاه عکس زعفران 
تربت حیدریه در جمع خبرنگاران به تصویب بودجه 9۷ 
از سوی رئیس جمهور به مجلس اشاره و اظهار کرد: یکی 
از نقاط مثبت کار کشاورزی در ایران مسئله تولید زعفران 
است که در مناطق کم آب یافت می شود و از این گیاه 
به خوبی می شود استفاده کرد. یکی از شاخص های ایران 
در بخش کشاورزی تولید زعفران است، با توجه به حجم 
زیاد تولید زعفران در ایران و اینکه ایران قطب اصلی تولید 
زعفران در جهان است، باید در صنایع بسته بندی آن 
سرمایه گذاری بیشتری صورت گیرد و نگذاریم ارزش 

افزوده این محصول را کشورهای دیگر از ما بگیرند.
وی با اشاره به تقدیم لایحه بودجه سال 98 از سوی 
رئیس جمهور به مجلس بیان داشت: این بودجه در 
دستور کار کمیسیون ها قرار خواهد گرفت تا نمایندگان 

پیشنهادات خود را درباره این بودجه ارائه دهند.
رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه بودجه 

سال 98، باید دو هفته پیش به مجلس ارائه می شد، 
اظهار داشت: رهبری معظم انقلاب تدابیری داشتند که 
این بودجه باید متناسب با شرایط تحریمی مورد بازبینی 
قرار گیرد لذا جلساتی درهمین زمینه برگزار شد و آقایان 
بحث کردند و به این نتیجه رسیدند که سقف بودجه باید 
از 430 و خرده ای پایین آورده و هزینه ها را کاهش دهند.

لاریجانی تصریح کرد: برخی از مواردی که رهبری بر 
روی آن تاکید داشتند علی الخصوص در زمینه اشتغال 
و فضای تولید این بود که بسترهای مناسبی برای این 
موضوعات فراهم شود و البته ایشان به یک نکته مهمتری 
هم شاره کردند که به نظر بنده هم خیلی کلیدی است و 
آن این است که باید ساختار بودجه متاسب با چالش هایی 
که در کشور وجود دارد تنظیم شود و برای این کار باید 
یک نقشه راهی برای بودجه سال های 98 و 99 تنظیم 

شود.
* بار اصلی بودجه کشور به سمت اموراجرایی 

می رود 
وی با بیان اینکه بررسی بر روی نقشه راه بودجه 
سال های 98 و 99 آغاز شده است، اظهار داشت: رئیس 
جمهور صبح  برخی از مشخصات این نقشه راه، به مانند 
حل برخی مشکلات صندوق های بازنشستگی را بیان 
کردند تا بازنشستگان عزیزمان بدانند این صندوق ها چه 

انضباطی دارند و چه آینده ای متناسب با شرایط برایشان 
پیش بینی شده است.رئیس مجلس شورای اسلامی در 
ادامه با اشاره به مسئله نقدینگی و فربه شدن دستگاه های 
مختلف اجرایی در کشور، گفت: بار اصلی بودجه کشور 
به سمت اموراجرایی می رود که باید این مسئله متناسب 
به  مربوط  مباحث  به  باشاره  ادامه  در  شود.لاریجانی 
حوزه آب در کشور گفت: این مسئله هم از جمله سایر 
موضوعات است که امروز در مجلس بخش های مختلفی 
درباره آن نقطه نظرات خود را داشتند که باید برای آن 
تدبیر شود بنابر این باید برای این چالش ها تدبیر لازم 
انجام پذیرد تا مشخص شود این چالش ها درچه افقی قابل 
حل است. بنابر این بر اساس موضوعات سازمان برنامه 
و بودجه عناوین پیشنهادات اولیه را اعلام کرده اند و از 
قبل هم مرکز پژوهش های مجلس در این زمینه اقداماتی 
داشته است و قرار است ظرف چند ماه آینده این موارد 
مدون شود.رئیس مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: اگر 
بودجه سال 98 که در حال حاضر تنظیم اولیه شده است، 
در این فاصله در مجلس تصویب شود و بر اساس اصلاح 
ساختار احتیاج به اصلاحات بعدی داشته باشد، باز هم 
لایحه اصلاح بودجه درطول سال ارائه خواهد شد و برای 
سال 99 هم بر اساس همین چارچوب و نقشه راه کار 

جلو خواهد رفت.

علی لاریجانی: 

ساختار بودجه باید متناسب با چالش های موجود تنظیم شود 

یک نماینده اصولگرای مجلس در 
محمود  اخیر  به صحبت های  واکنش 
احمدی نژاد که گفته بود یارانه ها باید تا 
900 هزار تومان افزایش پیدا کند، گفت: 
این حرف ها پایه و اساس کارشناسی و 
علمی ندارد ای کاش افرادی که در این 
زمینه صحبت می کردند روی این ریل 
حرف می زدند که از حداکثر ظرفیت 
کار  کسب  و  تولید  رونق  برای  کشور 
استفاده شود. ای کاش به جای زدن این 
حرف هایی که مبنای کارشناسی ندارد 
به اتکای اینکه هشت سال نظام اجرایی 
کشور را در دست داشتند راهکاری برای 
تولید و کسب و کار ارائه می دادند نه 

حرفی که ایشان می زند.
این  طرح  با  کوهکن  محسن 
پرسش که »احمدی نژاد چرا برای این 
پیشنهادی که داده محل تامین مالی 
آن را مشخص نکرده است؟ « به منابع 
درآمدی کشور اشاره و اظهار کرد: اولین 
منبع درآمد کشور ما از محل فروش 
نفت است که بخشی از آن را باید صرف 
و بخشی دیگر هم  ارزی کرد  مخارج 
باید تبدیل به ریال شده و به سبد ریالی 
سومین  و  دومین  شود.  اضافه  کشور 
محل  از  ما  کشور  در  درآمدی  منابع 
اخذ مالیات و درآمدهای ناشی از ارائه 
خدمات دولتی است. احمدی نژاد باید 

بداند وقتی 150 هزار میلیارد تومان از 
درآمدهای کشور جهت پرداخت حقوق 
صرف می شود و وقتی 190 هزار میلیارد 
تومان به صندوق های بازنشستگی کمک 
می کنیم و وقتی 44 هزار میلیارد تومان 
تبدیل  می شود،  پرداخت  یارانه  برای 
شدن بیست برابری 44 هزار تومان یارانه 
به 900 هزار تومان به این معناست که 
44 هزار میلیارد باید بشود 880 هزار 
میلیارد؛ با این حال مشخصا بگوید این 
از  880 هزار میلیارد از چه منبعی و 
کجا می خواهد تامین شود؟ این حرف ها 

غیرکارشناسی و پوپولیستی است.
* بالا بردن انتظارات مردم بدون 

ادله کارشناسی هنر نیست
کرد:  تصریح  ادامه  در  کوهکن 
در  بزند  را  حرف ها  این  که  هرکسی 
که  است  شده  پذیرفته  او  از  صورتی 
مشخص  را  آن  تامین  نحوه  و  منابع 
ایشان  بودجه  بررسی  زمان  در  کند. 
باید بداند وقتی چنین حرفی را می زند 
این  استنباطشان  جامعه  در  بخشی 
است کسی که این حرف را می زند 8 
سال نظام اجرایی کشور در دستش بوده 
است و قطعا ذهنیت شان این است که 
آدم بی اطلاعی نیست. ما جزو کسانی 
هستیم که به دولت فعلی انتقاد داریم 
و شاید انتقادات تندی هم داشته باشیم 

اما به هیچ عنوان راضی نیستیم و این را 
مشروع نمی دانیم که در انتقاد از دولت 
به نوعی صحبت کنیم که به باورهای 
عمومی مردم نسبت به نظام و حاکمیت 
لطمه بخورد. بالا بردن انتظارات مردم 
بدون ادله کارشناسی هنر نیست و قابل 

قبول نخواهد بود.
* بداخلاقی مسئولان حساسیت 

مردم را به دنبال دارد
وی تاکید کرد: معنا و مفهوم آ ن این 
است که از هر فرد و نظامی با توجه به 
شناختی که از او دارند انتظارات خاصی 
وجود دارد. در نظام جمهوری اسلامی 
هم حتی یک مورد بداخلاقی و خلاف 
واقع گویی از مسئولان  حساسیت های 

مردم را به دنبال دارد.
این نماینده اصولگرای مجلس دهم 
یادآور شد :  بعد از پیروزی انقلاب تنها 
نظامی در دنیا بودیم که سازوکارهای 
بسیاری را برای ساقط کردن این نظام 
از بیرون از مرزها اعمال کردند یک زمان 
با حربه نظامی و گاهی دیگر با تحریم 
سیاسی و اقتصادی؛ زمانی که ارتباطات 
و  صوتی  نزدیک  ارتباطات  قالب  در 
تصویری و فضای مجازی هم روی کار 
آمد با بکارگیری صد در صدی این فضا 
به شکل های مستقیم و غیرمستقیم 

خصومت ورزی می کنند.

عدالت  ریل  روی  تصمیمات   *
باشد نه تبعیض 

مجلس  اصولگرای  نماینده  این 
تاکید کرد: مسئولان در استفاده افراد 
برای مسئولیت ها، اولویت را به فرزند و 
نزدیکان خود ندهند وقتی این کار انجام 
ضدارزش  را  آن  جامعه  در  و  می شود 
اعلام می کنند باید مراعات این مساله 
را بکنند. ما باید دقت کنیم اگر رفتار و 
گفتارمان نمی تواند رویشی برای اعتماد 
نظام درست کند حداقل ریزش درست 
نکند، آنچه که به اعتماد عمومی لطمه 
می زند، عملکردهای مدیریتی مسئولان 
است و گرنه استقلال سیاسی و مردانگی 
نظام و ایستادگی نظام روشن است و 

مردم متوجه هستند.
کوهکن گفت: اینکه ما قبل از انقلاب 
قدرت  امروز  و  بودیم  چه  منطقه  در 
عظیم منطقه هستیم که دور تا دور ما 
جرات  و  دارد  وجود  ناامن  کشورهای 
ندارند تجاوز به حریم ما داشته باشند 
را مردم متوجه هستند مردم متوجه 
همه  رغم  به  سال  نظام 40  هستند 
سختی ها این اقتدار و بزرگمنشی و آقایی 
را به هر جهت با ایثارگری خود مردم به 
دست آورده است. تصمیمی که گرفته 
می شود باید روی ریل عدالت باشد و 

روی ریل تبعیض ناروا نباشد.

 محسن کوهکن:

صحبت های احمدی نژاد غیرکارشناسی و پوپولیستی است

دبیر شورای عالی امنیت ملی گفت: برخی کشورها 
امنیت ملی خود را به اراده و تصمیم کشورهای فرامنطقه 
ای فروخته اند و تصور می کنند آمریکا می تواند بقای آنها 

را تضمین کند. 
»اوکتای  دیدار  در  روز سه شنبه  »علی شمخانی« 
اسداف« رییس مجلس ملی جمهوری آذربایجان مشترکات 
بسیار زیاد تمدنی، فرهنگی، دینی، زبانی و قومی میان دو 
کشور را سرمایه بی نظیری برای توسعه و گسترش روابط 

دانست که می تواند به سود منطقه و توسعه آن باشد.
وی با بیان این که مرزهای دو کشور، مرزهای صلح 
و دوستی است، افزود: ظرفیت های فراونی برای افزایش 
سطح تعاملات تجاری میان دو کشور وجود دارد که تسریع 
در فعال سازی آن می تواند موجب رفاه، ثبات و امنیت دو 

کشورشود.
دبیر شورای عالی امنیت ملی به تلاش و برخی اقدامات 
کشورهای مخالف روابط دوستانه دو کشور برای ضربه زدن 

به مناسبات مستحکم تهران و باکو اشاره و تاکید کرد: امنیت 
کشورهای منطقه به صورت جمعی و با اتخاذ رویکردهای 

مشترک و مذاکره و تعامل نزدیک قابل تأمین است.
شمخانی گفت: برخی کشورها امنیت ملی خود را به 
اراده و تصمیم کشورهای فرامنطقه ای فروخته اند و تصور 
می کنند آمریکا می تواند بقای آنها را تضمین کند در حالی 
که تنها راه تداوم حاکمیت ها تکیه بر ظرفیت های ملی و 

پشتوانه های مردمی است.

علی شمخانی: 

برخی کشورها امنیت خود را به کشورهای فرامنطقه ای فروخته اند 

سید محمد علی حسینی

مصطفی داننده
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اقتصادی

بانکها با اجازه شورای پول و اعتبار، برای اجرای بخشنامه تبدیل نرخ سود »روزشمار« به 
»ماه شمار« یک ماه فرصت دارند تا پایان کار »پارکینگ های پول« در شعب خود را اعلام 

کنند.
به  روزشمار  سودهای  پرداخت  بر  را  راه  خود،  جدید  مصوبه  با  اعتبار  و  پول  شورای 
به  بانکداران  سوی  از  که  حساب هایی  همان  است.  بسته  کوتاه مدت  حساب های 
»پارکینگ های پول« مشهور است. اکنون شورای پول و اعتبار به بانکها یک ماه فرصت داده 
است زمینه ای را فراهم کنند تا بساط پرداخت سودهای روزشمار را جمع کرده و گام در 
مسیری بگذارند که تغییراتی در شیوه سوددهی به سپرده های بانکی ایجاد شود. تا پیش 
از این، نرخ سود به سپرده های بانکی، در دو روش کوتاه مدت و بلندمدت پرداخت می شد 
که در شیوه کوتاه مدت، تمرکز اصلی بر روی پرداخت سودهای روزشمار بود، اما با مصوبه 
جدید دولت، قرار بر این است که دیگر سود روزشماری به سپرده ها پرداخت نشده و تمرکز 

اصلی بر روی سود ماه شمار باشد.
در این میان، گزارش های میدانی مهر از شعب بانکی حکایت از آن دارد که باز هم برخی 
بانکداران در تماس هایی که با مشتریان خود داشته اند، تلاش کرده اند تا آنها را در درجه 
اول به تبدیل سپرده های کوتاه مدت به بلندمدت ترغیب کنند و در صورت عدم موافقت 

مشتری، به مشتری اطلاع دهند که دیگر سود روزشمار در کار نیست. باجه نشینان 
می گویند که هدفشان این است که بتوانند منابع را از کوتاه مدت به یکساله انتقال دهند؛ 
برای همین در تماس های تلفنی تلاش دارند که افراد را قانع کنند که سپرده های خود را به 

بلندمدت تبدیل نمایند.
عدمرسوبسپردههاباتصمیماتدرازمدتبانکهاچهمیکند؟

برخی کارشناسان بر این باورند که این گام شورای پول و اعتبار، زمینه ای را برای مبارزه 
با سفته بازی فراهم کرده است؛ چراکه مقایسه نرخ سود پرداختی از سوی بانک ها در 
کشورهای مختلف و مقایسه آن با نرخ سود متداول در ایران، از جمله مقوله هایی است 
که همواره بحث ها و شبهات زیادی را به همراه داشته است، چرا که ماهیت نرخ های سود 

بانکی، می تواند در فضای اقتصادی تاثیرگذار باشد.
به اعتقاد کارشناسان، هر میزان سپرده های کوتاه مدت به ویژه روزشمار در بانک ها 
افزایش یابد، دست بانک ها به دلیل عدم رسوب این نوع سپرده ها و همچنین عدم امکان 
برنامه ریزی برای استفاده در بخش های تولیدی برای کمک به بنگاههای اقتصادی و 
تولیدی بسته خواهد شد؛ ضمن اینکه علاوه بر این، در یک دوره  به علت رقابت ناسالم 
ارائه سود به سپرده های روزشمار، گشایش سپرده های کوتاه مدت افزایش  بانک ها در 

چشمگیری یافتند.
از سوی دیگر، شرایط مزبور سبب شده بود تا سود سپرده های کوتاه مدت، با بلندمدت 
تفاوت چندانی نداشته باشد، به همین دلیل هم مردم ترجیح می دادند همواره به سرمایه 
خود دسترسی داشته باشند و همین امر نیز، باعث شده بود که سپرده های کوتاه مدت، بازار 
داغی در شعب بانکی پیدا کنند؛ البته این نکته را هم نباید از ذهن برد که به دلیل دسترسی 
سریع مشتریان به سپرده های روزشمار و دریافت سود بانکی این نوع، مشتریان خواسته یا 
ناخواسته فضای اقتصادی کشور را برای انجام سفته بازی مهیا می کردند؛ چرا که به دلیل 
سیالیت این نوع سپرده ها و ورود نقدینگی سپرده های روزشمار به بازارهای طلا و ارز، عملا 
فضای ملتهب اقتصادی به وجود آمده و اولین حوزه ای که در این فضای اقتصادی ضربه 

خواهد دید، بنگاه های اقتصادی و بخش های تولیدی هستند.
اکنون با ابلاغ بخشنامه بانک مرکزی در خصوص ممنوعیت افتتاح حساب سپرده های 
روزشمار گامی اولیه؛ اما مهم برای مبارزه با سفته بازی و کمک به بخش های تولیدی 

برداشته خواهد شد.
بانکهاچطوربهپارکینگپولتبدیلشدهبودند؟

کارمند یکی از شعبات نظام بانکی در گفتگویی گفت: محاسبه سود حساب های سپرده 
سرمایه گذاری کوتاه مدت که از بهمن ماه به جای روزشمار، براساس ماه شمار محاسبه 
و پرداخت می شود، می تواند سبب شود که این نوع حساب ها که در میان بانکداران به 

»پارکینگ پولی« شهره شده بود، سامان یابد.
وی افزود: در واقع، سیاست های گذشته نظام بانکی باعث شده بود تا عمده منابعی که 
در بانک ها در حال گردش بودند، منابع کوتاه مدت باشند؛ البته حتی منابعی که تحت 
عنوان بلندمدت در سیستم بانکی نگهداری می شدند نیز، با برخی از مجوزها به کوتاه مدت 
تبدیل شدند و این امر به معنای آن است که اگر از این حساب ها، برداشتی انجام می شد، 
جریمه ای به سپرده گذار تعلق نمی گرفت و این به مفهوم آن است که بانک ها به پارکینگ 
پول تبدیل شده  بودند. بر این اساس، حال بانک ها با تغییر سیاست های پولی، این بار نه 
تنها از این بار سنگین رها می شوند بلکه به فلسفه اصلی کارکردی خود یعنی چرخاندن 
چرخ بخش تولید کشور بازخواهند گشت؛ البته پارک پول در بانک ها، طی یکسال اخیر 
علاوه بر ضربه به بازار پول کشور، همزمان با تلاطمات اخیر بازار ارز و سکه، زمینه ساز سفته 
بازی و به هم ریختن این بازار شده بود؛ بازاری که طی ماههای گذشته با سیاست های 
جدید بازارساز،  از تب و تاب افتاده و برای ثبات به اجرای یک سیاست مناسب در بازار پول 
نیاز داشت؛ سیاستی که شورای پول و اعتبار با تصویب آن، زمینه بازگشت ثبات به بازار ارز 
را تضمین کرده است. حال باید منتظر ماند و دید که تا بهمن ماه، عملکرد نظام بانکی برای 
آماده سازی شعب خود در اجرای مصوبه تبدیل سودهای روزشمار به ماه شمار، چه تدبیری 

به کار خواهد گرفت؟

تکاپوی بانکها برای اجرای بخشنامه جدید نرخ سود

جزئیاتلایحهبودجه98پایانی بر توقف کار پارکینگ های پول در شعب!

پیشبینیرشد41هزارمیلیاردتومانی
درآمدهاینفتیدرسال98

مجموع منابع حاصل از فروش نفت، میعانات گازی و خالص صادرات گاز در لایحه 
بودجه سال 98 برابر یک میلیون و 425 هزار و 382 میلیارد و یک میلیون ریال )معادل 
142 هزار و 500 میلیارد تومان( تعیین شده است که نسبت به بودجه امسال رشد 41 هزار 

میلیارد تومانی را نشان می دهد.
رییس جمهوری دیروز در صحن علنی مجلس شورای اسلامی حاضر شد و لایحه بودجه 
1398 کل کشور را تقدیم مجلس شورای اسلامی کرد؛ نفت همانند سال های گذشته 

اصلی ترین منبع تامین درآمد دولت به شمار می رود.
مجموع منابع حاصل از فروش نفت و فراورده های نفتی در سال آینده یک میلیون و 
425 هزار و 382 میلیارد و یک میلیون ریال )١.٤٢٥.٣٨٢.٠٠١.٠٠٠.٠٠٠ ریال( تعیین 

شده است.
بر این اساس، سقف منابع حاصل از ارزش صادرات نفت شامل نفت خام، میعانات 
 ( میلیاردریال   362 و  هزار   370 و  میلیون  یک  معادل  گاز  صادرات  خالص  و  گازی 
و  به سه درصد فروش نفت خام  و منابع مربوط  ریال(   ١.٣٧٠.٣٦٢.٠٠٠.٠٠٠.٠٠٠
میعانات گازی برای مناطق نفت خیز و کمتر توسعه یافته کشور 55 هزار و 20 میلیارد ریال 

)٥٥.٠٢٠.٠٠٠.٠٠٠.٠٠٠ ریال( تعیین شده است.
و خالص صادرات  گازی  میعانات  نفت خام،  از محل صادرات  دولت  منابع  چنانچه 
گاز در سال ١٣٩٨ کمتر از یک میلیون و 425 هزار و 382 میلیارد و یک میلیون ریال 
) ١.٤٢٥.٣٨٢.٠٠١.٠٠٠.٠٠٠ ریال( شود، به دولت اجازه داده می شود با رعایت بند 
)ب( ماده ) ١٧ ( قانون احکام دائمی برنامه های توسعه کشور از محل 50 درصد مانده 
منابع حساب ذخیره ارزی با لحاظ 50 درصد سهم صندوق توسعه ملی نسبت به تأمین 

مابه التفاوت اقدام کند.
این در حالی است که مجموع منابع دولت از محل صادرات نفت، میعانات گازی و خالص 
صادرات گاز و همچنین سه درصدی فروش نفت خام و میعانات گازی برای مناطق نفتخیز 
و کمتر توسعه یافته کشور در قانون بودجه سال 97 معادل یک میلیون و 10 هزار و 114 

میلیارد و 403 میلیون ریال )1.010.114.403.000.000ریال( بود.
افزایش درآمدهای این بخش در لایحه بودجه سال 98 نسبت به قانون بودجه 97 معادل 
415 میلیون و 267 هزار و 598 میلیون ریال )415.267.598.000.000ریال( یعنی 

معادل 41 هزار میلیارد تومان بوده است.
صادرات نفت شامل نفت خام، میعانات و گاز در بودجه سال 97 معادل 959 هزار و 314 

میلیارد و 403 میلیون ریال )959.314.403.000.000ریال( تعیین شده است.
کمتر  و  نفتخیز  مناطق  برای  گازی  میعانات  و  خام  نفت  فروش  درصدی  سه  سهم 
ریال  میلیارد   800 و  هزار   50 معادل   97 سال  در  ها  درآمد  از  کشور  یافته  توسعه 

)50.800.000.000.000ریال( بوده است.

اثراتنرختورمبرسودهایبانکی
سبقت گرفتن نرخ تورم اعلام شده توسط مرکز آمار )18 درصد( از نرخ سود مصوب بانک 
مرکزی )15 درصد(، پدیده ای است که یک اقتصاددان معتقد است می تواند باعث خروج 

سپرده ها از بانک ها و تاثیرگذاری بر بازارهای سرمایه ای دیگر شود.
فرشید سیم بر - عضو هیئت علمی دانشکده اقتصاد دانشگاه شهید بهشتی تهران - در 
گفت وگو با ایسنا، با اشاره به نرخ رسمی اعلام شده تورم توسط مرکز آمار )18 درصد( با 
مقایسه این نرخ نسبت به نرخ سود بانکی گفت: نرخ تورم از نرخ سود پایه ای که بانک 
مرکزی برای بانک ها مشخص  کرده، فراتر رفته است. از سوی دیگر نزدیک شدن نرخ تورم 
رسمی به حداکثر سود پرداختی توسط بانک ها باعث می شود بسیاری از سپرده گذاران 
احساس کنند که دیگر سرمایه گذاری در بانک ها نمی تواند همچون گذشته برایشان 

سودآور باشد.
او با بیان اینکه خرده سرمایه گذاران بانکی بیشترین آسیب را از این وضعیت خواهند 
دید، ادامه داد: اگر سپرده گذاران در بانک ها احساس کنند که این حوزه نمی تواند سود 
موردنظر را به آنها پرداخت کند، ممکن است سرمایه های خود را در حوزه های دیگری مانند 
بورس یا حتی مسکن یا سکه وارد کنند که در این صورت احتمالا باعث ایجاد تلاطماتی 

در آنها بازارها خواهد شد.
این کارشناس اقتصادی با اشاره به وظیفه اصلی بانک مرکزی در حفظ ارزش پول اظهار 
کرد: اگر بانک ها بتوانند متناسب با این افزایش تورم سود بیشتری به سپرده ها پرداخت 
کنند احتمالا می توانند جلوی خروج سرمایه ها را از بانک ها بگیرند و در نهایت از ایجاد 

تلاطم در بازارهای سرمایه ای دیگر یا ایجاد تورم بیشتر جلوگیری کنند.
به گزارش ایسنا، با اینکه نرخ سود بانکی مصوب شورای پول و اعتبار 15 درصد است 
اما نرخ سودی که عملا پرداخت می شود تا 23 درصد هم افزایش دارد. هرچند این سود 
نسبت به نرخ تورم اندک به نظر می رسد اما با اتفاقاتی که در بازارهای سرمایه ای دیگر مانند 
بازار ارز و سکه و حتی طلا اتفاق می افتد ظاهرا امنیت بیشتر کماکان اصلی ترین جذابیت 

بانک ها در بازارهای سرمایه ای است.
پرداخت سود سپرده های  اعتبار  و  پول  نیز طبق تصویب شورای  این هفته  ابتدای 
سرمایه گذاری کوتاه مدت از ابتدای بهمن ماه سال جاری از روزشمار به ماه شمار تغییر 

خواهد کرد.

عربستانخوشبینانهترینبرآوردازقیمتنفترادارد

نفتیهاقیمتنفتدرسالآیندهراچند
پیشبینیمیکنند؟

ایران در حالی با پیش بینی نفت 70 دلاری به استقبال سال آینده می رود که دیگر 
کشورهای نفت خیز نیز پیش بینی های خود در خصوص قیمت نفت در سال 2019 را 

اعلام کرده اند .
مونا مشهدی رجبی: پیش بینی قیمت نفت برای کشورهای نفت خیز یکی از مهمترین 
ابزارها برای مشخص شدن جهت گیری های اقتصادی است چرا که میزان ورودی و خروجی 
درآمد از محل نفت را مشخص کرده و در نتیجه دخل و خرج دولت های وابسته به نفت را 
روشن می کند. از طرفی این فاکتور می تواند در تعیین نرخ رشد اقتصادی کشور و حتی 
نرخ تورم هم بسیار اثر گذار باشد. موقعیت ایران در این حوزه اما با دیگر کشورهای نفت خیز 
متفاوت است چرا که ایران با تحریم نفت امریکا مواجه است. هشت کشور از تحریم نفتی 
ایران معاف شده اند اما با این حال هنوز ایران نمی تواند تمام و کمال حسابی بر نفت باز کند 

چرا که کاهش درآمدهای نفتی در اثر تشدید تحریم ها گریزناپذیر خواهد بود.
دیگرانچهمیگویند؟

 طبق مطالعات انجام شده و به نقل از رسانه های کشور قطر، این کشور پیش بینی خود 
در مورد قیمت نفت در سال 2019 میلادی را تغییر داده است. قطر پیش بینی کرده 
است در سال 2019 میلادی متوسط قیمت هر بشکه  نفت در بازار جهانی برابر با 66 دلار 
خواهد بود در حالیکه  وزارت نفت کشور قطر پیشتر متوسط قیمت نفت در سال 2019 
را برابر با 69 دلار اعلام کرده بود. قطر انتظار دارد در این سال تقاضای نفت در کشورهای 
اروپای غربی، ژاپن و چین هم کاهش پیدا کند. قطر متوسط قیمت نفت در سال 2018  
میلادی را برابر با 69 دلار پیش بینی کرده است که نسبت به برآورد قبلی  این کشور 3 
دلار کمتر است. با این حال عربستان سعودی به وضعیت بازار خوش بینانه تر می نگرد و 
به مردم نوید افزایش میزان توان مالی دولت برای پرداخت هزینه های جاری کشور را داده 
است. عربستان اعلام کرده است در سال 2019 میلادی متوسط قیمت هر بشکه نفت 
در بازار جهانی برابر با 78 دلار خواهد بود و عربستان در نظر دارد با حداکثر ظرفیت خود 
تولید کند.   بانک مرکزی کشور امارات هم در  روزهای آخر سال 2018 میلادی اعلام 
کرده است متوسط قیمت هر بشکه نفت در سال جدید برابر با 65 دلار خواهد بود و با این 
قیمت نفت، اقتصاد این کشور کوچک عضو شورای همکاری خلیج فارس می تواند شاهد 
افزایش نرخ رشد اقتصادی باشد. منابع خبری کشور بحرین متوسط قیمت نفت در سال 
2019 میلادی را برابر با 68 دلار پیش بینی کرده اند و اعلام کردند که با حداکثر ظرفیت 

نفت به تولید ادامه می دهند.  
انتظارغیراوپکیهاچیست؟

روسیه که یکی از بزرگترین تولیدکنندگان غیر اوپکی نفت در  دنیا است متوسط قیمت 
نفت در سال 2019 میلادی را برابر با 70 دلار پیش بینی کرده است ودر نظر دارد میزان 
تولید خود را به بالغ بر 11.5 میلیون بشکه در هر روز برساند. این در حالیست اداره اطلاعات 
انرژی امریکا متوسط قیمت نفت در سال 2019 میلادی را برابر با 72 دلار و صندوق بین 
المللی پول برابر با 68 دلار برآورد کرده است. اما سیتی بانک امریکا که هر ساله قابل اعتماد 
ترین پیش بینی قیمت نفت را ارایه می دهد، متوسط قیمت هر بشکه نفت در سال 2019 
میلادی را برابر با 60 دلار اعلام کرده است. این بانک  بر این باور است که اوپک  به همراه 
روسیه و دیگر تولید کنندگان اوپکی امریکا را ترغیب خواهند کرد تا با حداکثر توان تولید 
کند و خود مابقی نیاز بازار را تامین می کنند. این بانک پیش بینی می کند در سال 2019 
میلادی بازار نفت بازاری بسیار پر نوسان خواهد بود زیرا اصلی ترین بازیگران این بازار منافع 

مشترکی ندارند و سیاست های مختلفی را نیز  در پیش خواهند گرفت.

درحالی که به دلیل تعدیل نرخ ارز، عموم مردم در انتظار 
لوازم  صنعت  اندرکاران  دست  هستند،  ها  قیمت  کاهش 
خانگی معتقدند بهای کالای نهایی این صنعت بر اساس نرخ 
ها در بازار ثانویه ارز و سامانه نیما تنظیم می شود و نباید انتظار 

کاهش قیمت در این ایام داشت.
بر پایه سیاست های جدید ارزی دولت که از نیمه مرداد ماه 
امسال اجرایی شد، تخصیص ارز به همه اقلام وارداتی بجز 
کالاهای اساسی و ضروری از بازار ثانویه ارز )نیما( انجام می 

شود که لوازم خانگی نیز در این گروه قرار می گیرد.
تولیدکنندگان لوازم خانگی معتقدند طی یکی 2 ماه گذشته 
قیمت ارز در بازار ثانویه با افزایش همراه بوده است و اگر همین 
موضوع را شاخص در نظر بگیریم، قیمت لوازم خانگی باید 

سیر صعودی داشته باشد.
*افزایشقیمتبهکامدلالان

»حمیدرضا غزنوی«، سخنگوی انجمن تولیدکنندگان لوازم 
خانگی درخصوص کاهش این روزهای نرخ ارز به ایرنا گفت: 
تولیدکنندگان لوازم خانگی از ارز آزاد استفاده نمی کردند که 

این روزها با کاهش آن، افت قیمت ها را شاهد باشیم.
وی یادآور شد: تولیدکنندگان لوازم خانگی از ارز نیمایی 
استفاده می کنند که »این روزها با افزایش 10 درصدی نرخ 

مواجه شده است.«
غزنوی بیان داشت: وقتی قیمت ارز در سامانه نیما تا حدود 
15 هزار تومان افزایش یافته بود، تولیدکنندگان اجازه افزایش 
9.6 درصدی قیمت ها را یافته بودند و این روند از آغاز امسال 
تا پایان شهریورماه ادامه داشت؛ رویه ای که فقط دلالان و 

واسطه های بازار از آن سود کردند.
وی ادامه داد: در ادامه نیز وقتی قیمت گذاری ها برای لوازم 
خانگی آزاد شد، ارز نیمایی مبنا قرار گرفت؛ هرچند افزایش 
قیمت ها را شاهد بودیم و بازار به تعادل نزدیک شد، اما این 
مساله فقط به رکود بیشتر در بازار دامن زد، چون مردم توان 

خرید نداشتند.
سخنگوی انجمن تولیدکنندگان لوازم خانگی خاطرنشان 
کرد: انواع لوازم خانگی بین صفر تا 40 درصد وابسته به ارز 

است.
وی تاکید کرد: فراموش نکنیم بازار مکانیسم خود را دارد و 
نمی توان از مقوله »چسبندگی قیمت« که بیشتر یک موضوع 

روانی است، غافل شد.
به گفته این مقام صنفی، باید بیشتر در زمینه فضای روانی 
حاکم بر بازار کار کرد و تا حد ممکن اجازه نداد قیمت ها 

افزایش یابد.
وی گفت: آن دسته از تولیدکنندگانی که از ارز آزاد استفاده 
می کنند باید به کاهش قیمت ها اقدام کنند و دولت نیز در 

این زمینه باید نظارت بیشتری اعمال کند.
*تشدیدرکودباافزایشهزینههایسربار

لوازم  تولیدکنندگان  صنفی  انجمن  مدیره  هیات  رییس 
خانگی کشور معتقد است که در مقوله نرخ ارز نیازمند تفکیک 

کالاها از یکدیگر هستیم.
»محمدرضا دیانی« در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایرنا 
افزود: برخی کالاها و اقلام از ارز 4200 تومانی استفاده کرده 
اند، اما جایی که باید دولت نظارت بیشتری داشته باشد، کم 

توجهی می شود.
موشکافانه  و  سختگیرانه  باید  دولت  کرد:  تاکید  وی 
درخصوص واردات این کالاها نظارت کند که ارز تخصیص 
داده شده کجا مصرف شده و آیا ارزش هایی که اظهار می 

شود واقعی است یا خیر؟
لوازم  تولیدکنندگان  صنفی  انجمن  مدیره  هیات  رییس 
خانگی کشور احتمال داد دستکم 30 تا 40 درصد از این ارز 
صرف اموری بجز واردات آن کالاها یا مواد اولیه خاص شده یا 

با قیمت های بالاتری عرضه شده است.
دیانی بطور نمونه به برخی تولیدکنندگان مواد اولیه شوینده 
ها اشاره کرد که خوراک خود را از پالایشگاه ها با ارز 4200 
تومانی می گیرند و تنها نیمی از آن را در بازار عرضه می کنند، 

اما بقیه کالاهایشان را با نرخ نیمایی صادر می کنند.
وی افزود: سوء استفاده ها در کالاهای گروه غذا و دارو بیشتر 
است و در این زمینه نیازمند نظارت و کنترل از سوی دولت تا 

رسیدن کالا به دست مصرف کننده نهایی هستیم.
این مقام صنفی به لوازم خانگی اشاره کرد و گفت: این دسته 
از کالاها ارز نیمایی می گیرند، اما تخصیص ارز در سامانه نیما 

در 2 ماه گذشته محدود شده است.
این  تومان در  از 7600  ارز  نرخ  ادامه داد: همچنین  وی 
سامانه در 2 ماه گذشته، اکنون به 8500 تومان رسیده و 
در این شرایط باید قیمت لوازم خانگی افزایش می یافت، نه 

کاهش.
دیانی بیان داشت: اکنون رکود بر بازار لوازم خانگی حاکم 
است و مردم خرید نمی کنند؛ این در حالی است که توقف 
فروش به دلیل افزایش هزینه های سربار، موجب بالا رفتن 

مجدد قیمت ها می شود.
وی یادآور شد: تولیدکنندگان لوازم خانگی در سال 97 با 
کاهش 30 تا 60 درصدی تولید مواجه شده و قیمت تمام 

شده آنها بالا رفته است.
*تشکیلکارگروهیبرایهردستهازکالاها

لوازم  تولیدکنندگان  صنفی  انجمن  مدیره  هیات  رییس 
خانگی کشور یادآور شد: بسیاری از تولیدکنندگان در ماه 
های گذشته از اعتباری که نزد خارجی ها داشتند، استفاده 
کرده و به صورت »حساب باز« اقدام به واردات کالا کرده اند، 
اما امروز که تعهداتشان سر رسید شده مجبور به پرداخت آن 

با ارز نیمایی یا آزادند.
وی اضافه کرد: همچنین در ماه های گذشته از گشایش 
اعتبارهای اسنادی کوتاه مدت)ال. سی یوزانس( استفاده 
کرده و با ارز 3800 تومانی جنس وارد کرده اند، اما امروز و با 
سر رسید شدن آنها مجبورند با ارز نیمایی و 2.5 برابر پرداخت 

کنند.

دیانی گفت: همه این موارد سبب می شود حتی وقتی 
کاهش نرخ ارز را شاهدیم، تولیدکنندگان در برابر ارزان کردن 

کالاهای خود مقاومت می کنند.
وی افزود: دسته سوم، کالاهایی هستند که با ارز آزاد وارد 
کشور می شوند و در شرایط فعلی که افت نرخ ارز را شاهدیم، 

باید نرخشان کاهش یابند.
این مقام صنفی خاطرنشان کرد: اکنون با یک معادله چند 
وجهی مواجه ایم و در حالی که عده ای از رانت های ارزی 
استفاده می کنند، عده ای دیگر مظلوم واقع شده و ضرر می 

دهند.
»معتقدم در این زمینه دولت باید برای هر کالا کارگروهی 

تشکیل داده و به کار کارشناسی و تحلیل وضعیت بپردازد.«
وی گفت: در این زمینه سازمان حمایت، بانک مرکزی، 
سازمان  کل  های  اداره  و  اطلاعات  وزارت  صنعت،  وزارت 
های مختلف باید کمیته های قوی برای هر دسته از کالاها 
سر و شکل دهند، زیرا شاهدیم در برخی موارد کنترل های 
شدید وجود داشته، اما در سایر موارد دقت نظر لازم وجود 

ندارد.
*سیرنزولیارزدرسامانهنیما

بررسی خبرنگار ایرنا از میانگین موزون قیمت ارز در سامانه 
با کاهش  نیما در 2 ماه گذشته حاکیست قیمت هر یورو 
5.13 درصدی و قیمت دلار با افت 34 درصدی همراه بوده 

است.
به گزارش ایرنا، میانگین موزون هر دلار آمریکا و هر یورو در 
تاریخ یکم آبان ماه امسال به ترتیب 13 هزار و 900 تومان و 10 
هزار و 320 تومان بوده و در دوم دی ماه به ترتیب 9 هزار و 50 

تومان و 9 هزار و 790 تومان قیمت خوردند.
*پاسخگونبودندستگاههایمسئول

پیگیری هااز »عباس هاشمی« مدیرکل دفتر صنایع فلزی 
و لوازم خانگی وزارت صنعت، معدن و تجارت حاکی است 
نامبرده درخصوص قیمت لوازم خانگی حاضر به گفت و گو 
نشد و سازمان حمایت از مصرف کنندگان و تولیدکنندگان 
را مسئول این کار دانست؛ روابط عمومی سازمان حمایت 
از مصرف کنندگان و تولیدکنندگان نیز به ایرنا گفت: در این 

زمینه به زودی اطلاع رسانی خواهد شد.
وزیر  رحمانی«  »رضا  آذرماه  هشتم  و  بیست  چهارشنبه 
صنعت، معدن و تجارت اعلام کرد: در توافق با تولیدکنندگان 
درصد   10 دستکم  محصولات  این  قیمت  خانگی،  لوازم 

کاهش می یابد.
وی پیش از این در اظهار نظری گفته بود: مهمترین خواسته 
امور است.  لوازم خانگی تسهیل  فعالان صنفی در بخش 
اکنون شرایط ایجاب می کند که بیش از گذشته در زمینه 
تولید فعالیت داشته و خدمت رسانی و تولید در هیچ صورتی 

نباید حتی در تعطیلات رسمی کشور متوقف شود.

بهای لوازم خانگی تابع نرخ ارز در سامانه نیما است

کدامکالاهابایدارزانشوند؟

آگهیابلاغاجرائیهکلاسه:139704030011002541/1
بدینوسیله به آقای حسینعلی صفرپور نام پدر: غلامعباس  تاریخ تولد: 1336/02/08 
شماره ملی : 0569883490 شماره شناسنامه: 14  بدهکار پرونده کلاسه 9702672 
که برابر گزارش مامور پست شناخته نگردیده اید ابلاغ می گردد که برابر قرارداد بانکی 
شماره 269417194 بین شما و بانک سپه شعبه بلوار بهشتی مبلغ 26/783/197 
تاریخ 1397/08/7  روزانه مبلغ 17/315 ریال  از  ریال بدهکار می باشید که روزانه 
)که طبق مندرجات قرارداد محاسبه شده و تا یوم الاداء به آن اضافه می گردد( که بر 
اثر عدم پرداخت وجه بستانکار درخواست صدور اجرائیه نموده است و پس از تشریفات 
قانونی اجرائیه صادر و به شماره کلاسه فوق در این اجراء مطرح می باشد لذا طبق ماده 
18/19 آئین نامه اجرائی مفاد اسناد رسمی بشما ابلاغ می گردد. از تاریخ انتشار این 
آگهی که تاریخ ابلاغ اجرائیه محسوب می شود فقط در یک نوبت چاپ در روزنامه چاپ 
درج و منتشر می گردد ظرف مدت 10 روز نسبت به پرداخت بدهی خود اقدام و در غیر 
اینصورت بدون انتشار آگهی دیگری عملیات اجرایی طبق مقررات علیه شما تعقیب 

خواهد شد. )م الف 17116( 
رئیسادارهاجرایاسنادرسمیقم

-----------------------------------------
آگهیابلاغاجرائیهکلاسه:139704030011002525/1

بدینوسیله به آقای علی دلیران،  نام پدر: محمد  تاریخ تولد: 1356/06/01 شماره 
ملی : 4130567330 شماره شناسنامه: 57926  بدهکار پرونده کلاسه 9702655 
که برابر گزارش مامور پست شناخته نگردیده اید ابلاغ می گردد که برابر قرارداد بانکی 
شماره 5800429181 بین شما و بانک سپه شعبه بلوار بهشتی مبلغ 433/097/724 
ریال بدهکار می باشید و از تاریخ 1397/08/07  روزانه مبلغ 272/421 ریال )که طبق 
مندرجات قرارداد محاسبه شده و تا یوم الاداء به آن اضافه می گردد( بدهکار می باشید که 
بر اثر عدم پرداخت وجه بستانکار درخواست صدور اجرائیه نموده است و پس از تشریفات 
قانونی اجرائیه صادر و به شماره کلاسه فوق در این اجراء مطرح می باشد لذا طبق ماده 
19/18 آئین نامه اجرائی مفاد اسناد رسمی بشما ابلاغ می گردد. از تاریخ انتشار این 
آگهی که تاریخ ابلاغ اجرائیه محسوب می شود فقط در یک نوبت چاپ در روزنامه چاپ 
درج و منتشر می گردد ظرف مدت 10 روز نسبت به پرداخت بدهی خود اقدام و در غیر 
اینصورت بدون انتشار آگهی دیگری عملیات اجرایی طبق مقررات علیه شما تعقیب 

خواهد شد. )م الف 17116( 
رئیسادارهاجرایاسنادرسمیقم

-----------------------------------------
آگهیابلاغاجرائیهطبقماده18آئیننامهاجرا

بدینوسیله به آقای عباس موحدی قمی فرزند : محمدتقی بشناسنامه: 1446 دارای 
کد ملی 0045413797 بدهکار سند ازدواج شماره 7348 دفتر ازدواج 35 قم ابلاغ می 
گردد که خانم فاطمه حافظی باستناد سند مذکور جهت وصول تعداد 200 عدد سکه 
طلای تمام بهار آزادی مبادرت به صدور اجرائیه نموده و پرونده تحت کلاسه 9702852  
در شعبه اجرای ثبت قم  در جریان است چون نشانی شما )قم- 45 متری صدوق- 20 
متری امام حسین)ع( ( در سند مزبور شناخته نشده است و بستانکار نیز نتوانسته شما را 

معرفی نماید. لذا حسب تقاضای بستانکار و طبق ماده 18 آئین نامه اجرای مفاد اسناد 
رسمی اجرائیه فوق در روزنامه منتشر میگردد  لذا لازم است ظرف 10 روز از انتشار این 
آگهی ) که به  منزله ابلاغ  اجرائیه است (  نسبت به پرداخت بدهی خود اقدام نمایید و در 
غیر اینصورت عملیات اجرایی تعقیب خواهد شد. این آگهی فقط در همین نوبت منتشر 
و آگهی دیگری  جز مزایده ) در صورت بازداشت اموال ( منتشر نخواهد شد . )17115( 

رئیس اداره اجرای اسناد رسمی قم  
-----------------------------------------

آگهیابلاغاجرائیهکلاسه:139704030011002478/1
تاریخ  اصغر   سیدعلی   : پدر  نام   ، ذوالفقاری  سیدحسین  آقای  به  بدینوسیله 
کلاسه   پرونده  بدهکار    0371581923 ملی:  شماره   1376/08/18 تولد: 
139704030011002478/1 که برابر گزارش مامور ابلاغ شناخته نگردیده اید ابلاغ 
می گردد که برابر سند ازدواج 25714-1397/4/24 بین شما و خانم محدثه سلیمانی، 
مهر السنه حضرت فاطمه )س( که برابر است با 265/5 مثقال و نیم نقره سیرفی و یک 
سفر حج تمتع بلوی و زیارت عتبات عالیات عراق و مشهد مقدس رضوی در صورت امکان 
و استطاعت مالی و جانی و سبیلی که منشاء حرکت منزل مسکونی زوجین در روز حرکت 
به حج خواهد بود و در صورت عدم امکان و استطاعت جانی و مالی و سبیلی مسافرت 
ساقط خواهد شد. بدهکار می باشید که بر اثر عدم پرداخت وجه بستانکار درخواست 
صدور اجرائیه نموده پس از تشریفات قانونی اجرائیه صادر و بکلاسه فوق در این اجراء 
مطرح می باشد لذا طبق ماده 18 آئین نامه اجرای مفاد اسناد رسمی بشما ابلاغ می 
گردد از تاریخ انتشار  این آگهی که تاریخ ابلاغ اجرائیه محسوب است فقط همین یک 
نوبت در روزنامه چاپ درج و منتشر می گردد ظرف مدت 10 روز نسبت به پرداخت بدهی 
خود اقدام و در غیراین صورت بدون انتشار آگهی دیگری عملیات اجرائی طبق مقررات 

علیع شما تعقیب خواهد شد. )17120( 
رئیسادارهاجرایاسنادرسمیقم

-----------------------------------------
آگهیابلاغاجرائیهکلاسه:139704030011000477/1

بدینوسیله به آقای حیدر ونائی ، فرزند: رضا ،  ش ش : 26 با کد ملی 3934736939  
از قم بدهکار سند ازدواج شماره 4138 مورخ 1384/12/28 دفتر ازدواج 5 قم ابلاغ 
می گردد که خانم زهرا اکبریان فرزند : محمود باستناد سند مذکور جهت وصول مهریه 
به میزان تعداد 200 عدد سکه طلای تمام بهار آزادی مبادرت به صدور اجرائیه نموده 
و پرونده تحت کلاسه 139704030011000477/1 )با شماره بایگانی 9700504 ( 
در شعبه اجرای ثبت قم  در جریان است چون نشانی شما مندرج در سند مزبور شناخته 
نشده است و بستانکار نیز نتوانسته شما را معرفی نماید. لذا حسب تقاضای بستانکار و 
طبق ماده 18 آئین نامه اجرای مفاد اسناد رسمی اجرائیه فوق در روزنامه منتشر میگردد  
لذا لازم است ظرف 10 روز از انتشار این آگهی ) که به  منزله ابلاغ  اجرائیه است (  نسبت 
به پرداخت بدهی خود اقدام نمایید و در غیر اینصورت عملیات اجرایی تعقیب خواهد 
شد. این آگهی فقط در همین نوبت منتشر و آگهی دیگری  جز مزایده ) در صورت 

بازداشت اموال ( منتشر نخواهد شد . )17112( 
رئیسادارهاجرایاسنادرسمیقم

آگهیمزایدهاتومبیل
آگهی مزایده یک دستگاه سواری سمند به شماره شهربانی 554 ط 63 ایران 16 مربوط 

به پرونده کلاسه 139704030011001534/1 
بموجب پرونده اجرائی کلاسه 139704030011001534/1  )با شماره بایگانی 
9701628 ( له: خانم زهرا زواره امیری ، بر علیه: آقای سیامک حاجی محمدی کاشانی، 
مستند سند ازدواج شماره 2642-1381/04/26 دفترخانه ازدواج شماره 3 قم یک 
دستگاه سواری سمند ایکس 7 به شماره شهربانی 554 ط 63 ایران 16 با مشخصات 
ذیل واقع در قم پارکینگ خلیج فارس متعلق به آقای سیامک حاجی محمدی کاشانی 

بازداشت گردیده و از طریق مزایده به فروش می رسد: 
مشخصات فنی خودرو: 

 : شاسی  شماره   – مشکی  رنگ   – مدل 1382   –  7 ایکس  سمند  سواری  خودروی 
81217921 – شماره موتور : 32908119636 خودروی فوق در قسمت های درب 
موتور ، سقف و درب صندوق عقب دارای آفتاب سوختگی رنگ می باشد. در قسمت کف 
صندوق عقب خودرو آثار چکش کاری مشهود است و خودرو از قسمت عقب دارای آثار 
برخورد می باشد. دو درب سمت راست و چپ آثار برخورد دارد. چراغ عقب سمت چپ 
شکسته است. آنتن سیستم رادیو پخش از نوع برقی و اتوماتیک بوده است که معیوب 
است، دورتادور خودرو آثار برخورد مشهود است. خودرو دوگانه سوز و دارای سیستم گاز 
سی ان جی دستی می باشد. لاستیک ها فرسوده می باشد. وضعیت داشبورد و تزئینات 
داخلی فرسوده به نظر می رسید. کارکرد خودرو در حال حاضر 450733 کیلومتر می 
باشد. برابر اعلام  مالک خودروتا تاریخ 1397/07/21 نزد شرکت بیمه دانا دارای بیمه نامه 

شخص ثالث بوده است.)بیمه منقضی شده است.(
تاریخ  در  رسولی  صادق  سید  سرهنگ  آقای  جناب  دادگستری  رسمی  کارشناس 
1397/07/04 خودروی مذکور را با توجه به وضعیت فعلی به مبلغ 95/000/000 ریال 

)نود و پنج میلیون ریال معادل نه میلیون و پانصد هزار تومان( ارزیابی نموده است.
مزایده خودروی مذکور از ساعت 9 الی 12 روز دوشنبه مورخ 1397/10/24 در اداره 
اجرای اسناد رسمی قم واقع در خیابان ساحلی )لواسانی( نبش کوچه 7 – طبقه فوقانی 

اداره ثبت اسناد و املاک بخش یک قم – اداره اجرای اسناد رسمی قم انجام می شود.
مزایده خودرو مذکور از مبلغ پایه 95/000/000 ریال )نود و پنج میلیون ریال ( شروع 
و به بالاترین قیمت پیشنهادی نقدا فروخته خواهد شد. حق الحراج و نیم عشر دولتی 
مازاد بر مبلغ ارزیابی به عهده برنده مزایده خواهد بود . و کلیه هزینه های قانونی و 
بدهیهای خودرو مورد مزایده بر عهده برنده مزایده است. خریداران می بایست مبلغ 
پایه را به عنوان سپرده شرکت در مزایده طی چک بین بانکی و یا چک تضمین شده 
همراه خود به اداره اجرای اسناد رسمی قم ارائه نمایند و در صورت توافق بر واریز 
غیرنقدی با بستانکار و نسبت به مازاد با بدهکار بر اساس توافق کتبی اقدام خواهد 
شد. و چنانچه روز مزایده مصادف با تعطیل رسمی غیرمترقبه گردد، مزایده روز اداری 
بعد از تعطیل در همان محل و ساعت انجام می شود و حقوق دولتی و حق مزایده طبق 

مقررات وصول خواهد شد. 
)مالف17117(
ادارهاجرایاسنادرسمیقم
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نقل و انتقالات لیگ هجدهم؛

مذاکرات مثبت پرسپولیس با یک بازیکن 
جدید

مسئولان باشگاه پرسپولیس در حال مذاکره با یک بازیکن جدید هستند که قابلیت 
بازی در دو پست را دارد.

تیم فوتبال پرسپولیس که دوران محرومیتش برای جذب بازیکن جدید به پایان رسیده 
قصد دارد برای نیم فصل دوم هجدهمین دوره رقابتهای لیگ برتر دو تا سه بازیکن جدید 

را به خدمت بگیرد. 
در همین راستا مسئولان باشگاه اسامی بازیکنان مد نظر برانکو را دریافت کرده اند و 
در حال مذاکره با آنها هستند تا در صورت رسیدن به توافق نهایی زمینه عقد قرارداد را 

فراهم کنند. 
محمد نادری مدافع پیشین مقاومت و سایپا که در تیم کورتریک بلژیک بازی می کند مد 
نظر باشگاه پرسپولیس قرار گرفته و مذاکراتی نیز با وی انجام شده اما هنوز توافق نهایی 

صورت نگرفته است. 
از سوی دیگر یکی از بازیکنان خارجی نیم فصل اول پرسپولیس که نتوانست در 
رقابتهای لیگ برتر عملکرد خوبی داشته باشد، در آستانه کنار گذاشتن از این تیم است. 
مسئولان باشگاه قصد دارند در صورتیکه بازیکنان مد نظر خود در خط حمله را جذب 

کنند، گادوین منشا را برای نیم فصل دوم به تیم دیگری بدهند.

:AFC

 ایران تیمی که در بهترین دوران فوتبالش است
سایت کنفدراسیون فوتبال آسیا معتقد است تیم ملی ایران در بهترین دوران خود 

قرارداشته و شانس خوبی برای فتح مسابقات امارات 2019 را دارد.
سایت کنفدراسیون فوتبال آسیا در فاصله 11 روز تا شروع مسابقات جام ملت های آسیا 
گزارشی منتشر کرد که از تیم کشورمان به عنوان مدعی درجه یک فتح مسابقات نام برد.
این رسانه عنوان کرد در فاصله 11 روزه تا شروع بزرگترین تورنمنت فوتبال قاره، تیم 
ایران در تب و تاب رسیدن به چهارمین مقام قهرمانی خود است. عنوانی که در سال 

2018 یعنی بهترین دوران تیم درقاره را می تواند  تکمیل کند.
این رسانه نوشت: ایران رکورد 5 دوره حضور در رقابت های جام جهانی را دارد و در 
رنکینگ فیفا صاحب رده 29 بوده که از این منظر بهترین سال خود را تجربه کرده است. 
این در حالیست که تیم ملی ایران آخرین قهرمانی خود را در آسیا در سال 1976 تجربه 

کرد و اکنون در گروه چهارم با عراق، ویتنام و یمن همگروه است.

در دیداری تدارکاتی رقم خورد؛

تساوی تیم فوتبال امید برابر اردن
 تیم فوتبال امید ایران در ادامه دیدارهای تدارکاتی خود برابر تیم امید اردن به میدان 

رفت و به تساوی رسید.
تیم فوتبال امید ایران که خود را برای حضور در مرحله انتخابی المپیک 2020 آماده می 
کند در ادامه دیدارهای تدارکاتی اش شامگاه روز سه شنبه در اردن به مصاف تیم امید این 

کشور رفت و به تساوی یک به یک رسید.
شاگردان کرانچار که در دو دیدار برگزار شده برابر سوریه )در جزیره کیش( به دو پیروزی 
دست پیدا کرده بودند، در دیدار برابر اردن ابتدا از حریف عقب افتادند اما در دقیقه ۳۴ 

وحید نامداری موفق شد گل تساوی را به ثمر برساند.

کرانچار پس از تساوی با اردن:

فوتبالمان را به حریف دیکته کردیم
سرمربی تیم فوتبال امید با ابراز رضایت از عملکرد شاگردانش در دیدار برابر اردن گفت: 

می خواهیم یک تیم خوب و منسجم داشته باشیم.
 زلاتکو کرانچار پس از تساوی یک به یک عصر سه شنبه تیمش برابر تیم اردن گفت: 
این مسابقه کاملا ما را به هدفمان رساند. هر دو تیم بازی محکمی را ارائه کردند اما تیمی 
که خودش را دیکته کرد ما بودیم اما نتوانستیم به پیروزی برسیم. وی در ادامه خاطرنشان 
کرد: با این حال از عملکرد بازیکنان راضی هستم چرا که بهترین نمایش را داشتند. آنها 
از نظر تاکتیکی کاملا بالغ رفتار کردند.کرانچار ادامه داد: این بازی و دو برد برابر سوریه 
نشان داد که ما در مسیر خوبی قرار داریم و می خواهیم یک تیم منسجم را درست کنیم. 
امیدوارم با اقتدار به مرحله دوم انتخابی المپیک صعود کنیم.  وی در مورد شرایط تیم 
اردن گفت: این تیم از نظر کیفیت بازیکنان از سوریه قویتر بود. در نیمه دوم هم نمایش 

خوبی داشتند.

قوچان نژاد در ایران؛دو راهی تهران-تبریز
رضا قوچان نژاد مهاجم سابق تیم ملی که به ایران آمده، در دو راهی تهران- تبریز قرار 

دارد.
رضا قوچان نژاد که بعد از جام جهانی 2018 روسیه به باشگاه آپوئل نیکوزیا قبرس 
پیوست، شرایط خوبی در این باشگاه نداشت. زننده ی تنها گل ایران در جام جهانی 
201۴ برزیل با پیشنهاد جدی از سوی دو باشگاه پرسپولیس و تراکتورسازی برای ادامه ی 
فوتبالش رو به رو شده است و این امکان وجود دارد که باشگاه آپوئل را ترک کند و در نیم 
فصل دوم در لیگ برتر ایران به میدان برود. با وجود اینکه در روزهای گذشته صحبت های 
زیادی در مورد قطعی شدن حضور قوچان نژاد در باشگاه پرسپولیس زده شده است، این 
امکان وجود دارد که او به دلیل پیشنهاد مالی بهتر راهی تبریز شود. باید دید در نهایت 

قوچان نژاد برای حضور در فوتبال ایران بازی در کدام تیم را انتخاب می کند.

سپاهان منتظر پاسخ سایپا و ذوب آهن در مورد 
جذب دشتی و حسینی

مسئولان باشگاه سپاهان برای جذب دو بازیکن در انتظار پاسخ دو باشگاه سایپا و 
سپاهان هستند.

امیر قلعه نویی، سرمربی تیم فوتبال سپاهان درصدد تقویت تیمش برای نیم فصل دوم 
است و برهمین اساس قصد دارد قدرت فاز تهاجمی زردپوشان را بیشتر کند.

دیگری  و  سایپاست  وینگر  دشتی،  علی  سپاهان  موردنظر  بازیکنان  از  یکی 
سیدمحمدرضا حسینی که در ذوب آهن شاگرد قلعه نویی بود. مسئولان باشگاه سپاهان 
در همین رابطه با دو باشگاه سایپا و ذوب آهن مذاکراتی داشته اند و در انتظار جواب این 

دو باشگاه هستند.

پاسخ منفی تیام به باشگاه متمول لیگ برتری
مهاجم  تیام،  بابا  مامه 
پیشین تیم فوتبال استقلال به 
پیشنهاد یکی از تیم های لیگ 

برتری پاسخ منفی داد.
مامه تیام، مهاجم نیجریه ای 
که  امارات  عجمان  باشگاه 
امسال چهار گل برای تیمش 
با  است،  رسانده  ثمر  به 
پیشنهاد یکی از باشگاه های 
مواجه  برتری  لیگ  متمول 

شده است.
مسئولان این باشگاه که در فصل جاری هزینه سنگینی انجام داده اند، برای تقویت 
خط حمله تیم شان از طریق ارتباط با یک ایجنت ایرانی، به مامه تیام پیشنهاد دادند، ولی 

مهاجم باشگاه عجمان این پیشنهاد را رد کرد.
براساس این گزارش، مهاجم پیشین تیم فوتبال استقلال اعلام کرده است که قصد 

دارد فعلًا فوتبالش را در لیگ امارات ادامه دهد.

جدایی یعقوب کریمی از سپیدرود رشت
بازیکن تیم سپیدورد رشت در توافق دو طرفه از سپیدورد رشت جدا شد.

یعقوب کریمی بازیکن سپیدرود رشت که نامش برای نیم فصل دوم لیگ برتر در فهرست 
مورد نظر علی کریمی قرار نداشت، سرانجام به صورت رسمی از این تیم جدا شد.

این بازیکن که سابقه حضور در استقلال تهران را دارد،  با دریافت رضایت نامه اش از 
باشگاه به طور رسمی از سپیدرود رشت جدا شد و طی روزهای آینده تیم جدیدیش را 

انتخاب خواهد کرد.

 واعظ آشتیانی:

 چه کسی گفته هر باشگاهی که به خاک سیاه نشسته باید واگذار شود؟
امیررضا واعظ آشتیانی، مدیرعامل پیشین باشگاه استقلال 
باشگاه های  درآمد  و  هزینه  مساوی  رقم  شدن  مطرح  گفت: 
استقلال و پرسپولیس یک بازی رسانه ای است تا نشان دهند این 

دو باشگاه برای واگذاری توجیه اقتصادی دارند.
 طبق لایحه بودجه سال 98 که روز )سه شنبه( توسط رئیس 
جمهور تقدیم مجلس شورای اسلامی شد, برای باشگاه های 
استقلال و پرسپولیس در سال آینده 57 میلیارد تومان هزینه 
تخمین زده شده است. همچنین درآمد این باشگاه ها که زمزمه 
واگذاری آنها به بخش خصوصی دوباره شنیده می شود, مبلغ 
56 میلیارد و 990 میلیون تومان بنا گذاشته شده است. رقمی 
که تساوی تقریبی درآمد و هزینه های این دو باشگاه را در سال 
آینده نشان می دهد. در همین رابطه امیررضا واعظ آشتیانی, 
مدیرعامل پیشین باشگاه استقلال به خبرنگار ورزشی تسنیم 
گفت: طبیعتاً وقتی که دولت این رقم ها را اعلام کرده به گزارش 
دو باشگاه و وزارت ورزش استناد کرده است. درآمد و هزینه دو 
باشگاه در بودجه سال آینده پیش بینی شده است، اما مطرح 
شدن این موضوع مسئله دارد. وقتی دو باشگاه خودشان درآمد 
دارند دیگر بودجه برای آنها چه مفهومی دارد؟! زمانی برای ادارات 
و سازمان های مصرفی بودجه تعلق می گیرد و کسری درآمد آنها را 
دولت می پردازد، اما دیگر قرار نیست برای باشگاه های استقلال و 
پرسپولیس نیز همین موضوع صدق کند و این کار هیچ توجیهی 

نمی تواند داشته باشد.
مدیرعامل پیشین باشگاه استقلال با اشاره به وجود اسپانسر 
برای دو باشگاه پایتخت گفت: اگر اسپانسر که خود زیرمجموعه 
دولت است با دو باشگاه قطع همکاری کند آیا باز هم می توان این 
درآمد را برای باشگاه ها در نظر گرفت؟ اصلًا این کار غیرقانونی 
است که هر دو باشگاه یک اسپانسر واحد داشته باشند، اما فارغ 
از این دو موضوع اگر دولت حمایتش را از دو باشگاه استقلال و 
پرسپولیس بردارد باید ببینیم که چطور این دو باشگاه می خواهند 

درآمدزایی داشته باشند.
واعظ  آشتیانی عنوان کرد: مطرح شدن رقم مساوی هزینه و 
درآمد استقلال و پرسپولیس یک بازی رسانه ای است تا نشان 
دهند این دو باشگاه برای واگذاری توجیه اقتصادی دارند و این 
یک بحث انحرافی است. اینکه گفته می شود درآمد باشگاه ها 
57 میلیارد تومان است برای این است که دولت حسن نیتش 

را به کسانی که برای خرید این باشگاه ها پیش قدم خواهند شد، 
نشان دهد. وی گفت: زمانی که حمایت دولت از اسپانسر و به 
دنبال آن حمایت اسپانسر از باشگاه ها برداشته شود، آن وقت 
باید ببینیم درآمد آنها چقدر خواهد بود. ببینید این نکته چقدر 
مهم بود که حتی حاضر شده اند یک شرکت را برای هر دو باشگاه 
انتخاب کنند. مطمئناً اگر عامل دومی وجود داشت همان عامل 

دوم را برای باشگاه دوم در نظر می گرفتند.
باشگاه استقلال در خصوص ممنوعیت  مدیرعامل پیشین 
استناد  به  کرد:  نشان  خاطر  حرفه ای  ورزش  به  دولت  کمک 
مصوبه مجلس هیچ سازمان یا مرجع دولتی حتی وزارت ورزش 
حق کمک به ورزش حرفه ای از جمله فوتبال را ندارد. زمانی که 
این کار ممنوع است می توان فهمید که آوردن این اعداد و ارقام 
برای استقلال و پرسپولیس هم تبلیغاتی است برای اینکه خرید 
باشد.  داشته  اقتصادی  توجیه  خریداران  برای  باشگاه ها  این 
اگر غیر از این بود مجلس با اختصاص بودجه به استقلال و 

پرسپولیس مخالفت می کرد چون کار، کار غیرقانونی است.
واعظ آشتیانی در ادامه با اشاره به مطرح شدن دوباره بحث 
واگذاری دو باشگاه استقلال و پرسپولیس تصریح کرد: به هر 
جهت برخی هنوز باور دارند که باید از روش راه بینداز، جا بینداز 
برای  ورزش  وزارت  مجموعه  که  مطمئنم  من  کنند.  استفاده 
خصوصی سازی استقلال و پرسپولیس هیچ تحلیلی ندارند. 
و چالش های  فکر  از عمل، خوب  قبل  باید  که  آنها می دانند 
این کار را ارزیابی کنند، اما فقط برای اینکه بگویند ما توانستیم 
بدهیم  انجام  را  پرسپولیس  و  استقلال  خصوصی سازی 
می خواهند این کار را هر طور شده انجام دهند تا باشگاه ها از 

چاله به چاه بیفتند.
تا ورزش کشور در  باعث می شود  کار  این  بیان داشت:  وی 
آینده هزینه های گزافی را بپردازد. مگر این نیست که استقلال و 
پرسپولیس را می خواهیم واقعاً خصوصی کنیم؟ برای این کار چه 
بسته حمایتی در نظر گرفته شده است؟ چه تحلیلی برای آینده 

اقتصادی این دو باشگاه در نظر گرفته شده است که وضع بدتر 
از امروز نشود؟ این چه منطقی است که بدون مطالعه هر کاری را 
انجام بدهیم و در نهایت بگوییم ما موفق شدیم. برای اینکه روی 
عدم نظارت و ضعف مدیریت سرپوش گذاشته شود و اینکه به 
نوعی به دستگاه های نظارتی برسانیم که دیگر نباید روی این 
باشگاه ها کنترل داشته باشند و متوجه نشوند که چه اتفاقاتی 
در این سال ها در استقلال و پرسپولیس رخ داده است که باعث 
روی هم رفتن میلیاردها بدهی شده می خواهند این دو باشگاه 
را خصوصی کنند. تنها قصد این است که با خصوصی سازی 
افکار عمومی منحرف شود. طوری رفتار شده است که حتی 
مسئولان ارشد نیز به بحث واگذاری استقلال و پرسپولیس ورود 
کرده اند که اگر دو باشگاه خصوصی شوند حتماً مشکلات شان 
هم حل می شود. مدیرعامل پیشین باشگاه استقلال در ادامه 
گفت: من اطمینان دارم که این کار به ضرر دو باشگاه خواهد 
بود، چون برای خصوصی سازی نه بسته حمایتی لحاظ شده 
است و نه آمادگی مدیریتی آن هم اکنون وجود دارد. در اینکه باید 
شرایط را برای خصوصی سازی این دو باشگاه مهیا کنیم شکی 
نیست، اما ابتدا باید کار را درست پیش برد. اینکه عده ای بدون 
مشورت با کارشناسان ورزشی، اجتماعی، فرهنگی، سیاسی 
و اقتصادی این تصمیم را بگیرند، درست نیست. استقلال و 
پرسپولیس کارخانه نیستند که وقتی فرو ریخته اند آنها را واگذار 
کنیم. استقلال و پرسپولیس سال ها در مجموعه دولت بوده اند و 

به همین دلیل قابل تفکیک نیستند.
برای  ورزش  وزارت  اینکه  جای  به  افزود:  آشتیانی  واعظ 
ضعف های مدیریتی و عدم ایجاد شرایط مناسب برای واگذاری 
کند.  را خصوصی  باشگاه  دو  فقط  باشد می خواهد  پاسخگو 
که  شرکت هایی  است  گفته  اساسی  قانون   ۴۴ اصل  کجای 
ناکارآمد شده اند را در اوج ذلت واگذار کنیم؟ مگر غیر از این 
است که شرکت ها باید در شرایط ایده آل واگذار شوند تا خریدار 
نیز برای خرید آنها رغبت داشته باشد. باید ابتدا روی دو باشگاه 
کار مدیریتی مناسب شود و تراز مالی آنها مثبت شود و آن موقع به 
فکر واگذار کردن آنها باشیم. چه کسی گفته است هر باشگاهی 
که با مدیریت نالایق به خاک سیاه نشسته را باید واگذار کرد؟ بهتر 
است اول به دنبال درست کردن باشگاه ها باشیم و بعد دنبال 

خصوصی سازی آنها.

کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال آرای خود در مورد اتفاقات دیدار تیم های پرسپولیس 
و سپاهان را اعلام کرد.

دیدار تیم های پرسپولیس و سپاهان از سری رقابتهای لیگ برتر در هفته دوازدهم برگزار 
شد که از سوی کی روش استنلی، بازیکن تیم سپاهان تخلفاتی مبنی بر فحاشی به بازیکن 
حریف که منجر به اخراجش شد، رخ داد. وی به یک جلسه محرومیت از همراهی تیم خود 

و پرداخت 50 میلیون ریال جریمه نقدی محکوم شد.
کمال کامیابی نیا، بازیکن پرسپولیس به دلیل فحاشی که موجب اخراجش شد به یک 

جلسه محرومیت و 50 میلیون ریال جریمه نقدی محکوم است.
به  نسبت  غیرورزشی  حرکات  خاطر  به  نیز  پرسپولیس  بان  دروازه  بیرانوند،  علیرضا 
تماشاگران تیم مقابل که سبب تحریک آنان شد به توبیخ کتبی و پرداخت 50 میلیون ریال 

جریمه نقدی محکوم است.
تیم سپاهان اصفهان به دلیل تخلف تماشاگرانش، فحاشی به داور، پرتاب بطری و 

نارنجک با توجه به تکرار تخلفات و عدم توجه  به تذکر کمیته انضباطی یک جلسه از حضور 
تماشاگرانش در مسابقات خانگی و پرداخت200 میلیون ریال جریمه نقدی محکوم شد) 

این رای قابل تجدید نظر است(
گفتنی است، حسام فتاحی یکی از اعضای کادر فنی سپاهان به دلیل اعتراض به داور 

بعد از پایان مسابقه به توبیخ کتبی و ۳0 میلیون ریال جریمه نقدی محکوم شد.
تیم پرسپولیس به دلیل تخلفات تماشاگرانش، پرتاب ترقه به زمین و استفاده از کلمات 

نامناسب به 100 میلیون ریال جریمه نقدی محکوم شد.
حسین خیبری، مدیر اجرایی باشگاه پرسپولیس نیز به دلیل اعتراض به داور در جریان 
مسابقه و ورود به زمین به یک جلسه از همراهی تیم خود محروم و باید ۳0 میلیون ریال 

جریمه نقدی پرداخت کند.
تیم سپاهان نیز به خاطر ورود خسارت به اتوبوس حامل بازیکنان پرسپولیس باید مبلغ 

000/500/89 ریال در حق باشگاه پرسپولیس پرداخت کند.

آرای انضباطی اعلام شد؛

عصای دست قلعه نویی هم محروم شد

آقای گل دهمین دوره لیگ برتر فوتبال ایران اینروزها آنقدر از این فوتبال دلزده است که 
حتی  دوست ندارد مسابقات فوتبال لیگ برتر را ببیند.

وقتی رضا نوروزی دراستیل آذین گل های زیبا و حساسی زد و سپس در  لیگ دهم با آن 
استیل عالی در خط حمله فولاد ، به عنوان یک مهاجم متفاوت مطرح شده و عنوان آقای 
گلی را گرفت همه فکر می کردند که او به زودی مرد اول خط حمله تیم ملی ایران شود 
اما نوروزی بعد از مصدومیت در فولاد به نفت تهران رفت. سرانجام بعد از دوفصل حضور 
در نفت و در حالی که سال ها قبل صحبت حضورش در یکی از دو تیم پرطرفدار پایتخت 
بود به پرسپولیس آمد اما در همان بازی های ابتدایی با مصدومیت سنگین مواجه شد. 
حمید درخشان در نیم فصل نامش را از لیست خارج و به جایش بازیکنانی دیگری را به 
خدمت گرفت و نوروزی بعد از آن با وجود حضور در سایپا، پیکان و صنعت نفت نتوانست 
روزهای قبل گذشته را تکرار کند. رضا نوروزی مدتی با تیم پرسپولیس پاکدشت تمرین کرد 
و هنوز هم این احتمال وجود دارد که این بار از لیگ یک به فوتبال بازگردد. مهاجم سابق 
پرسپولیس در این رابطه گفت:» خدراشکر وضعیتم خوب است و دارم تمرین می کنم اما 

شرایطم 50-50 است و هنوز مشخص نیست که آینده ام چه می شود.« 
او افزود: » مدتی هم با تیم آقای فرهاد کاظمی تمرین کردم و حالا باید ببینیم شرایط در 

آینده چگونه رقم خواهد خورد.«

مهاجم سابق استیل آذین و فولاد همچنین درباره اینکه در این مدت از فوتبال دور بود 
گفت:» متاسفانه مصدومیتی که برایم پیش آمد شرایط را خیلی سخت کرد. البته توانستم 
دوباره برگردم اما هنوز مصدومیت من را اذیت می کرد. اما خداراشکر الان شرایطم خیلی 

بهتر است.«
نوروزی درباره اینکه زمانی آقای گل فوتبال ایران شد و خیلی ها به او امید داشتند اضافه 
کرد:» من در فولاد آقای گل شدم و قرارداد سه ساله با این باشگاه داشتم. در آن زمان 
می توانسنتم لژیونر هم بشوم و علاوه بر آلمان از قطر و امارات هم پیشنهاد داشتم ولی 
متاسفانه آن موقع اجازه ندادند که جدا شوم. مدیرعامل فولاد آن زمان خیلی رابطه خوبی 
با من داشت اما اجازه جدایی نداد اما بعد از مصدومیتم دستشان درد نکند، ما را از تیم 

کنار گذاشتند.«
او با اشاره به خروج اسمش از لیست پرسپولیس در زمان حمید درخشان هم گفت:» من 
در بازی با ملوان در پرسپولیس مصدوم شدم اما بعد از آن به جای من  آنقدر بازیکن آوردند 
معلوم نشد چی به چی هست. یک بازیکنی را هم به اسم جانشینی من آوردند به نام تادئو 

که نمی دانم چقدر بازی کرد اما تک و توک بازی هایش را یادمان هست.«
نوروزی ۳5 ساله درباره انگیزه هایش برای بازگشت گفت:» یک ماهی است که دارم 
تمرین می کنم و شرایط خوبی دارم. امیدوارم بتوانم دوباره به فوتبال برگردم. دوست دارم 

حداقل یک فصل دیگر بازی کنم و بتوانم به چیزی که می خواهم برسم.«
آقای گل لیگ برتر دهمین دوره بااشاره به اینکه بازی ها را دنبال نمی کند گفت:» بازی 
های داخلی را خیلی کم می بینم. از وقتی مصدوم شدم و آن اتفاق ها را برایم رقم زدند نمی 

توانم فوتبال ببینم و عصبی می شوم.«

 دلتنگی های آقای گل سابق فوتبال ایران 

نوروزی: فوتبال نمی بینم چون عصبی می شوم

سعید عزت اللهی هافبک تیم فوتبال ردینگ به دلیل مصدومیت 
شانس حضور در جام ملت های آسیا را از دست داد.

سعید عزت اللهی پس از جام جهانی روسیه و در یکی از تمرینات 
تیم ملی دچار آسیب دیدگی شد تا هم از ترکیب ردینگ خارج 
شود و هم اردوهای تیم ملی را در آستانه آغاز جام ملت های آسیا 

از دست بدهد.
طی هفته های اخیر ابهامات زیادی در خصوص پای آسیب دیده 
عزت اللهی وجود داشت و آزمایشات متعددی انجام شد تا امکان 
حضور این بازیکن در جام ملت ها بررسی شود و در نهایت مشخص 
شد، عزت اللهی نمی تواند در این رقابت ها حضور داشته باشد و 
حالا کی روش مانند دیدار برابر مراکش باید چاره ای برای غیبت 

این بازیکن بیاندیشد.
 بی شک این خبر برای کی روش که  در جام جهانی برنامه های 
خود را مطابق با این بازیکن طرح ریزی کرده بود و عزت اللهی 
هم پس از غیبت برابر مراکش در دو دیدار دیگر خوب عمل کرد، 
نمی تواند خوشایند باشد ولی سرمربی پرتغالی تیم ملی در پست 
هافبک تدافعی بازیکنانی نظیر امید ابراهیمی، علی کریمی و 
احمد نوراللهی را در اختیار دارد که حالا خط خوردن عزت اللهی از 
لیست نهایی تیم ملی می تواند زمینه ساز حضور یکی از بازیکنان 

نامبرده در جام ملت ها شود؛ بازیکنی که در صورت حضور عزت 
اللهی نمی توانست راهی امارات شود.

بهبود پای آسیب دیده عزت اللهی به ۴ هفته زمان نیاز دارد و 
با توجه به اینکه رقابت های آسیایی برای ایران از دو هفته دیگر 
آغاز می شود، هافبک تدافعی تیم ملی فردا به باشگاهش ردینگ 
بازخواهد گشت تا مراحل درمانی خود را در انگلیس و زیر نظر کادر 

پزشکی باشگاه پیگیری کند.

تبریز  ماشین سازی  فوتبال  تیم  دروازه بان  دخسوس،  فرناندو 
گفت: جایگاه سیزدهمی برای ما خوب نیست و در نیم فصل دوم 

برای رسیدن به یک جایگاه مطمئن می جنگیم.
فرناندو دخسوس در واکنش به اینکه گفته می شود با پیشنهاد 
چند تیم لیگ برتری روبه رو شده است و احتمال دارد از این تیم 
ماشین سازی  از  مورد جدایی  در  اظهار داشت: من  جدا شود، 
صحبتی ندارم و معمولًا روی چنین خبرهایی تمرکز نمی کنم. 
بازیکن باید تفکر حرفه ای داشته باشد. من اینجا راحت هستم و 
تلاش می کنم تا بهترین عملکرد ممکن را داشته باشم. تمرکزم روی 

تیم خودم است و به مسائل دیگر اهمیتی نمی دهم.
وی در مورد عملکرد تیمش در نیم فصل اول لیگ برتر و قرار 
گرفتن ماشین سازی در رده سیزدهم جدول تأکید کرد: ما نیم فصل 
سختی را پشت سر گذاشتیم و این موضوع دلایل زیادی داشت. از 
این جایگاه راضی نیستیم و در نیم فصل دوم برای رسیدن به یک 
جایگاه مطمئن می جنگیم. باید خودمان را در جدول بالا بکشیم و 
اگر بدشانس نباشیم قطعاً نتایج خوبی خواهیم گرفت. در نیم فصل 
اول مصدومیت بازیکنان هم شرایط را برای ما سخت کرد، ولی 

امیدوارم در نیم فصل دوم چنین اتفاقاتی برای تیم ما رخ ندهد.
دروازه بان ماشین سازی در پاسخ به این پرسش که در این فصل 

کدام تیم مدعی اول قهرمانی است، گفت: چیزی در این زمینه 
قابل پیش بینی نیست. شما دیدید که سه تیم بالای جدول در پایان 
نیم فصل اول هم امتیاز شدند و این نشان می دهد که رقابت بین 
مدعیان فشرده است. به نظر من سرنوشت قهرمانی باز هم به یکی 

دو هفته آخر کشیده خواهد شد.

 خبر بد برای کی روش؛

عزت اللهی جام ملت ها را از دست داد

 فرناندو دخسوس:  

در مورد جدایی از ماشین سازی صحبتی ندارم

از  کی روش  هدف  است  معتقد  ایران  فوتبال  پیشکسوت 
مصاحبه های اخیرش برداشتن فشار از روی بازیکنان تیم ملی 

است.
مجید جلالی پیشکوت فوتبال ایران درباره بازی های دوستانه 
ایران با فلسطین، لبنان و قطر پیش از جام ملت های آسیا اظهار 
کرد: این بازی های دوستانه از دو جهت برای تیم ملی مفید است. 
ابتدا این که تیم ملی می تواند با بازی های سبک و کسب پیروزی 
می گذارد.  قدم  آسیا  ملت های  جام  به  بالا  روحیه  با  احتمالی 

وی ادامه داد: همچنین ما در مرحله گروهی با تیم هایی چون 
یمن، ویتنام و عراق بازی داریم که دیدار برابر فلسطین، لبنان 
ماست.  مرحله گروهی  بازی های  برای  نمونه مشابهی  عراق  و 
آرزوی  که  این  بر  مبنی  اخیر کی روش  درباره مصاحبه  جلالی 
ایرانی ها حضور در نیمه نهایی جام ملت هاست، عنوان کرد: این 
صحبت های کی روش کاملا حساب شده است زیرا می خواهد 
فشار را از روی بازیکنانش بردارد و مردم و رسانه ها نباید نسبت به 
این صحبت ها حساسیت نشان دهند. اگر از او در فضایی دوستانه 
و راحت تر سوال شود، قطعا می گوید که به کمتر از قهرمانی ایران 
در جام ملت ها راضی نیست. مربی سابق پیکان درباره شانس 
قهرمانی ایران در این مسابقات توضیح داد: بنا به دلایل زیادی 
می توانیم قهرمان جام ملت ها شویم. برگزاری بازی ها در غرب 
آسیا و به خصوص کشور امارات باعث می شود ما از تماشاگران و 
حمایت های زیادی برخوردار باشیم. همچنین کی روش هشت 
سال است که هدایت ایران را بر عهده دارد و این بازیکنان با نظر 
او به تیم ملی دعوت شده اند و شناخت خوبی از آنها دارد. همین 
باعث می شود که ثبات هشت ساله ما نتیجه دهد و بتوانیم طلسم 
۴0 ساله را بشکنیم. او در پایان گفت: به نظر من عربستان و ژاپن 

حریف های اصلی ایران در این دوره جام ملت های آسیا هستند.

باشگاه ذوب آهن برای بازی با تیم های عربستانی در کشور ثالث 
ورزشگاه شهر کربلا را پیشنهاد داد.

 تیم فوتبال ذوب آهن که در پلی آف حضور در لیگ قهرمانان آسیا 
حضور دارد، در صورت موفق شدن برای حضور در این مسابقات 

احتمالًا باید با تیم النصر عربستان دیدار خواهد کرد.
زمین  در  و عربستانی  ایرانی  تیم های  بازی  اینکه  به  توجه  با 
به  نامه ای  ارسال  با  باشگاه ذوب آهن  برگزار می شود،  بی طرف 
فدراسیون فوتبال درخواست کرد که فدراسیون فوتبال ورزشگاه 

کربلا در عراق را به عنوان میزبان بازی این تیم با النصر عربستان 
معرفی کند.

ذوب آهن در پلی آف اول خود میزبان تیمی اردنی است و در 
صورت برتری مقابل این تیم باید با الغرافه در قطر دیدار کند. 
به  این دو دیدار  بتوانند در  در صورتی که شاگردان منصوریان 
الوصل  تیم های  با  قهرمانان  لیگ   A گروه  در  برسند،  پیروزی 
امارات، الزورای عراق و برنده پلی آف النصر عربستان- برنده دیدار 

AGMK ازبکستان و استقلال تاجیکستان قرار می گیرند.

جلالی: 

ثبات ۸ ساله تیم ملی ایران در جام ملت ها نتیجه می دهد

 ورزشگاه کربلا؛ پیشنهاد ذوب آهنی ها برای میزبانی از 
تیم های عربستانی
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چگونه از ترکیب روغن ها داروی شفابخش بسازیم؟

5 روغن ضروری شفابخش روش مصرف

اگر احساس خستگی می کنید و دچار عدم تحرک و تنبلی شده اید، روغن رزماری، 
لیمو و نعناع را با هم ترکیب کنید. هر سه روغن تحریک کننده اند و رزماری می تواند به 

آرامش اعصاب و کاهش خستگی کمک نماید...
 آیا به تازگی با دنیای باارزش روغن ها آشنا شده اید و نمی دانید از کدام یک در چه 
موردی استفاده کنید؟ شما می توانید با ترکیب کردن چند روغن، یک داروی شفابخش 

برای خودتان بسازید:
*روغن درخت چای

روغن درخت چای، که همچنین melaleuca alternifolia نیز نامیده می شود، بومی 
استرالیا است و بیشتر به عنوان یک روغن ضدعفونی کننده شناخته شده است. روغن 
درخت چای می تواند در درمان نیش حشرات، زخم های جزئی و عفونت های قارچی 
مورد استفاده قرار گیرد. همچنین می تواند در ترکیب با پاک کننده ها و کرم ها برای هدف 

قرار دادن آکنه و حتی برای استفاده به عنوان پاک کننده خانگی مصرف شود.
*روغن نعناع

است،  طراوت بخشی  و  درخشان کنندگی  خاصیت  دارای  که  خنک،  روغن  این 
تحریک  از  جلوگیری  )برای  حامل  روغن  یک  همراه  اگر  دارد.  متفاوتی  کاربردهای 
پوست( به صورت موضعی استفاده شود، می تواند سردرد و دردهای ماهیچه ای را رفع 
و حتی پشه ها را از شما دور کند. اگر به صورت افشانه مورد استفاده قرار گیرد می تواند 
سرماخوردگی و سرفه را درمان کرده و اگر خورده شود، می تواند سوءهاضمه و تهوع را رفع 
نماید. شما حتی می توانید یک قطره از روغن نعناع را در آب و آب لیمو حل کرده و برای 

درمان خشکی دهان استفاده کنید.
*روغن اسطوخودوس

خاصیت  زیرا  است  درمانی  گل دار  گیاهان  محبوب ترین  از  یکی  اسطوخودوس 
آرام بخشی، ناشی از ترپن های موجود در آن، دارد. ترپن مولکول معطری است که 
می توان در گیاه شاهدانه نیز آن را جستجو کرد. اسطوخودوس در فرم روغنی می تواند 
به بهبود خواب و کاهش اضطراب در بیماران مبتلا به بیماری عروق کرونر کمک کند. 
همچنین می توان آن را به آب حمام اضافه کرده و یا بر روی ملحفه های خواب اسپری 

کرد. نیز می توان آن را همراه با یک روغن حامل بر روی شقیقه ها اعمال نمود.
*اکالیپتوس

روغن اکالیپتوس که از درختان اکالیپتوس با نام دیگر درختان صمغی جدا شده، در 
طب جایگزین به عنوان یک درمان طبیعی برای مشکلات تنفسی مانند آسم، برونشیت و 
سرفه استفاده می شود. همچنین ممکن است به کاهش گرفتگی، درد و مبارزه با التهاب 
کمک کند. چند قطره اکالیپتوس را با روغن حامل مخلوط کنید و آن را به گلو، سینه 
یا پشت گردن بمالید تا به کاهش علائم کمک کند یا چند قطره از آن را برای مبارزه با 

مشکل تنفسی، با آب مخلوط نمایید.
*روغن لیمو

روغن های مرکبات، مانند ترنج، پرتقال، گریپ فروت یا لیمو، اگر به صورت افشانه و 
یا موضعی بر روی پوست استفاده شوند، برای احیا حواس و بهبود خلق و خو ایده آل 
هستند. روغن لیمو به طور خاص نیز یک پاک کننده قوی است و حتی می تواند به 
عنوان پولیش مبلمان چوبی، مبلمان چرمی و پاک کننده جرم های اولیه نقره جات مورد 

استفاده قرار بگیرد.
ترکیبی از روغن های ضروری

*سردرد
روغن نعناع، به تنهایی می تواند به دلیل وجود منتول سردرد را درمان کند. منتول به آرام 
کردن ماهیچه ها و رفع درد کمک می کند. می توانید روغن اسطوخودوس را نیز با روغن 
نعنا ترکیب کنید تا تنش ماهیچه ای را کاهش دهید. ترکیب این دو روغن را با یک روغن 

حامل مخلوط کرده و به شقیقه ها و پشت کردن اعمال کنید.
*افزایش انرژی

اگر احساس خستگی می کنید و دچار عدم تحرک و تنبلی شده اید، روغن رزماری، 
لیمو و نعناع را با هم ترکیب کنید. هر سه روغن تحریک کننده اند و رزماری می تواند به 
آرامش اعصاب و کاهش خستگی کمک نماید. یک قطره از هر روغن را با روغن حامل 

مخلوط کنید، به مچ دست یا دست ها مالش دهید و یا آن را استنشاق کنید.
*سرماخوردگی

روغن اکالیپتوس را با روغن چای و لیمو ترکیب کنید تا یک ترکیب روغنی انرژی زا 
)به لطف لیمو(، با خاصیت ضدباکتریایی )به دلیل وجود روغن درخت چای( و کمک 
به تنفس بهتر )با کمک اکالیپتوس( داشته باشید. می توانید چند قطره از هرکدام را در 
دستگاه بخور بریزید و آن را استشمام کنید. همچنین می توانید چند قطره از هرکدام از 
این سه روغن را روی دستتان ریخته و آن را عمیقاً تنفس کنید. شما همچنین می توانید 
مخلوط را به آب اضافه کرده و آن را در سطوح دارای میکروب در آشپزخانه و حمام اسپری 

کنید.
*خواب

شمعدانی  اسطوخودوس،  روغن های  می توانید  دارید،  نیاز  آرام تری  خواب  به  اگر 
عطری و یلانگ یلانگ را با هم مخلوط کنید. علاوه بر خواص آرام بخشی اسطوخودوس، 
شمعدانی عطری عصب ها را آرام می کند و استرس را کاهش می دهد و یلانگ یلانگ 
موجب تحریک مثبت می شود. شما می توانید چند قطره از این مخلوط را به روبالشی و 
ملحفه های خود اضافه کنید، یا از سه تا چهار قطره در یک دستگاه بخور استفاده کرده یا 

مخلوط را به آب حمام اضافه نماید.

زردچوبه معجزه ای برای درد مفاصل
زردچوبه ماده  غذایی است که به عنوان عضو اصلی غذاها در همه آشپزخانه ها وجود 
دارد. این ادویه طلایی رنگ علاوه بر یک چاشنی فوق العاده خواص قوی و ضد التهابی 

نیز دارد.
براساس گزارش »مدیکال دیلی«، در اینجا به برخی از خواص زردچوبه می پردازیم.

جلوگیری از بیماری های مزمن
زردچوبه دارای ترکیبات طبیعی ضد التهابی به نام »کورکومینوئیدها« )ماده زردرنگ 

زردچوبه( است که این ترکیبات تاثیر مثبتی بر بیماری های مختلف دارند.
همانطور که می دانید التهاب منجر به بیماری های طولانی مدت می شود. از همین 
رو در مطالعات بسیاری، توانایی زردچوبه برای دفع بیماری های قلبی و کاهش خطر 

سرطان های خاص مورد بررسی قرار گرفته است.
کمک به کاهش وزن

اضافه کردن زردچوبه به وعده غذایی می تواند به کاهش وزن کمک کند. البته این 
ادویه به تنهایی نمی تواند منجر به کاهش وزن شما شود و باید در کنار اقداماتی از جمله 

فعالیت های فیزیکی و کم کردن غذا قرار بگیرد.
بهبود و تقویت پوست

شما با افزودن زردچوبه به غذایتان علاوه بر زیباتر کردن آن سبب افزایش آنتی اکسیدان 
مورد نیاز بدن خود شده و پوست خود را بهبود می بخشید.

کاهش درد و ورم مفاصل و استخوان ها
اگر شما از درد مفاصل رنج می برید با کمی زردچوبه درد خود را کاهش دهید.

در تحقیق سال ۲۰۱۶ ، شرکت کنندگانی که از درد مفاصل رنج می بردند با مصرف 
زردچوبه دردشان کاهش یافت.

یکی از علائم ترسناک آمبولی ریه سرفه ای است که ترکیب 
خلط و خون را به همراه دارد. این شرایط نسبت به علائم دیگر، 
مانند تنگی نفس، کمتر رایج است، اما باید توجه شما را به خود 
جلب کند زیرا می تواند نشانه ای از بیماری ریه، از جمله سرطان 

ریه، نیز باشد.
آمبولی ریه شرایطی جدی است که به واسطه مسدود شدن 
یک رگ خونی در ریه با لخته خون رخ می دهد. لخته خون به 
طور معمول در قسمت دیگری از بدن، بیشتر مواقع پا، تشکیل 
شده است. به دلایل نامعلوم لخته خون جدا شده و با عبور از 
شکم و قلب در نهایت راهی ریه می شود. زمانی که لخته به اندازه 
شریان یا رگ خونی بزرگ باشد، آن را مسدود کرده و جریان خون 

به بخشی از ریه متوقف می شود.
در شرایطی که آمبولی ریه می تواند برای هر فردی رخ دهد، به 
گفته موسسه ملی سلامت آمریکا، برخی افراد احتمال بیشتری 
دارد با تشکیل لخته خون مواجه شوند که در ادامه می تواند به 
آمبولی ریه منجر شود. از جمله می توان به آنهایی که به تازگی 
یک عمل جراحی داشته اند، افراد چاق، افراد مبتلا به سرطان، 
بیماری قلبی یا ریوی، و افرادی که با شکستگی لگن یا استخوان 
پا مواجه هستند، اشاره کرد. تولد نوزاد در شش هفته پایانی 
بارداری نیز می تواند مادر را با خطر بیشتر تشکیل لخته خون 
مواجه سازد. تنها در آمریکا، حدود 9۰۰ هزار نفر در سال ممکن 
است از آمبولی ریه یا شرایط مرتبط با ترومبوز سیاهرگی عمقی 
رنج ببرند. برای یک چهارم از افراد مبتلا به آمبولی ریه، مرگ 

ناگهانی نخستین و تنها نشانه ابتلا به بیماری است.
*در صورت مصرف قرص های هومورنی ضد بارداری این 

مطلب را بخوانید
و  ترکیبی - حاوی استروژن  بارداری خوراکی  داروهای ضد 
پروژسترون - سطوح عوامل لخته کننده را در خون افزایش می 
دهد. اگرچه میزان خطر اندک است، از هر ۱۰۰۰ زن که داروی 
ضد بارداری مصرف می کنند، یک نفر در سال دارای لخته 
خون خواهد بود، اما اگر به یک اختلال لخته شدن خون، مانند 
ترومبوفیلی، مبتلا هستید، با پزشک خود درباره گزینه های 
ضد بارداری که تنها حاوی پروژسترون هستند، مانند استفاده 

از IUD صحبت کنید.

*تحرک داشته باشید
در  نشود،  پمپاژ  به خوبی در سیاهرگ های شما  اگر خون 
معرض خطر بیشتری برای تشکیل لخته خون قرار دارید. این 
می تواند برای افرادی که مدت زمان زیادی را در حالت نشسته 
سپری می کنند، مانند سفرهای هوایی طولانی یا راننده ها رخ 
دهد. به طور منظم از جای خود بلند شده و راه بروید تا گردش 

خون بهبود یابد.
*نشانه هشداردهنده: درد یا قرمزی در پاها

برخی بیماران لخته خون را ابتدا در پای خود احساس می 
کنند. درد، تورم، و قرمزی پوست از نشانه های وجود لخته خون 
در پا هستند. این شرایط به نام ترومبوز سیاهرگی عمقی شناخته 
می شود. لخته خون می تواند از پا جدا شده و با سفر در بدن وارد 
ریه ها شده و محرکی برای آمبولی ریه باشد. در صورت مواجهه با 
دردهای منقبض کننده ماهیچه، قرمزی پوست یا احساس گرما 

در پای خود به پزشک مراجعه کنید.
*نشانه هشدار دهنده: تنگی نفس

برای برخی بیماران، نخستین نشانه آمبولی ریه پس از ورود 

لخته خون به ریه شکل می گیرد. شایع ترین علامت تنگی نفس 
است. ظهور این شرایط به طور معمول بسیار سریع است. بیمار 
ممکن است شب قبل از حال عمومی خوبی برخوردار بوده و 

صبح روز بعد به ناگاه با دشواری در تنفس مواجه شود.
*نشانه هشدار دهنده: سینه درد

آیا زمانی که نفس عمیق می کشید با احساس درد در سینه 
خود مواجه هستید؟ سینه درد یکی دیگر از نشانه های آمبولی 
ریه است. زمانی که بخشی از عملکرد ریه در معرض خطر قرار 
می گیرد، اکسیژن کمتری می تواند به قلب برسد که به درد 
منجر می شود. درد ممکن است تیز و آزاردهنده باشد و با هر 

نفس عمیق تشدید شود.
*نشانه هشدار دهنده: سرفه خونی

یکی از علائم ترسناک آمبولی ریه سرفه ای است که ترکیب 
خلط و خون را به همراه دارد. این شرایط نسبت به علائم دیگر، 
مانند تنگی نفس، کمتر رایج است، اما باید توجه شما را به خود 
جلب کند زیرا می تواند نشانه ای از بیماری ریه، از جمله سرطان 
ریه، نیز باشد. در صورت مواجهه با سرفه خونی برای بررسی 

دقیق شرایط به پزشک مراجعه کنید.
*نشانه هشدار دهنده: سبکی سر

در حالت عادی، اگر با احساس سرگیجه یا غش مواجه شوید، 
این شرایط به سرعت بهبود می یابد. اما در صورت ابتلا به آمبولی 
ریه، سبکی سر ممکن است به بیهوشی منجر شود. مطالعه ای 
که در نشریه New England Journal of Medicine منتشر 
شد، نشان داد ۱7 درصد از بیمارانی که از حملات غش رنج می 

بردند، دارای یک لخته خون در ریه های خود بودند.
*نشانه هشدار دهنده: نگرانی از بروز اتفاقی قریب الوقوع
به گفته کلینیک کلیولند، احساس اضطراب یا ترس ممکن 
است نشانه ای از آمبولی ریه باشد. از آنجایی که اضطراب می 
تواند موجب علائم جسمانی، مانند تپش قلب شود، ممکن 
است با این شرایط مواجه شوید. نشانه هایی که درست به نظر 

نمی رسند را نادیده نگرفته و در پی دریافت کمک باشید.
*نشانه هشدار دهنده: بدون علائم

نیمی از افراد مبتلا به آمبولی ریه هیچ علائمی را تجربه نمی 
کنند و ممکن است زمانی متوجه بیماری شوند که دیگر خیلی 
دیر شده است. بسیاری از بیماری ها می توانند هیچ نشانه 

مشهودی نداشته باشند.
*تشخیص دشوار

فهرست علائم آمبولی ریه می تواند شبیه به یک حمله قلبی به 
نظر برسد. آمبولی ریه برای بیماران و پزشکان بسیار گیج کننده 
است. این شرایط می تواند همانند سوزش سردل، یک حمله 
قلبی، نارسایی قلبی، سینه پهلو، و بیماری های دیگر به نظر 
رسد. در شرایطی که تشخیص بیماری وظیفه شما نیست، اما باید 
در صورت مواجهه با این علائم به سرعت در پی دریافت کمک 
پزشکی باشید. بدون در نظر گرفتن دلیلی که در پس تنگی نفس 

یا سینه درد قرار دارد، باید به مشکل زمینه ای رسیدگی شود.
*درمان آمبولی ریه

از جمله سونوگرافی، اکس ری سینه، سی تی  آزمایش ها 
اسکن، یا ام آر آی می توانند به پزشک در تشخیص آمبولی ریه 
کمک کنند. درمان این شرایط شامل تجویز رقیق کننده های 
خون، داروهای حل کننده لخته خون، یا عمل های جراحی 

برای برداشتن یا از بین بردن لخته خون می شوند.

نشانه های هشدار دهنده آمبولی ریه

سرفه خونی و تنگی نفس نشانه کدام بیماری است؟

 

محققان دانشگاه آزاد اسلامی مشهد موفق به ساخت و ثبت اختراع دستگاه صفحه دو 
تکه چرخدار ریلی جابجا کننده بیمار از تخت های بیمارستانی شدند.

به گزارش ایسنا، دکتر سید احسان تهامی، عضو هیأت علمی گروه مهندسی پزشکی 

این دستگاه گفت: در حال حاضر  ویژگی های  آزاد اسلامی مشهد درباره  دانشگاه 
مشکلی که در رابطه با جابجایی بیماران از تخت های بیمارستانی به برانکاردها وجود 
دارد، استفاده از روش های ناکارآمدی نظیر پتو و روتختی و ... است که علاوه بر اینکه 
مشکلاتی را برای پرسنل بیمارستانی ایجاد می کند، مشکلات بعضا زیانباری همچون 

سقوط بیمار، شکستگی ستون فقرات و ... را نیز متوجه بیمار خواهد کرد. 
وی افزود: به همین منظور وسیله ای در گروه مهندسی پزشکی دانشگاه آزاد اسلامی 
مشهد به همت و همکاری  دو تن از دانشجویان مهندسی پزشکی این دانشگاه به 

نام های کریم صالحی چلچه و محمدرضا یعقوبی طراحی و ساخته شد.
تهامی در خصوص استفاده از این دستگاه اظهار کرد: با  استفاده از  این دستگاه 

می توان به راحتی و در امنیت کامل بیمار را از یک به تخت دیگر جابجا کرد.
عضو هیات علمی دانشگاه آزاد مشهد با بیان اینکه در این وسیله از دو صفحه و دو ریل 
تاشونده و چند چرخ استفاده شده است که به لحاظ قیمت، سادگی و سبکی کارآمدتر 
از سایر نمونه های مشابه است، گفت: این وسیله در حال حاضر موفق به دریافت گواهی 

ثبت اختراع و تأییدیه اداره گسترش علم و علم سنجی نیز شده است.
بر اساس اعلام روابط عمومی دانشگاه آزاد مشهد، پیش از این نیز دکتر تهامی با 
همکاری تیم تحقیقاتی گروه مهندسی پزشکی دانشگاه آزاد اسلامی مشهد، دستگاه 
اندازه گیری گودی کف پا در ایران و  دستگاه بایوفیدبک اصلاح وزن اندازی روی دو پا را 

طراحی کرده و ساخته است.

ساخت صفحه دو تکه چرخدار ریلی جابجاکننده بیمار از تخت های بیمارستانی

گروهی از محققان دانشگاه اصفهان موفق به تولید ربات 
توانبخشی زانو شدند که به گفته آنها این ربات در مبتلایان 
به ام.اس، بیماران سکته مغزی و کسانی که عمل جراحی 

زانو داشته اند، مفید است.
مریم خمر، مدیرعامل یک شرکت دانش بنیان مستقر در 
مرکز رشد دانشگاه اصفهان در گفت وگو با خبرنگار ایسنا، 
اظهار کرد: این ربات می تواند مشکلات ناشی از عدم دقت 
در انجام فیزیوتراپی، عدم تکرار مناسب تمرینات، مشکل 
بودن مراجعه مستمر به مراکز توانبخشی خدمات انسانی 

در هنگام انجام فیزیوتراپی را به حداقل برساند.
خمر با بیان اینکه ربات طراحی شده دارای حداقل وزن 
و پیچیدگی است، خاطرنشان کرد: این ربات به گونه ای 
طراحی شده است که ساخت آن برای هر فرد به طور مجزا 

امکانپذیر است.
و  قد  با  افراد  برای  دستگاه  اصلی  نمونه  افزود:  وی 
وزن های مختلف قابل تنظیم است و از یک ربات چندین 

نفر می توانند استفاده کنند. علاوه بر اینکه برای استفاده 
در مراکز توانبخشی هیچ گونه محدودیتی ندارد.

عضو هیات علمی دانشگاه اصفهان درخصوص عملکرد 
این ربات گفت: ساختار مکانیکی این ربات مشابه بریس 
پایین تنه است و برای تامین نیروی مورد نیاز از موتورهای 

الکتریکی در مفاصل ران و زانو استفاده می کند.
وی ادامه داد: کنترل موتورها از طریق جعبه فرمان و 
بر اساس خواست کاربر و یا پزشک انجام می شود. انواع 
ربات ها توسط موبایل با استفاده از اپلیکیشن ها و سخت 

افزار الکترونیکی کنترل می شوند.
خمر با تاکید بر اینکه در حال حاضر، تنوع محصولات 
رباتیکی زیاد شده است، تصریح کرد: پیش از این، ربات ها 
به کمک کامپیوتر برنامه ریزی می شدند، اما در حال حاضر 
توانسته اند  اپلیکیشن های متنوع، موبایل ها  به  با توجه 

نیازهای مختلف کاربران را برآورده کنند. 
این محقق ادامه داد: استفاده از موبایل و اپلیکیشن 

مشخص مخصوصا به زبان فارسی می تواند نیاز کاربران را 
برآورده کرده و درامدزآیی و کارآفرینی نیز محسوب می شود. 
این دستگاه نیز به کمک اپلیکیشن موبایل قابل کنترل 

است.
زانو"  توانبخشی  "ربات  دستگاه  ایسنا،  گزارش  به 
محصول شرکت دانش بنیان مستقر در مرکز رشد دانشگاه 
اصفهان از جمله طرح های رونمایی شده در نوزدهمین 

نمایشگاه دستاوردهای پژوهش، فناوری و فن بازار است.

محققان دانشکده علوم و فناوری زیستی دانشگاه شهید بهشتی، به فناوری تولید ماده 
اولیه ارزان و قابل دسترس جهت تولید الکل و خمیرمایه دست یافتند.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از دانشگاه شهید بهشتی، مجید طالبی با اشاره به 
دستیابی فناوری تولید ماده اولیه ارزانو قابل دسترس جهت تولید الکل و خمیرمایه گفت: 
ملاس محصول جانبی حاصل از تولید قند از چغندر و نیشکر است که موارد استفاده های 

بسیاری از جمله سوبسترای اصلی و مواد اولیه کارخانه های تولید الکل و خمیرمایه دارد.
وی ادامه داد: ملاس باقی مانده شربت حاصل از تصفیه شکر گرفته شده از چغندرقند 
و نیشکر، عصاره ای بسیار غلیظ، تیره و چسبناک است که پس از تبلور حداکثر شکر از آن 
جدا می شود. کیفیت ملاس به رسیدگی نیشکر یا چغندر، مقدار شکر استخراجی و روش 

استخراج بستگی دارد.
مسئول آزمایشگاه بیوشیمی دانشگاه شهید بهشتی با اشاره به اهداف تولید این 
برای ملاس، حاصل تلاش ۳ ساله  باهدف جایگزینی  این محصول  محصول گفت: 
محققان دانشکده علوم و فناوری زیستی به سرپرستی داریوش مینایی است که آخرین 

مراحل تست های استاندارد آن انجام شده است.
وی با اشاره به اهمیت تولید این محصول تصریح کرد: با کاهش تولید چغندرقند به دلیل 
خشکسالی های اخیر و درنتیجه کاهش تولید قند، میزان تولید ملاس نیز کاهش یافته 
و کارخانه های وابسته و مصرف کننده ملاس را دچار مشکل ساخته است. هم زمان با 

افزایش قیمت دلار تلاش برای صادرات ملاس بیشتر شده است.
طالبی افزود: محصول تولیدشده، به منظور جایگزینی برای ملاس انتخاب شده تا از 
توقف و کاهش تولید خمیرمایه و الکل جلوگیری شود. در یک طرح تحقیقاتی امکان 
جایگزینی این محصول ارزان قیمت قندی که از پسماندی خشک تولید شده است مورد 

مطالعه قرار گرفت و به عنوان منبعی بهینه، فراوان، ارزان و قابل دسترس انتخاب شد.
بررسی  به منظور  گفت:  و  داد  خبر  محصول  این  آزمایشگاهی  تست  انجام  از  وی 
قابل استفاده بودن این محصول توسط مخمر نانوایی، یک مرحله آزمایشگاهی روی 
آن انجام شد. در شرایط فعلی و با توجه به کمبود ملاس ناشی از کاهش تولید قند از 
چغندرقند از یک طرف و وجود مقادیر بسیار بالای ملاس، به این منظور جمع آوری این 
پسماند و استفاده بهینه از آن در تهیه ماده اولیه، جایگزین مناسبی برای ملاس به نظر 

می رسد.
مسئول آزمایشگاه بیوشیمی، درباره کاربردهای این محصول جایگزین اظهار داشت: 
مخمر نانوایی از مهم ترین مواد مورد مصرف در تولید نان که غذای اصلی مردم ایران 
است به شمار می رود. استفاده از خمیرمایه در نان موجب ارتقای ارزش تغذیه ای، کاهش 

ضایعات و عطروطعم خوب نان می شود.
وی افزود: ماده اولیه تولید خمیرمایه، هر نوع ماده حاوی قند می تواند باشد؛ اما با توجه 
به عدم صرفه اقتصادی استفاده از مواد قندی سرشار از انرژی، تاکنون استفاده از ملاس 
به عنوان بهترین و باصرفه ترین ماده اولیه تولید خمیرمایه در بسیاری از کشورها از جمله 

ایران پیشنهاد شده و به کار می رود.
طالبی افزود: اتانول یکی دیگر از محصولات با ارزشی است که برای تولید نیاز به ملاس 
دارد. اتانول استفاده های بسیار متنوعی دارد. علاوه بر کاربردهای پزشکی در صنایعی 

مانند صنایع دارویی، بهداشتی، عطرسازی، رنگ سازی و نظامی کاربرد داشته است.
مسئول آزمایشگاه بیوشیمی خاطرنشان کرد: از آنجاکه هزینه حمل ملاس از غرب 
کشور برای شرکت های شرق کشور بسیار بالاست و صرفه اقتصادی برای استفاده از ملاس 
وجود ندارد، مزیت دیگر محصول تولیدشده، امکان تولید آن در هر نقطه ای از کشور است.

توانبخشی زانو با کمک ربات پوشیدنی ساخت محققان کشور

محققان ایرانی به فناوری تولید ماده اولیه خمیرمایه دست یافتند

تلفن همراه عامل وخامت بینایی کودکان ژاپنی
کرده  اعلام  ژاپن  دولت   
این  بینایی دانش آموزان  که 
و  بوده  وخامت  به  رو  کشور 
گوشی های  هم  آن  علت 

هوشمند است.
به گزارش ایسنا و به نقل 
اخیر  تحقیقات  انگجت،  از 
وزارت آموزش و پرورش ژاپن 
تعداد  که  می دهد  نشان 

دانش آموزانی که بینایی آن ها زیر نمره استاندارد ۱.۰ است، به بالاترین سطح خود رسیده 
و ۲۵.۳ درصد است.

دولت ژاپن نیز این روند را به دلیل افزایش زمان استفاده از گوشی های هوشمند می داند.
یکی از دلایل اصلی استفاده از گوشی های هوشمند، بازی  است. تعداد این بازی ها در 

ژاپن بسیار زیاد است و ژاپن سومین بازار مصرف بازی های رایانه ای در دنیا را دارد.
بخش زیادی از این افراد با گوشی های خود بازی می کنند که ۴۱ درصد آن ها مرد و ۳۲ 

درصد نیز زن هستند.
قرار گرفتن در معرض نور آبی گوشی های همراه به مدت طولانی سبب می شود به چشم 

فشار آید و خسته شود.
گفتنی است ژاپن تنها کشوری نیست که با این مشکل مواجه است. در این میان چین 
بزرگترین بازار مصرف بازی های رایانه ای را دارد و حال در راستای حل این مشکل برآمده و 

تعداد انتشار بازی های آنلاین را کاهش داده است.
سازمان بهداشت جهانی نیزاعلام کرده که بیشترین میزان نزدیک بینی مربوط به کودکان 

چینی است.

زنبورهای عسل شمارش بلدند!
 

تحقیقاتی جدید براساس شبیه سازی مغز زنبورهای عسل نشان می دهد این حشرات 
می توانند تا عدد ۵ را بشمارند!

تحقیق جدیدی نشان می دهد مغز زنبورهای عسل تکامل یافته و چنان کارآمد شده که 
آنها می توانند فقط با ۴ سلول عصبی عمل شمارش را انجام دهند.

پژوهشگران در شبیه سازی های مدل مغزی که فقط شامل چهار سلول عصبی بود، 
متوجه شدند این ارگان ساده می تواند تا عدد ۵ را بشمرد. البته پژوهش های پیشین نیز 

به همین نحوه انجام شده بود.
به گفته محققان تعداد اندک سلول های عصبی لازم برای فعال سازی قابلیت شمارش 
نشان می دهد که ساختار مغز مهم تر از اندازه آن است؛ شبیه سازی ها نشان داد یک مغز 
ساده قابلیت شمارش اعداد محدودی را دارد و می تواند هر بار یک آیتم را بشمارد. حال 
آنکه انسان از روش متفاوتی برای شمارش استفاده کرده و قبل از شمارش، یک گروه از 

آیتم های خاص را بررسی می کند.
در این آزمایش، زنبورهای عسل توانستند ارقام را تا عدد ۵ بشمارند. همچنین طبق 
این پژوهش می توان به زنبورهای عسل آموزش داد تا بین ۲ عدد، رقم کوچکتر یا بزرگتر 

را انتخاب کنند.
تحقیقات نشان می دهد زنبورها نیازی به درک مفاهیم پیچیده ریاضی ندارند تا بتوانند 

به این قابلیت ها دست یابند.
»ورا واساس« یکی از محققان دانشگاه کویین مری لندن می گوید: مدل ما نشان 
می دهد هرچند شمارش قابلیت است که نیازمند هوش و مغز بزرگتر است، اما مغز کوچک 
با کوچکترین مدارهای عصبی که به شیوه صحیح به یکدیگر متصل شده اند نیز، می تواند 

عمل شمارش را انجام دهند.
یافته های این پژوهش در نشریه iScience منتشر شده و نشان می دهد هوش حیوانات 

همیشه با توجه به تعداد عصب ها تعیین نمی شود.

کفیر نوشیدنی تخمیری حاصل از شیر و دانه  های کفیر است که سرمنشا آن کوه های 
قفقاز در روسیه شناخته شده است.

کفیر بر روی حرکت روده، سهولت در هضم، تقویت ایمنی، کاهش شدت و مدت اسهال، 
اختلال خواب، افسردگی و اختلالات فکری موثر بوده و به بازسازی فلور میکروبی غشاهای 
مخاطی سراسر دستگاه گوارش کمک می  کند. میکروارگانیزم  های موجود در این نوشیدنی 

غیربیماری زا هستند:
منبع میلیاردها پروبیوتیک: کفیر منبع عالی از پروبیوتیک ها یا همان باکتری های 
دوستدار روده است که به طور طبیعی در روده ما زندگی می کنند و منجر به جلوگیری از 
رشد باکتری های مضر، تقویت سیستم ایمنی بدن، بهبود هضم و محافظت در برابر بسیاری 

از بیماری ها می شوند.
داروی ضد آلرژی و سم زدا از بدن: اسید لاکتیک خاص تولید شده در فرآیند تخمیر شیر 
یکی از مواد فوق العاده مفید و بسیار کمیاب برای سلول های بدن است. این ماده باعث از 
بین رفتن انواع قارچ ها و سم های تولید شده آنها در بدن ما می شود. مصرف روزانه کفیر 
می تواند با از بین بردن قارچ های میکروسکوپی و سموم آن ها در بدن، به درمان انواع 

حساسیت ها کمک کند.
منبع غنی از کلسیم: همه می دانیم که کلسیم برای حفظ سلامت استخوان ها بخصوص 

در زنان ضروری است با این حال اگرچه بسیاری از محصولات لبنی منابع خوبی از کلسیم 
هستند، اما کفیر یک قاعده مستثنی دارد. هر وعده ۱7۵ گرمی از کفیر نه تنها شامل تقریبا 
۲۰ درصد از میزان توصیه شده مصرف روزانه کلسیم است، بلکه باعث افزایش باکتری های 

خوب روده و سلامت دستگاه گوارش نیز می شود.
منبع بزرگ و کم کالری پروتئین: کفیر یک منبع غیر گوشتی و کم کالری از پروتئین است 

و یک فنجان از آن حدود ۱۰ گرم پروتئین و ۱۰۰ کالری دارد.
تسهیل کننده فرایند هضم: یکی از مزایای پروبیوتیک ها بهبود فرایند هضم در دستگاه 
گوارش است. پروبیوتیک ها معمولا در درمان نفخ، گرفتگی عضلات، گاز و اسهال نیز که 

شاید از عوارض جانبی مصرف برخی داروها از جمله آنتی بیوتیک ها باشد، نقش دارند.
بهبود خلق و خوی: کفیر با داشتن ماده کمیاب تریپتوفان و انواع اسید آمینه های ضروری 
اثر قرص های آرام بخش را به صورت طبیعی و بدون هیچگونه ضرر جانبی دارد، تحقیقات 
نشان داده، مصرف مداوم کفیر باعث آرامش بیشتر و داشتن روحیه شادتر خواهد شد. 
مصرف روزانه یک لیوان کفیر مخلوط با یک قاشق عسل از افسردگی های فصلی جلوگیری 

می نماید.
منبع بزرگ ویتامین ب: ویتامین های گروه ب برای بهبود عملکرد بدن ضروری هستند و 
بخصوص ویتامین ب ۱۲ نقش کلیدی در عملکرد طبیعی سیستم مغز و اعصاب دارد. کفیر 

منبع خوب تمام ویتامین های گروه ب بخصوص ویتامین ب ۱ و ویتامین ب ۱۲ شناخته 
شده است.

متعادل کردن فشار خون: تحقیقات نشان داده است که خوردن یک لیوان کفیر در هر ۲۴ 
ساعت پس از یک ماه تاثیر بسیار زیادی در کاهش فشار خون و ماندن در محدوده نرمال 
فشار دارد. همچنین مصرف کفیر با کاهش کلسترول بد خون نقش مهمی در جلوگیری از 

بیماری های قلبی و عروقی دارد.
افزایش مقاومت بدن در مقابل بیماری ها: دفعه بعد که نیاز به آنتی بیوتیک پیدا کردید، 
حتما دو لیوان کفیر را روزانه مصرف کنید تا تاثیر شگرف آن را در بهبودی خود ببینید. 
تحقیقات بسیاری نشان داده است که کفیر با داشتن انواع مواد مفید و تولید آنتی باکتریال 
های طبیعی، باعث بالا رفتن سیستم مقاومت بدن شما در مقابل انواع بیماری ها بخصوص 

سرما خوردگی ها می شود.
ماده ضد سرطان: تحقیقات پزشکی نشان داده که مصرف مواد غذایی تخمیری باعث از 
بین رفتن انواع مخلفی از تومورهای سرطانی در حیوانات آزمایشگاهی می شود. به عنوان 
مثال در تحقیقی که در ژورنال علم لبنیات انتشار یافته، نشان داده که مصرف روزانه کفیر 
باعث جلوگیری از رشد سلولهای سرطانی سینه می شود و مقاومت سلولی بدن در مقابل 

ابتلا به انواع بیماری ها را افزایش می دهد.

تمام خواص باورنکردنی نوشیدنی کفیر را بشناسید!
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اجتماعی

چهره  شاهرودی،  هاشمی  سیدمحمود  آیت الله   
ای مصلحت اندیش و بین الطرفینی بود که در دوره 
های  اختلاف  تا  کوشید  می  بیشتر  خود  فعالیت 
را برطرف کند و  سیاسی میان گروه های مختلف 
همین ویژگی شخصیتی نیز باعث شد، حضورش بر 
هیات عالی حل اختلاف قوای سه گانه، مورد قبول 

جناح های مختلف قرار گیرد. 
فرودین  اول  در  شاهرودی  هاشمی  سیدمحمود 
1327 خورشیدی در نجف اشرف دیده به جهان 
از  شاهرودی   حسینی   علی   سید  پدرش   گشود. 
استادان  حوزه علمیه نجف و مادرش فرزند سید علی 
مدد موسوی از علمای دینی و اهالی روستای سیدان 
استان خراسان جنوبی بود. وی تحصیلات  ابتدایی  
را در مدرسه  علویه  نجف  به  پایان  رساند و پس از آن 
وارد در حوزه علمیه نجف شد که در آنجا در محضر 
علم  خمینی)ع(  امام  و  صدر  باقر  محمد  آیت الله 

آموزی کرد.
هنگامی که در 1353 خورشیدی رژیم بعثی عراق با 
حمله به حوزه علمیه نجف، 150 تن از شاگردان سید 
محمدباقر صدر و اعضای حزب الدعوه الاسلامیه را به 
زندان انداخت، سیدمحمود هاشمی نیز در آن جمع 
بود تا اینکه پس از مدتی با وساطت مراجع وقت آزاد 

شد.
*آیت الله هاشمی شاهرودی و ورود به ایران

پیروزی انقلاب اسلامی در ایران باعث شد تا مردم 
عراق نیز در نجف به اعتراض دست بزنند که در این 
عنوان  به  را  شاهرودی  ه  اللَّ آیت  بعث،  رژیم  ماجرا 
محرک و مشوق این تظاهرات متهم و قرار دستگیری 
او را صادر کرد. وی از عراق خارج شد و نخست به 
کویت و از آنجا به ایران آمد. در این زمان با موافقت 
میان  ارتباط  برقراری  مسوولیت  خمینی)ره(  امام 
نیروهای خارج از کشور به ویژه آیت الله صدر و حوزه 

علمیه نجف اشرف را بر عهده گرفت. 
ه شاهرودی در همین زمان نیز با توصیه امام  آیت اللَّ
خمینی)ره( تدریس دروس خارج فقه و اصول را در 

قم آغاز کرد.

*تشکل مجلس اعلای انقلاب اسلامی عراق
شروع جنگ تحمیلی و فشار صدام بر شیعیان و 
مردم عراق، باعث شد تا امام)ره( مأموریتی به آیت الله 
خامنه ای رییس جمهوری وقت مبنی بر پیگیری امور 
عراق بدهند. از این رو در 1361 خورشیدی با پیگیری 
عراق  مبارز  روحانیت  ظرفیت  از  استفاده  و  ایشان 
به خصوص آیت الله سید محمدباقر حکیم و آیت الله 
تشکل  اساسنامه ای  تنظیم  با  هاشمی شاهرودی 

مجلس اعلای انقلاب اسلامی عراق راه اندازی شد.
آیت الله شاهرودی درباره تأسیس مجلس اعلای 
عراق و نقش آیت الله خامنه ای در تأسیس این مجلس 
گفته است: »آیت الله خامنه ای که خدا حفظ شان 
کند، از طرف حضرت امام مسئول شده بودند ... در 
واقع پیشنهاد مجلس اعلا را ایشان دادند و از همه ما 
که بیشترمان در قم بودیم دعوت کردند، به بنده هم 

مستقیم زنگ زدند«.
آیت الله هاشمی شاهرودی عضو هیات مؤسس و 
نخستین رییس مجلس اعلا بود که پس از چندی 
به  عنوان  به  مدت مدیدی  ریاست شهید حکیم  با 
سخنگوی این مجلس به فعالیت پرداخت. برگزاری 
کنفرانس »جنایات صدام« از مهمترین حرکت های 
مجلس اعلای عراق در دهه 60 خورشیدی به شمار 

می رود.
*ریاست بر قوه قضاییه

آیت الله خامنه ای در هشتم دی 1371خورشیدی، 
هیاتی از علما از جمله آیت الله هاشمی شاهرودی 
را به منظور بررسی موضوع ها و مسایل جدید فقهی 
و تهیه پاسخ عالمانه و محققانه به مسایلی که وضع 
کنونی جهان و پیشرفت های علمی نو، برای فرد و 
جامعه مسلمان مطرح می سازد، منصوب کردند. پس 
از آن در مرداد 1378 خورشیدی، آیت الله هاشمی 
عنوان  به  رهبری  معظم  مقام  طرف  از  شاهرودی 
ریاست بر قوه قضاییه انتخاب شد. وی پیش از حضور 
در جایگاه ریاست قوه قضاییه در انتخابات خبرگان 
رهبری در آبان 1377خورشیدی از استان خراسان بر 

کرسی مجلس خبرگان نشست.

انتصاب وی به عنوان فقیهی میانه رو، امیدواری های 
زیادی نیز در دوره اصلاحات ایجاد کرد و موجی از 
امیدواری و خوش بینی در میان جناح های مختلف 
آورد.  به وجود  ایران  و طیف های گوناگون سیاسی 
وی در طول مسوولیت خود در قوه قضائیه، خدمات 
بسیاری را انجام داد که توسعه قضایی، تسریع در 
رسیدگی به پرونده ها و ایجاد ارتباط مردمی از جمله 

آنهاست.
وی از شخصیت های مورد وثوق و اعتماد مقام معظم 
دستگاه  مسوولان  با  دیدار  در  ایشان  بود.  رهبری 
قضایی در پنجم مرداد 1387خورشیدی می فرمایند: 
»امروز خوشبختانه قوه ی قضائیه با مدیریت و ریاست 
جناب آقای شاهرودی- عالم، مجتهد، فاضل، مسلط 
بر مبانی و مباحث- اداره می شود؛ این فرصت خیلی 
خوبی است. وجود یک چنین افرادی و شخصیت 
های برجسته در درون قوه ی قضائیه، فرصت های 

خوبی است«.
پس از مسوولیت در قوه قضایه آیت الله هاشمی 
شاهرودی با شروع مجدد درس های فقه و اصول خود 
در قم در کنار فعالیت های مؤثر سیاسی و استمرار 
اسلامی،  مقدس  نظام  به  خویش  شایان  خدمات 
مسوولیت خطیر مرجعیت دینی را نیز بر عهده گرفت.

*ریاست بر مجمع تشخیص مصلحت نظام
شاید بتوان مهمترین انتصاب در 1395خورشیدی 
را انتخاب آیت الله هاشمی شاهرودی برای ریاست 
مجمع تشخیص مصلحت نظام دانست؛ مقامی که 
پس از درگذشت آیت الله اکبر هاشمی رفسنجانی در 

زمستان همان سال برای ماه ها خالی بود.
وی در همین زمان در یک گفت وگوی تلویزیونی 
ضمن اشاره به اینکه »سیاست های کلان روح قوانین 
و  مجلس  مصوبات  که  داشت  اظهار  است«  کشور 
هیئت دولت »باید روح سیاست های کلی را داشته 

باشد«.
*سخن آخر

آیت الله هاشمی، فردی میانه رو مصلحت اندیش 
و چهره بین الطرفینی بود؛ چهره ای که باعث شده 
کمتر از او اظهارنظری در جامعه مطرح شود که یکی 
از گروه های سیاسی کشور را آزرده کند. فردی که 
اختلاف  حل  عالی  هیات  بر  حضورش  شد  سبب 
قوای سه گانه مورد قبول جناح های مختلفی باشد 
که در حاکمیت حضور دارند، از این رو تا پایان عمر با 
برکت خود از مقبولیت بسیاری در میان جریان های 

سیاسی برخوردار بود.
آیت الله هاشمی شاهرودی که در یک دوره ریاست  
مؤسسه  دایرة المعارف  فقه  اسلامی را بر عهده داشت، 
مقالات  فراوانی در فصلنامه فقه  اهل  بیت )ع( به  چاپ  
رسانده بود و در زمینه های گوناگون  نزدیک به 26 
جلد کتاب منتشر کرد. عضویت در مجمع جهانی 
اهل بیت)ع(، مجمع جهانی تقریب مذاهب اسلامی، 
جامعه مدرسین حوزه علمیه قم و ریاست هیأت عالی 
حل اختلاف و تنظیم روابط قوای سه گانه بخشی 

دیگر از مسوولیت های این روحانی فقید بود.
این روحانی بزرگوار پس از تحمل یک دوره بیماری 
در سوم دی 1397خورشیدی در 70 سالگی دعوت 

حق را لبیک گفت. 

جامعه مدرسین حوزه علمیه قم :

 نام آیت الله شاهرودی در زمره مجاهدان 
راه انقلاب ثبت می شود 

جامعه مدرسین حوزه علمیه قم در پیامی ضمن تسلیت ارتحال آیت الله سید محمود هاشمی 
شاهرودی، رییس فقید مجمع تشخیص مصلحت نظام آورده است: تاریخ نام ایشان را در زمره 

خادمان و مجاهدان راه انقلاب اسلامی ثبت و ضبط خواهد کرد. 
در این پیام که نسخه ای از آن روز سه شنبه در اختیار ایمان قرار گرفت آمده است: ارتحال 
فقیه مجاهد، حضرت آیت الله حاج سید محمود هاشمی شاهرودی)قدس سره( عضو محترم 
جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، موجب تاثر و تالم شدید گردید. پیام ادامه یافته است: این 
عالم برجسته، فقیهی مبرز، آراسته به صلاحیت ها و برخوردار از مراتب عالی علم و عمل بود و 
سال ها از محضر اساتید بزرگی از جمله حضرات آیات عظام امام خمینی )ره(، سید ابوالقاسم 
خویی )ره( و سید محمد باقر صدر)ره( کسب فیض نمودند.  پیام حاکی است: ایشان دارای 
آثار و تالیفات گرانسنگی در زمینه های گوناگون فقهی و علمی بوده و شاگردانی را نیز در این 
زمینه تربیت نمودند. در این پیام اضافه شده است: وی در جریان مبارزات انقلابی علیه رژیم 
بعث عراق حضور فعال داشته که منجر به دستگیری و شکنجه ایشان گردید و در این راه نیز سه 
تن از برادران گرامیشان به شهادت رسیدند و سال ها در کسوت ریاست قوه قضائیه، عضویت 
در شورای محترم نگهبان، مجلس خبرگان رهبری و ریاست مجمع تشخیص مصلحت نظام 
مجاهدت ها و خدمات ارزنده و ماندگاری به نظام اسلامی ارائه نمودند. پیام ادامه یافته است: این 
فقیه عالیقدر از وفاداران به ولایت فقیه و از حامیان جدی آن بود و به ولی فقیه حضرت آیت الله 
العظمی خامنه ای »مدظله العالی« ارادت ویژه و از جان برآمده ای داشتند. جامعه مدرسین حوزه 
علمیه قم در این پیام، رحلت این عالم پرهیزگار را به محضر حضرت بقیة الله الاعظم )عج(، رهبر 
معظم انقلاب»مدظله العالی«، مراجع عظام تقلید »دامت برکاتهم«، حوزه های علمیه و همچنین 
به بیت مکرم به خصوص آقازادگان محترم، شاگردان و ارادتمندان ایشان تسلیت عرض نموده و 
برای آن عالم وارسته علو درجات، غفران و رحمت الهی را از خداوند متعال خواستار شده است.

 
آیت الله اعرافی:

آیت الله هاشمی شاهرودی عالمی برجسته و 
مجاهدی انقلابی بود

مدیرحوزه های علمیه کشور با صدور پیامی ضمن تسلیت ارتحال رییس مجمع تشخیص 
مصلحت نظام اعلام کرد: به پاس تجلیل از مقام مرحوم آیت الله سید محمود هاشمی شاهرودی 
و شرکت در مراسم تشییع و تدفین پیکر مطهر ایشان، فردا چهارشنبه حوزه های علمیه کشور 
تعطیل است.  در پیام آیت الله علیرضا اعرافی که روز سه شنبه نسخه ای در اختیار ایمان 
قرار گرفت، آمده است: ارتحال جانسوز حضرت آیت الله العظمی حاج سید محمود هاشمی 
شاهرودی )قدس سره(، حوزه های علمیه، ملت شریف ایران و جامعه اسلامی را به سوگ نشاند.  
این پیام حاکیست: آن فقید سعید از نوادر حوزه های علمیه بود که از خاندانی بزرگ و با فضیلت 
و شهیدپرور برخاست و در محضر اساتید بزرگ حوزه کهن نجف و آیت الله العظمی شهید سید 
محمدباقر صدر )ره( به قله های بلند فقاهت و فضیلت دست یازید و مشعل فروزان حوزه های 
علمیه گشت و شاگردان فراوان تربیت کرد و آثار ماندگار و مهم علمی از خود بجا گذاشت.  در 
ادامه این پیام امده است: آن مرحوم در عرصه اجتماع و سیاست از عالمان برجسته، مجاهد 
و انقلابی بود که از جوانی تا پایان عمر شریف در مسیر اسلام عزیز، انقلاب اسلامی و ولایت 
فقیه، مجاهدت و جانفشانی و درمدیریت های کلان و راهبردی در قوه قضائیه، مجمع تشخیص 
مصلحت نظام و شورای نگهبان نقشی برجسته ایفا کرد.  این پیام تاکید کرده است: فقدان این 
استوانه بزرگ انقلاب و حوزه قم را به محضر مبارک حضرت ولی  عصر )عج(، رهبر عظیم الشأن 
انقلاب اسلامی)مدظله(، مراجع عظام تقلید، حوزه های علمیه بویژه قم و نجف، ملت شریف 
ایران، امت اسلامی بویژه ملت بزرگ عراق، همه مقلدان و علاقه مندان آن مرجع فقید و بویژه بیت 
شریف و آقازادگان محترم تسلیت و تعزیت عرض می کنم و علو درجات آن چهره تابناک و حشر با 
اولیاء الهی و اجداد طاهرین و برادران شهیدش را از خداوند منان خواهانم و برای تجلیل از ایشان 

حوزه های علمیه روز چهارشنبه پنجم دی ماه تعطیل خواهد بود. 

آیت الله نوری همدانی: 

مرحوم آیت الله هاشمی شاهرودی، عالمِی 
انقلابی و بصیر بود 

آیت الله حسین نوری همدانی از مراجع عظام تقلید با صدور پیامی ضمن تسلیت ارتحال آیت 
الله سید محمود هاشمی شاهرودی، رئیس فقید مجمع تشخیص مصلحت نظام به شاگردان، 

ارادتمندان و بازماندگان ، آن مرحوم را عالِمی انقلابی و بصیر دانست. 
در این پیام که روز سه شنبه نسخه ای از آن در اختیار ایمان  قرار گرفت، آمده است: ارتحال 
عالم ربانی حضرت آیت الله آقای حاج سید محمود هاشمی شاهرودی رحمت الله علیه موجب 
تأسف و تاثر عمیق اینجانب گردید.  پیام حاکیست: این فقیه عالیقدر از جمله شخصیت های 
علمی حوزه مقدسه قم بود که سال های متمادی در جوار بارگاه ملکوتی حضرت امیرالمومنین 
علیه السلام از محضر اساتید بزرگ بهره بردند و بعد از پیروزی انقلاب اسلامی با اخلاص تمام 
علاوه بر درس و بحث و اشتغالات علمی درحوزه علمیه خدمت به مردم را در پیش گرفتند.  در 
ادامه این پیام آمده است: ریاست 10 ساله قوه  قضاییه و عضویت در شورای نگهبان و خبرگان 
رهبری از جمله سوابق ارزنده این عالم انقلابی و بصیر بوده است.  در این پیام آمده است: 
خدمت به انقلاب اسلامی و ولایتمداری و علمیت و تواضع و مجاهدت و تقدیم چند شهید 
موجب برجستگی این شخصیت ممتاز بود.  آیت الله نوری همدانی در ادامه پیام خود تاکید 
کرده است: اینجانب ارتحال این فقیه عالیقدر را به محضر مبارک حضرت ولیعصر)عج(، مقام 
معظم رهبری، حوزه های علمیه، شاگردان، ارادتمندان و بازماندگان به ویژه آقازادگان محترمشان 

تسلیت عرض نموده و علو مقام برای آن فقید سعید مسالت می کنم. 

آیت الله مکارم شیرازی: 

آیت الله شاهرودی، رکنی از ارکان 
نظام اسلامی ایران بود 

آیت الله ناصر مکارم شیرای از مراجع تقلید، با صدور پیامی ضمن تسلیت ارتحال آیت الله سید 
محمود هاشمی شاهرودی، رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، آن مرحوم را عالم بزرگوار و 

ربانی و همچنین رکنی از ارکان نظام جمهوری اسلامی دانست. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر آیت الله ناصر مکارم شیرازی، وی در این پیام آورده است: 
فقدان عالم برجسته و فقیه والامقام حضرت آیت الله سید محمود هاشمی شاهرودی )رحمه 
الله علیه( موجب نهایت تأسف گردید. این پیام حاکیست: این عالم بزرگوار و ربانی ، رکنی از 
ارکان نظام جمهوری اسلامی و یکی از علمای برجسته حوزه علمیه قم بود. از محضر بزرگانی در 
نجف و قم بهره فراوان گرفته بود و در تدریس پربار خود شاگردان با ارزشی را پرورش داد. در ادامه 
این پیام آمده است: او)آیت الله سید محمود هاشمی شاهرودی( در انقلاب اسلامی و تداوم آن 
سهم بسیاری داشت به گونه ای که الان جای او را خالی می بینیم و در میان حوزویان از احترام 
خاصی برخوردار بود و آثار فراوانی در زمینه ی مسائل علمی از خود به یادگار گذاشت. آیت الله 
مکارم شیرازی در این پیام تاکید کرده است: اینجانب این ضایعه ی بزرگ را به محضر امام زمان 
)عج( و همه  حوزه های علمیه صمیمانه تسلیت عرض می کنم و علوّ درجات این عالم بزرگ را از 

خداوند خواهانم و برای بیت گرامی آن فقید سعید صبر و اجر فراوان از خداوند مسئلت دارم.
 

پیام تسلیت آیت الله علوی  گرگانی به مناسبت 
ارتحال آیت الله شاهرودی 

آیت الله سید محمد علی علوی گرگانی از مراجع تقلید در پیامی، ارتحال آیت الله سید محمود 
هاشمی شاهرودی، رییس فقید مجمع تشخیص مصلحت نظام را تسلیت گفت. 

در این پیام آمده است: خبر رحلت فقیه عالیقدر حضرت آیت الله العظمی آقای حاج سید 
محمود شاهرودی رحمه الله موجب تالم و تاثر اینجانب گردید. پیام ادامه یافته است: ایشان که 
از شاگردان بارز مرحوم آیت الله العظمی شهید صدر بودند، در طول سالیان متمادی شاگردان 
خوب و فاضل را تربیت کرده و افراد متعددی را از علم خود سیراب نمودند. همچنین با تحقیق 
و چاپ کتب متعدد خدمت به دین و اسلام نمودند. پیام حاکی است: آن عالم بزرگوار در سنگر 
ریاست قوه قضاییه و صیانت از آرای مردم در شورای نگهبان همچنین ریاست مجمع تشخیص 
مصلحت نظام خدماتی داشته و در جهت خدمت به مملکت و انقلاب و مردم قدم برداشتند. 
آیت الله علوی گرگانی در این پیام، این ضایعه مولمه را به ساحت مقدس امام عصر صاحب 
الزمان)عج(، رهبر معظم انقلاب، مراجع عظام تقلید، حوزه های علمیه، همچنین به آقازادگان و 
بازماندگان آن فقید از دست رفته تسلیت عرض نموده و علو درجات را برای آن مرحوم خواستار 

شده است.
 

مدیر حوزه های علمیه خواهران :

آیت الله شاهرودی در صحنه های مورد نیاز 
انقلاب، خالصانه حاضر بود

نیز  خواهران  علمیه  های  حوزه  مدیر  پور  بهجت  عبدالکریم  والمسلمین  الاسلام  حجت 
در پیامی گفت: ارتحال عالم وارسته، مجاهد فی سبیل الله، یار دیرین امام)ره( و رهبر معظم 
انقلاب)مدظله العالی( و سرباز مخلص و همیشه در صحنه اسلام و انقلاب، مرحوم آیت الله 

العظمی سید محمود هاشمی شاهرودی موجب تاثر و تالم همگان شد.
پیام ادامه یافته است: این مرد بزرگ، همیشه در صحنه های گوناگون و مورد نیاز اسلام و 
انقلاب خالصانه حاضر بود و با پذیرش مسئولیت های خطیر و اثرگذار در بخش های مختلفی 
مانند ریاست مجمع تشخیص مصلحت نظام، ریاست قوه قضائیه و شورای نگهبان قانون 
اساسی و همچنین هیات رئیسه خبرگان رهبری خدمات قابل توجهی را در عرصه های داخلی 

و بین المللی ارائه نمودند.
پیام حاکی است: این عالم بزرگوار همراه با جریان روحانیان انقلابی عراق و شهید صدر نقش 
مهمی در رهبری انقلاب عراق داشتند، آیت الله هاشمی شاهرودی بنیاد دایره المعارف فقه 
اسلامی را تاسیس کردند و در تربیت شاگردان فاضل و نگارش کتاب های گوناگون علمی نیز 

فعالیت های چشمگیری داشتند.
مدیر حوزه های علمیه خواهران در این پیام، رحلت آن بزرگوار را به ساحت قدسی حضرت 
بقیه الله الاعظم)ارواحنا له الفدا(، رهبر معظم انقلاب)مدظله العالی(، مراجع عظام تقلید)دامت 
برکاتهم(، حوزه های علمیه و خانواده مکرمشان تسلیت عرض نموده و علو درجات ایشان را از 

درگاه احدیت خواستار شده است.

آیت الله مکارم شیرازی:

نباید اجازه دهیم عده ای بین نظام، حوزه ها و 
مرجعیت فاصله بیندازند 

آیت الله مکارم شیرازی، در دیدار اعضای ستاد مرکزی بزرگداشت چهلمین سالگرد 
پیروزی انقلاب اسلامی مهم ترین چالش ها و آسیب های متوجه نظام اسلامی را برشمرد.

این مرجع تقلید در دیدار اعضای ستاد مرکزی بزرگداشت چهلمین سالگرد پیروزی 
انقلاب اسلامی، با تاکید بر این که همه باید قدر این انقلاب را بدانیم و در حفظ و تقویت 
آن بکوشیم، عنوان کرد: خدا را شاکریم که با این همه دشمنی و مخالفت ها و کینه توزانی 
که قصدشان براندازی نظام بود، این انقلاب و نظام از همه این آسیب ها گذشته و الان به 

چهل سالگی خود رسیده است.
وی افزود: طوفان های سهمگینی در اطراف ما بوده است؛ اما بحمدلله با توکل به خدا، 
توسل، اتحاد و تکیه بر ارزش های دینی همه اینها را پشت سر گذاشته ایم، امیدواریم در 

آینده نیز با همین نگاه بتوانیم طوفان ها و مشکلات را پشت سر بگذاریم.
مکارم شیرازی علل مبقیه انقلاب را همان عوامل محدثه ذکر و تاکید کرد: همان عواملی 
که سبب شکل گیری انقلاب اسلامی شد همان ها برای تداوم انقلاب اسلامی نیاز است، 
گرامیداشت چهلمین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی امری مهم است اما باید فکر کنیم 

آسیب ها دامان انقلاب را نگیرد.
وی اتحاد مردم را از مهم ترین عوامل پیروزی انقلاب اسلامی دانست و افزود: قبل از 
انقلاب همه دست به دست هم دادند و باعث شدند تا انقلاب به ثمر بنشیند، در رفراندوم 
جمهوری اسلامی نیز 98 درصد مردم رای مثبت دادند، اگر این اتحاد تبدیل به اختلاف 
شود، بدانید ما منحرف خواهیم شد، باید روز به روز این اتحاد را حفظ کرد، اتحاد با شعار 

نیست؛ باید عوامل اختلاف را از بین برد و الا با شعار اتحاد حاصل نخواهد شد.
مکارم شیرازی خلوص نیت را از دیگر عوامل پیروزی انقلاب اسلامی دانست و ادامه داد: 
در آن ایام همه فکر و ذکرشان پیروزی انقلاب اسلامی بود، مساله مهم دیگر آمادگی برای 
فداکاری بود، در دوران شکل گیری انقلاب اسلامی و نیز بعد از آن در جنگ تحمیلی جلوه 

های بی نظیری از این اخلاص و فداکاری به منصه ظهور رسید.
وی با تاکید بر این که دشمنان از همه راه ها برای ضربه زدن به انقلاب وارد شده اند اما به 
فضل الهی راه به جایی نبرده اند، گفت: اگر این عوامل را حفظ  و تقویت کنیم یقین بدانید 

دشمنان بعد از این نیز کاری از پیش نخواهند برد.
وی در ادامه با تاکید بر لزوم مراقبت نسبت به آسیب هایی که می تواند برای انقلاب و 
کشور ایجاد مشکل کند، تحزب و ترجیح منافع جناحی بر منافع ملی را یکی از این آسیب 
ها دانست و اضافه کرد: متاسفانه علائم این مساله بعضا در گوشه و کنار پدیدار شده است؛ 
عده ای که کاری به پیشرفت نظام و کشور ندارند و تنها منافع گروه و حزب شان برای شان 
مهم است، این که هر گروهی به فکر منافع خودش باشد آسیب بزرگی به انقلاب وارد می 
کند، این تفکر باید از بین برود، همه به فکر پیشرفت کشور و مبارزه با دشمن باشند بویژه در 

شرایط فوق العاده حساس کنونی.
 به گزارش ایسنا، به نقل از پایگاه اطلاع رسانی دفتر آیت الله مکارم شیرازی، وی آسیب 
دیگر متوجه انقلاب را کمرنگ شدن ارزش های اسلامی دانست و افزود: برخی گروه ها 
نسبت به مسائل اسلامی چندان حساسیتی ندارند، این موضوع سبب کمرنگ شدن 
ارزش ها می شود، وقتی این گونه شد و اسلامیت رنگ باخت تنها جمهوریت می ماند که 

امام آن را قبول نکردند؛ بنابراین نباید اجازه دهیم ارزش ها در جامعه کمرنگ شود.
وی تجمل گرایی و زندگی اشرافی را از دیگر آسیب های متوجه انقلاب ذکر کرده و تصریح 
کرد:  اشرافی گری و زندگی تجملاتی فکر انسان را مشغول می کند، بویژه در دوران تحریم، 
ساده زیستی اهمیت مضاعفی پیدا می کند، اگر چنین روحیه ای و سبک زندگی ای 

نباشد، مشکلات حل نمی شود.
وی بیان کرد: آسیب دیگر فاصله گرفتن از مردم است؛ فاصله گرفتن از توده های مردم 
بزرگ ترین آسیب است؛ قبل از انقلاب کسی باور نمی کرد بتوان در برابر تشکیلات 
شاهنشاهی با آن هیمنه ایستاد اما تکیه بر مردم بویژه اقشار مستضعف و محروم سبب شد 

که آن رژیم ساقط شود.
مکارم شیرازی تاکید کرد: آسیب دیگری که اخیرا پدیدار شده، این است که گروهی برای 
تضعیف مرجعیت و حوزه ها تلاش می کنند، اینها یک نفر و چند نفر هم نیستند، منافع 
خود را در این می دانند که حوزه و مرجعیت تضعیف شود، گاهی در مراکز حساس هم نفوذ 

می کنند این را باید مراقب باشیم.
وی با تصریح بر این نکته که ما هرچه داریم از حوزه هاست، تصریح کرد: حضرت امام بر 
اساس مرجعیت توانست انقلاب را به پیروزی برساند، مرحوم آیت الله کاشانی نتوانست 
کاری بکند و مظلوم هم واقع شد، لکن امام با تکیه بر مرجعیت به میدان آمد و انقلاب به 
ثمر نشست؛ در عراق می بینیم مرجعیت چه کارهای مهمی انجام می دهد و چه مشکلاتی 

را حل می کند.
مکارم شیرازی عنوان کرد: باید مراقب باشیم این مساله هم ادامه پیدا نکند و نباید اجازه 
دهیم عده ای بین نظام، حوزه ها و مرجعیت فاصله بیندازند؛ همه باید در کنار هم باشیم.

 
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم:

315 هکتار حریم بافت تاریخی در استان قم 
وجود دارد 

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم با بیان اینکه مستندسازی 
یک هزار اشیای تاریخی در سال 97 برای استان قم هدف گذای شده است گفت: تا کنون 

100 شی تاریخی در قم مستندسازی شده است.
حمید یزدانی روز سه شنبه در نشست خبری که در جمع اصحاب رسانه در هتل خورشید 
قم برگزار شد، اظهار کرد: وظیفه مهم میراث فرهنگی حراست از آثار کهن است که در این 

راستا تا کنون50 آثار تاریخی مرمت شده است.
او  ادامه داد: ثبت آثار منقول در فهرست میراث فرهنگی 3 مورد  هدف گذاری شده بود 
که 33 مورد ثبت شده است ضمن اینکه برای ثبت آثار غیرمنقول پنج مورد هدف گذاری 

شده است که تا کنون 11 مورد به ثبت رسیده است .
او گفت: تعهد میراث فرهنگی قم ثبت 2 اثر طبیعی بود که تا کنون 11 اثر ثبت شده است 

ضمن اینکه بیش از 10 برابر تعهد استان، آثار تاریخی قم تعیین حریم شده است.
او با اشاره به اینکه حدود 315 هکتار حریم بافت تاریخی در استان وجود دارد گفت: 

دستگاه های مختلفی در بخش بافت های تاریخی فعالیت انجام می دهند.
او خاطر نشان کرد: هماهنگی های متعددی میان دستگاه های مختلف استان ایجاد 
شده است و حداکثر تا پایان امسال ضوابط بافت های تاریخی استان تعیین و اجرایی می 

شود.
او از احیای 15 رشته صنایع دستی در قم خبر داد و گفت: صنایع دستی در سال های 
اخیر مورد غفلت قرار گرفته به گونه که برخی رشته های صنایع دستی در معرض انقراض 
بودند که احیای این رشته های صنایع دستی در دستور کار قرار گرفت و بیش از 200 

هنرآموز در رشته های مختلف آموزش دیده شد.
او ادامه داد: سهم استان قم برای ایجاد و راه اندازی بازارچه های دائمی صنایع دستی 
یک بازارچه بوده است که با توجه به زائرپذیر بودن استان، در تلاش هستیم تا تعداد بازارچه 

های صنایع دستی استان به چهار بازارچه افزایش یابد.
او بیان داشت: تا کنون طراحی یکی از این بازارچه ها تکمیل و به شورای شهر برای 

بررسی ارسال شده است. 
یزدانی با بیان اینکه استان قم رتبه اول میراث فرهنگی در معرفی تسهیلات بانکی در 
کشور را کسب کرده است اظهار داشت: تا کنون بیش از 100 تن برای دریافت تسهیلات 
رونق تولید در قم ثبت نام کردند که تا کنون 44 تن با مبلغ 915 میلیارد ریال به بانک ها 
معرفی شده است ضمن اینکه 800 میلیارد ریال پرونده آماده ارجاع به بانک ها در حوزه 

میراث داریم.
او ادامه داد: 46 میلیارد ریال تسهیلات در حوزه میراث فرهنگی و گردشگری تا کنون 

پرداخت شده است.
مدیرکل میراث فرهنگی قم گفت: امیدواریم تا پایان سال 900 میلیارد ریال تسهیلات 
توسط بانک ها در حوزه میراث فرهنگی و صنایع دستی در قم پرداخت شود ضمن اینکه 
سخت گیری بانک ها در زمینه تضمین و فاکتورهای مالیاتی و همچنین عدم پیگیری از 
طریق درخواست کنندگان تسهیلات از عوامل مهم کندی در پرداخت تسهیلات رونقت 

ولید در حوزه میراث فرهنگی و صنایع دستی است.
او ادامه داد: در سال جاری یک واحد بوم گردی در قم افتتاح و سه واحد در حال 
افتتاح است که با افتتاح این آنها تعداد واحدهای بوم گردی استان تا پایان امسال به 
چهار واحد افزایش می یابد. مدیر کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم، 
از ایجاد 2 هزار و 100 شغل در حوزه های سه گانه صنایع دستی در استان قم طی سال 

جاری خبر داد.
او با اشاره به ارزش صادرات صنایع دستی استان گفت: ارزش صادرات صنایع دستی 

یک میلیون و 29 هزار دلار بوده که تا کنون 700 هزار دلار آن محقق شده است.
یزدانی بر معرفی ظرفیت های  تاریخی و کردشگری قم تاکید کرد و گفت: برای اولین 
بار 12 تور اپراتور اروپایی مقصد اول خود را قم قرار داده اند که پس از ورود به ایران، از قم 

بازدید کرده اند.
مدیرکل میراث فرهنگی قم ابراز کرد: بسیاری از جاذبه های طبیعی استان ظرفیت 
فاقد هرگونه  این جاذبه های طبیعی  از  زیادی  تعداد  دارند که  معرفی در سطح ملی 

زیرساخت گردشگری است.
او با اشاره به گنبد نمکی قم جهت ثبت در آثار ملی گفت: ثبت آثار طبیعی نیازمند 
پیگیری های بسیار است که ثبت این آثار می تواند موجب شناساندن منابع طبیعی استان 

در سطح کشور و جذب گردشگران به قم را فراهم آورد.
 در ادامه دبیر انجمن هتلداران با اشاره به پذیرش زایران در قم گفت: از ماه رمضان تا 
کنون 80 درصد تخت هتل های قم اشغال بوده است که 15 هزار در هتل ها و مهمانپذیرها 

و و 20 هزار در منازل استیجاری اسکان داشته اند.
احمد فلاحیان ادامه داد: 40 هزار زائر پاکستانی در ایام اربعین در قم ورود پیدا کردند 
ضمن اینکه در تابستان امسال نیز پنج میلیون عراقی وارد ایران شدند که 70 درصد به قم 

مراجعه کرده اند.

به مناسبت درگذشت آیت الله هاشمی شاهرودی؛ 
اعتدال در میدان سیاست؛ خط مشی آیت الله هاشمی شاهرودی 

استان قم در زمینه تولید و صادرات فرش دستباف در سطح ملی و بین المللی صاحب 
نام و دارای جایگاهی مهم است و در صورت توجه به این هنر ماندگار، این صنعت به 

تنهایی می تواند نقش برجسته ای در توسعه اقتصادی استان ایفا کند. 
مردمان ایران زمین درهر منطقه ای از این کشور پهناور در هنر و صنعتی خاص، 
صاحب نام و دارای توانمندیهای منحصر به فرد هستند که توجه به این هنر و صنعت 
می تواند موجب سرعت بخشیدن به رشد و شکوفایی اقتصادی و اجتماعی آن منطقه 
شود و درهمین راستا قم از گذشته های دور در زمینه تولید فرش دستباف به خصوص با 
نخ ابریشم دارای ظرفیت های قابل توجهی بوده است و بسیاری از مردمان این استان با 

فراگیری هنر فرش بافی روزگار خود را سپری می کردند و در آن تخصص یافتند.
امروز نیزاین صنعت آمیخته به هنر درقم جایگاه خود راحفظ کرده و فرش دستباف 
ابریشم با نام این استان در بازارهای بین المللی دارای جایگاهی مهم و تاثیر گذار است 
و بسیاری از مردمان جهان مشتری آن هستند. فرش دستباف قم امروز دیگر تنها یک 
محصول تجاری و یک هنر تاریخی نیست بلکه به عنصری هویت ساز در زمینه معرفی 
کالای ایرانی تبدیل شده است که کیفیت بالای آن، چشم هر بیننده ای را به خود جلب 
می کند. اما با همه این ویژگی ها، فرش دستباف قم در روزگار کنونی با چالش های 
بسیاری برای حفظ جایگاه خود مواجه است که راهکارهای رفع آن باید مورد توجه 

مسئولان ملی و استانی قرار گیرد.
* فرش دستباف قم باید در سبد مصرفی خانوارها قرار گیرد

در همین رابطه خبرنگار ایرنا نظر شماری از مسئولان مرتبط با این صنعت بومی قم را 
جویا شد؛ سرپرست استانداری قم نیز دراین رابطه گفت:فرش دستباف از جمله حوزه 
هایی است که به دلیل فعال بودن 2.5 میلیون تن دراین صنعت، جایگاه مهمی در 

تحقق اقتصاد مقاومتی دارد.
سید محمد رضا هاشمی، آلایندگی صنایع را از جمله دغدغه های توسعه صنعتی در 
استان ها دانست و افزود: فرش دستباف از جمله صنایعی است که هیچگونه آلایندگی 
نداشته و بدون احتیاج به توسعه زیرساخت ها می توان اشتغال در این صنعت ایجاد کرد.
وی با تاکید بر اینکه قم در کنار تمام ظرفیت های مذهبی، موقعیت جغرافیایی و 
جایگاه ویژه علمی در کشور دارای ظرفیت های مهم هنری به ویژه هنر فرش دستباف 
است، بیان داشت: 45 درصد فرش های دستباف موجود در نمایشگاه های فرش تهران 

متعلق به قم است که این نشان از ظرفیت های فرش این استان دارد.
وی ادامه داد: کل ارزش صادرات فرش کشور در سال گذشته 420 میلیون دلار بوده 
است که سهم فرش قم از این صادرات 70 میلیون دلار بوده، ضمن اینکه 10درصد 

اشتغال در این استان مربوط به حوزه فرش دستباف است.
هاشمی همچنین گفت: برنامه ریزی برای برگزاری نمایشگاه فرش کشور در قم می 
تواند نقش صنعت فرش این استان را در کشور به نمایش گذاشته و موجب تحول در این 
زمینه شود. قم مهمترین مرکز تولید فرش ابریشم دستباف کشور است و بیش از 90 
درصد فرش دستباف تولید شده در این استان به کشورهای مختلف صادر می شود، 
سالانه به طور متوسط 40 هزار مترمربع فرش ابریشم دستباف در قم تولید و در سال 

حدود 10میلیون دلار فرش از استان صادر می شود.
27 هزار بافنده، 350 واحد تولیدی، 130 واحد فروش، 10 کارگاه رنگرزی، 40 کارگاه 
قالیشویی و 31 کارگاه تعمیر و مرمت، تحت نظارت اتحادیه فرش دستباف قم فعالیت 
می کنند؛ همچنین انجمن هنرمندان طراح و نقاش فرش قم دارای 200 عضو و اتحادیه 
تعاونی های تولید کننده فرش دستباف روستایی استان قم دارای پنج هزار بافنده است.

* موانع راه اندازی نمایشگاه دائمی فرش قم برطرف شود
سرپرست استانداری قم در ادامه گفت: باید هر چه سریعتر موانع راه اندازی نمایشگاه 
دائمی فرش استان با استفاده از ظرفیت نمایندگان قم درمجلس شورای اسلامی 

برطرف شود.
هاشمی با تاکید بر ضرورت ایجاد کارگروهی برای راه اندازی نمایشگاه دائمی فرش 

افزود: قول می دهیم تمام مشکلات داخل استانی پیرامون راه اندازی این نمایشگاه با 
سرعت برطرف شود.

وی با برشمردن مزایای راه اندازی نمایشگاه دائمی فرش قم گفت: آزادی مشتریان 
در انتخاب، دسترسی راحت به فرش های دستباف، حذف واسطه ها، کاهش هزینه 
ها، ایجاد مکانی مورد اعتماد برای خریداران، امکان مقایسه قیمت ها و افزایش جذب 
مشتری از مزایای این نمایشگاه است که در حوزه اقتصادی قم نقش تعیین کننده ای 
دارد. طرح احداث نمایشگاه دائمی فرش قم نزدیک عوارضی آزادراه قم - تهران با توجه 
به حضور سالانه 20 میلیون گردشگر در این استان، در زمینی به مساحت 10 هکتار 
مصوبه هیات دولت وقت در سال 1389 است که در سال های 90 تا 94 مبلغ 86 هزار و 

520 میلیون ریال برای ساخت آن اختصاص یافت.
این طرح تاکنون 90 درصد پیشرفت فیزیکی داشته و تلاش ها برای تکمیل ساختمان، 

محوطه سازی و انشعاب های آن برای بهره برداری در دهه فجر سال جاری ادامه دارد.
* تعریف بسته حمایتی برای فرش دستباف قم ضروری است

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم نیز با اشاره به نقش موثر صنعت فرش 
در تولید و اشتغال استان، گفت: تعریف یک بسته حمایتی برای فرش قم در قالب زنجیره 
تولید ضروری است. مهرداد غضنفری بیان داشت: باید در این بسته اعتبار دولتی و 
سرمایه گذاری بخش خصوصی مشخص شود، چراکه در این صورت مسیر پیگیری 
آن درست تر تشخیص داده شده و مطالبه ها از مقام های مرکزی نیز شفاف تر مطرح 

خواهد شد و به طور حتم به وضعیت مطلوب تری خواهیم رسید.
وی توجه به استفاده از ظرفیت فضای مجازی برای تبلیغات و بازار یابی فرش را حائز 
اهمیت ذکر کرد و گفت: امروز فرایند تجارت در جهان به سمت الکترونیکی شدن در 
حرکت است و ما نیز باید از فناوری روز برای جهانی شدن محصول ها و کالاهای تولیدی 

خود استفاده کنیم.
وی با اشاره به ضرورت تسریع در راه اندازی نمایشگاه دائمی فرش قم، افزود: باید 
کارهای مربوط به صنعت فرش را به اهل آن بسپاریم که مشکلات این صنعت را بداند، 
از این رو اگر اتحادیه فرش استان خواستار قبول این مسئولیت است نباید مانعی برای 

آن ایجاد کنیم.
* فرش دستباف قم به عنوان کالای فرهنگی ایران به گردشگران خارجی معرفی 

شود
همچنین رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم در این رابطه گفت: یکی از 
مشکلات موجود بر سر راه فعالیت قالیبافان استان، نبود بازار فروش مناسب است 
که درهمین زمینه می توان از ظرفیت ایجاد شده در بخش گردشگری استفاده و این 

محصول را به عنوان کالای فرهنگی ایران به گردشگران خارجی معرفی کرد.
محمود سیجانی افزود: استان قم قطب تولید فرش دستباف تمام ابریشم بوده و 
ظرفیت اشتغال 40 هزارتن را دراین بخش داراست، اما درحال حاضر به دلیل وجود 
مشکل بازار فروش محصول، بخشی از این صنعت با کاهش نقدینگی و سرمایه در 

گردش مورد نیاز برای ادامه فعالیت رو به رو شده است.
وی بیان کرد: اگر فرش دستباف قم در معرض دید گردشگران خارجی قرار بگیرد 
و افراد کارشناس درحوزه فرش به تبلیغ این محصول بپردازند، به طور حتم یکی از 
خریدهای اصلی گردشگران خارجی از ایران همین فرش دستباف خواهد بود که می 
تواند مزایای بسیاری برای حفظ اشتغال قالیبافان و رونق اقتصاد استان به همراه داشته 
باشد.  وی ادامه داد: شرکت های ارائه دهنده خدمات گردشگری می توانند با معرفی 
این محصول به گردشگران خارجی، بازار این محصول را رونق ببخشند و همچنین با 

فعالیت اقتصادی در این بخش، درآمدهای مالی خود را افزایش دهند.
در  فرهنگی  تجاری  نشان  یک  عنوان  به  باید  قم  دستباف  فرش  گفت:  سیجانی 
جشنواره ها و همایش های بین المللی در معرض دید شرکت کنندگان قرار گیرد تا تمایل 

به استفاده از این محصول روز به روز بیشتر شود و بازار آن به سرعت از رکود خارج گردد.
وی با اشاره به اقدام های سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم برای رونق یافتن 
بازار فرش دستباف، بیان کرد: این سازمان علاوه بر تشکیل کمیته های تخصصی برای 
رفع مشکل بازار فروش این محصول و برگزاری کارگاه های آموزشی برای ارتقاء توانمندی 
های بافندگان جهت حضور موفق تر در بازارهای داخلی و بین المللی، ایجاد نمایشگاه 

دایمی فرش دستباف قم را نیز در دستور کار خود قرار داده است.
وی ادامه داد: با بهره برداری از این نمایشگاه فرصت عرضه فرش دستباف قم به 
صورت تخصصی فراهم می شود و گردشگران داخلی و خارجی با سفر به شهر قم و 
آشنایی با این محصول هنری، مشتریان خوبی برای بهبود بازار فروش این محصول به 
حساب می آیند. رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: این طرح 
تاکنون بیش از 90 درصد پیشرفت فیزیکی داشته است و برای پیگیری بهتر امور اجرایی 
آن کمیته ای به دستور استاندار قم با حضور نمایندگان دستگاه های اجرایی مرتبط ببه 

ریاست معاون عمرانی استاندار تشکیل شده است.
سیجانی بیان کرد: تامین انشعاب های مورد نیاز در بخش های خدماتی آب، برق، 
گاز و تلفن و همچنین ایجاد راه دسترسی مناسب برای حضور آسان تر مراجعان از 
جمله مهمترین مسائل در دست پیگیری برای بهره برداری از این طرح در آینده نزدیک 

است.

تعریف بسته حمایتی برای فرش دستباف قم ضروری است 
فرش دستباف صنعتی ثروت آفرین دردستان هنرمندان قمی 
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راهی که تاثیرگذاری اصلاح طلبان  و اصولگرایان
 بر معادلات کشور را تداوم می بخشد

اصلاح درون گفتمانی
 گریزگاه بن بست سیاسی 

تداوم ضعف گفتمانی جریان های سیاسی کشور، فضا را به سمت رکود و بی 
برای  برد. در چنین شرایطی اصلاح طلبان و اصولگرایان  تحرکی پیش خواهد 
تاثیرگذاری بر معادلات کشور، چاره ای جز بازاندیشی بر بنیان های فکری و اصول 

کنشگری خود ندارند. 
بیش از دو دهه است که رقابت و برهم کنش دو جریان اصلاح طلب و اصولگرا، 
معادلات سیاسی کشور را از خود متاثر کرده است. طی بیست سال گذشته هر دو 
جریان، برخورداری از قدرت سیاسی در بالاترین نهاد اجرایی و مجلس را تجربه کرده 

و کارنامه عملی مشخص از خود به جا گذاشته اند. 
نکته جالب آنکه در این مدت و طی دوره های متناوب، فرسایش گفتمان هر یک 
از این جریان های سیاسی با رویش و قدرت گیری گفتمان دیگر همراه بوده، چنان 
که گویی ناامیدی مردم از یک جریان سیاسی، انگیزه اقبال آنان به جریان دیگر را 
فراهم کرده است. دست کم در دو دهه گذشته، رفتار و کنش انتخاباتی مردم، از چنین 

الگویی پیروی کرده است.
انتظار تکرار چنین تابع متناوبی در انتخابات آتی مجلس و ریاست جمهوری، از هم 
اکنون به مبنایی برای تصمیم گیری و کنش برخی تشکل ها و چهره های سیاسی 
تبدیل شده است. اما بررسی شرایط کنونی جامعه، از شکلی گیری روندهای بدیعی 

نشان دارد که امکان تکرار الگوهای سنتی را به حداقل می رساند. 
از دید ناظران، جامعه کنونی به این درک و بلوغ رسیده که افول اقبال به یک جریان 
سیاسی یا آرای منفی آن و بهره گیری رقبا از این اوضاع، لزوما پاسخگو و برآورده کننده 
نیازهای کشور و حلال مشکلات نیست. امروز پس از گذشت چند دهه از رقابت های 
سیاسی در قالب اصولگرا و اصلاح طلب که پیش تر تحت عنوان دیگر جریان داشت، 
کارنامه عمل مشخصی از این جریان ها برای ارزیابی عملکردشان نزد مردم وجود دارد؛ 

کارنامه ای که مبنای قضاوت و تصمیم گیری مردم قرار خواهد گرفت.
در چنین شرایطی، بسیاری کارنامه عملکرد چهره ای چون رئیس جمهوری 
سابق را که مورد حمایت اغلب اصولگرایان بود، به پای آنان می نویسند که این 
موضوع بسترهای اعتماد دوباره به کارآمدی اصولگرایان را از میان برده است. در برابر، 
اصولگرایان می کوشند سرنوشت اصلاح طلبان را به دولت روحانی گره بزنند. این 
بار به نظر نمی رسد، رویگردانی مردم از اصلاح طلبان، به روی خوش نشان دادن به 

اصولگرایان منجر شود.
آگاهی به شرایط نامساوی اصلاح طلبان با اصولگرایان برای ورود به ارکان سیاسی 
و کنشگری در آن از یک سو و تردید عمومی نسبت به کارآمدی ایده ها و برنامه های 
جریان های سیاسی به تدبیر چالش های کنونی کشور، فضایی از ناامیدی و رخوت 
را در جامعه به وجود می آورد. تداوم و تشدید این شرایط، مشارکت عمومی و حیات 

سیاسی کشور را در معرض آسیب قرار می دهد.
جریان های سیاسی این رکود و رخوت را درک می کنند و می دانند دیگر نمی 
توان با این فرمان جلو رفت. بنابراین هر یک به شیوه و سبک خود برای گذر از این 
دوران تعلیق چاره اندیشی می کنند؛ برخی به بازنگری در راهبردها و تاکتیک های 

سیاسی می پردازند و برخی به بازاندیشی و اصلاح درون گفتمانی.
* اصولگرایان؛ عبور از خود یا تاکید بر وحدت؟

در جریان اصولگرا متشکل از طیف های مختلف تندرو، سنتی و میانه رو، راهکارهای 
متفاوتی برای تغییر وضعیت موجود ارایه می شود.

گروهی از این طیف سیاسی، برای ارتقای کارآمدی خود، مباحث درون گفتمانی 
را کلید زده اند. ظهور پدیده »نواصولگرایی« محصول همین رویکرد است؛ ایده ای با 
ماهیت سیال و شکل نگرفته که شاید بتوان »عبور از اصولگرایان« را وجه غالب آن 

دانست.
حزب »جمعیت پیشرفت و عدالت« نزدیک به »محمد باقر قالیباف« مدعی پیش 
قراولی جریان نواصولگرایی است. این تشکل چندی پیش با انتشار یک مانیفست 
چارچوب نواصولگرایی مورد نظر خود را مشخص کرد؛ مرام نامه ای که از دید 
نویسندگانش، »نسخه شفابخش اصولگرایی« است ولی از دید ناظران مرزهای چندان 
تفکیک شده ای با جریان غالب اصولگرایی ندارد و بدیل مشخصی صورت بندی نمی 

کند. 
از دید چهره های این تشکل، »مردم باوری« و »خودانتقادی« دو شاخص عمده 
این جریان نوظهور تلقی می شود که در مانیفست مورد تاکید قرار گرفته است. 
مدعیان نو اصولگرایی بر این باورند که علاوه بر مردم گرایی، باید مرزبندی خود را با 
نهادهای حاکمیتی مشخص کنند، چرا که دفاع بی چون و چرای اصولگرایان از نهادها 
یا رخدادهای حاکمیتی که نقد جدی به آن وارد بوده، باعث ریزش حامیانشان در سال 

های اخیر شده است.
با این حال مشخص نیست که جریان اصولگرای نوپا چگونه و از طریق چه 
سازوکاری می خواهد حاکمیت به عنوان یکی از حامیان خود را نقد کند؟ و اساسا از 

دید آنها نقد به حاکمیت چیست و چه حدود و ثغوری دارد؟
این در شرایطی است که بسیاری از چهره های مطرح از درون همین جریان 
اصولگرایی، نواصولگرایان را به رسمیت نمی شناسند. »اسدالله بادامچیان« عضو شورای 
مرکزی باسابقه ترین حزب اصولگرا در گفت و گویی با یک رسانه اعلام کرده که 
»نواصولگرایی از منظر بنده معنایی ندارد و اصلا نمی دانم چرا هرکس با هر سلیقه ای 
در صدد است تا با یک نام جدید در فضای سیاسی کشور وارد شود. اصولگرایان جدید 
یا قدیم قطعا معنایی ندارد، چرا که همه یک مجموعه هستیم و باید در یک شکل و 

فرم فعالیت کنیم.« 
گروهی دیگر از اصولگرایان اما بدون احساس نیاز به بازاندیشی درون تشکیلاتی، 
همچنان راهبردهای و تاکتیک های انتخاباتی را مبنای تصمیم و عمل خود قرار می 
دهند. رفتار اصولگرایان در حمله به مسوولان اجرایی، القای ناکارآمدی دولت روحانی 
و انتقاد از اصلاح طلبان به خاطر حمایت از روحانی و ... را می توان در این چارچوب 

گنجاند.
این سیاست از دید تحلیلگران حتی اگر به رویگردانی مردم از اصلاح طلبان منجر 
شود، نه به اقبال عمومی به اصولگرایان بلکه به ناامیدی و دلسردی از مجموعه حاکمیت 
خواهد انجامید، چرا که هنوز خاطره دوران مدیریت احمدی نژاد که مورد حمایت 
اصولگرایان بود در ذهن جمعی جامعه باقی است و اعتماد دوباره مردم به این جریان 

دست کم تا 1400 دور از ذهن است.
بخشی از اصولگرایان، در قالب رقابت های انتخاباتی، ائتلاف و اتحاد درون تشکیلاتی 
را در دستور کار خود قرار داده اند؛ تجربه ای تکراری در انتخابات ریاست جمهوری 96 

که به شکست آنان منجر شد.
ادامه فعالیت »جمنا«، تلاش برای ایجاد »شورای وحدت« و برگزاری نخستین 
جلسه ستاد انتخاباتی »جبهه پیشرفت، رفاه و عدالت« متشکل از 24 تشکل اصولگرا، 
در همین راستا تعریف می شود. جالب آنکه به نظر می رسد این بار اصولگرایان از همان 
ابتدا در روند وحدت خود، دچار نوعی تشتت شده باشند. اکنون تشکل هایی موازی 

برای ایجاد وحدت دردل این جریان فعالیت می کنند.
* اصلاح طلبان و آگاهی از ضرورت اصلاح درون گفتمانی

اصلاح طلبان در شرایط متفاوتی از اصولگرایان به سر می برند. مضیقه های 
انتخاباتی در سال های اخیر که نمود بارز آن در مساله بررسی صلاحیت ها نمودار 
است، آنان را به تلاش برای استفاده از حداقل روزنه های تاثیرگذاری بر قدرت سیاسی 
واداشته است. به گفته برخی چهره های اصلاح طلب، رضایت ناگزیر به برآورده شدن 

حداقل انتظارات و مطالبات، آنان را به سوی حمایت از روحانی هدایت کرد. 
اکنون که اصولگرایان تلاش می کنند عملکرد دولت روحانی را به اصلاح طلبان 
پیوند بزنند، در میان معدودی از چهره های اصلاح طلبان بحث و نظرهایی در تداوم 
حمایت از روحانی دیده می شود. حداقل اصولگرایان سخت تلاش می کنند این گزاره 

را به جامعه سیاسی القا کنند که اصلاح طلبان از روحانی »عبور« کرده اند.
اصلاح طلبان این روزها بیش از هرچیز به ضرورت پالایش درون گفتمانی و تقویت 
بنیان های فکری جریان متبوع خود واقف شده اند. چهره های شاخص این جریان 
تنها راه گذر از چالش های کنونی کشور را تداوم اصلاح طلبی ولو با عبور از اصلاح 
طلبان کنونی می دانند و معتقدند تا زمان برگزاری انتخابات ریاست جمهوری، این 
دوره گذار را سپری کرده و به ثباتی قابل اتکا دست خواهند یافت. بزرگان این جریان 
اکنون از لزوم معرفی نامزد مشخصا اصلاح طلب در انتخابات ریاست جمهوری 1400 

سخن می گویند. 
بررسی آسیب شناسانه سازوکار تصمیم گیری های جمعی در شورای عالی 
سیاست گذاری اصلاح طلبان و عملکرد آنان در قالب فراکسیون امید در مجلس، می 
تواند به نقطه قوتی برای تجربه های عملیاتی این جریان در آینده بدل شود. طرح ایده 
هایی چون پارلمان اصلاحات، هسته سخت اصلاحات و ... می تواند نوید بخش ایجاد 

تشکیلاتی تازه و کارآمد برای کنشگری در عرصه سیاسی باشد.
فرجام سخن اینکه امروز کشور ما به درد ضعف گفتمانی مبتلا شده است. اگرچه 
جریان های سیاسی کشور به ویژه اصلاح طلبان از لزوم تغییر در چارچوب های فکری 

سخن می گویند، ولی هنوز ماهیت و کیفیت این پوست اندازی مشخص نیست. 
تا انتخابات مجلس بیش از یک سال و تا انتخابات ریاست جمهوری بیش از 2 
سال زمان باقی است و از دید ناظران اکنون وقت آن است تا جریان های سیاسی به 
جای تمرکز زودهنگام بر رقابت های انتخاباتی، به نقد درون گفتمانی خود بپردازند تا 
بتوانند در انتخابات پیش رو با دست پر و با رویکرد اقناعی مردم را به مشارکت سیاسی 

فرابخوانند، نه با رویکرد سلبی و منفعلانه.

نکتـه

رئیس جمهور گفت : ما در بودجه حرکت های مخفی زیادی 
داریم که باید به شفافیت بدل شود، زیرا هیچ راهی جز شفافیت 

وجود ندارد.
حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی  صبح دیروز  پیش 
از تقدیم لایحه بودجه کل کشور اظهار داشت: ما در بودجه 
حرکت مخفی زیادی داریم و معتقدم هیچ راهی جز نجات و فرار 
از رانت و فساد وجود ندارد.وی گفت: بزرگترین اقدامی که دولت 
دوازدهم باید انجام دهد این است که دولت الکترونیک به سرعت 
فعالیت خود را آغاز کند زیرا ما تا دولت الکترونیک را فعال نکنیم 
و تا همه دادهای اطلاعاتی ما در یک جا جمع نشود و تا مردم از 
شرایط کشور کاملًا آگاه نباشند باز هم دچار فساد و رانت خواهیم 
شد. وی افزود: بودجه سال گذشته ما یک نقطه مثبت داشت و آن 
نقد مفصل مردم نسبت به بودجه بود و خواهش می کنم امسال 

هم مردم ما بعداز انتشار بودجه باز آن را نقد کنند. 

* با قدرت مردم و افکارعمومی می توان بسیاری از 
مشکلات را برطرف کرد

رئیس جمهور ادامه داد: قدرتی در کشور وجود دارد که باید 
کشور ما را از برخی مشکلات نجات دهد و آن قدرت مردم و 
افکار عمومی ملت است. در برخی مسائل دولت و مجلس توان 
برطرف کردن مشکلات را ندارند. زیرا از دولت و مجلس توانمندتر 
ملت بزرگ ایران و افکار عمومی است. وی گفـت: افکار عمومی 
می تواند ما را مجبورکند که راه درست را انتخاب کنیم و این 
افکار عمومی در سایه این است که تمام داده ها در اختیار مردم 
قرار گیرد و همه مردم بدانند چه می گذرد و چه کسی بودجه 
می گیرد.روحانی تصریح کرد : چرا برخی وزارتخانه های ما چند 
دانشکده، دانشگاه و پژوهشگاه دارند. مگر ما یک آموزش عالی باید 
بیشتر داشته باشیم؟ باید تمام بخش ها در داخل وزارت علوم یا 
منحل یا ادغام شود. یک لیسانسیه مدرک دکترا صادر می کند 
واین مسئله بدان معناست که آموزش عالی ما در مسیر درست 
حرکت نمی کند.وی گفت: هر کسی دانشگاه ، استاد و دانشجو 
دارد و هر نهادی برای خود دانشگاه عالی درست کرده است و 
ما امسال در تبصره 21 بودجه به این مسئله اشاره کرده ایم.

رئیس جمهور گفت: دولت خدمات را به مردم گران ارائه می کند. 
روحانی در ادامه سخنان خود در مجلس شورای اسلامی افزود : 
اگر می خواهید از گرانفروشی صحبت کنید لطفا نام دولت را هم 
در این لیست بگذارید . رئیس جمهور گفت : ما برای هر دانش 
آموز بطور متوسط امسال 4 میلیون تومان از خزانه و بیت المال 
هزینه کردیم در حالیکه اگر دولت بخواهد این خدمت را از مردم 
بخرد مردم خودشان این کار را حداکثر با یک میلیون تومان انجام 
می دهند . وی افزود : ما چهار برابر از پول بیت المال را برای یک 
دانش آموز هزینه می کنیم در حالیکه می توانیم این را ارزانتر ارائه 
کنیم . رئیس جمهور گفت : البته قبول دارم اصلاح این کار ظرف 
یک سال امکان پذیر نیست و ممکن است 5 تا ده سال بطول 
انجامد . وی افزود : ما در بودجه سال آینده پیشنهاد دادیم حداقل 
ده درصد به صورت خرید خدمت باشد و این می تواند با تصویب 

نمایندگان مجلس ادامه پیدا کند . 

* بی تردید آمریکا به اهدافش نخواهد رسید 
رییس جمهوری گفت: لایحه بودجه سال آینده کشور در 
شرایطی تقدیم مجلس می شود که ما از اواخر سال گذشته با 
شرایط فشار و تحریم ظالمانه آمریکا مواجه شدیم اما بی تردید 
آمریکا به اهداف خود نخواهد رسید. وی  با طرح این سوال که 
چرا تحریم ها در ما اثر می گذارد ، پاسخ داد: چون ما ساختارهای 
اقتصادی مان را اصلاح نکردیم. روحانی وضعیت روانی را از عوامل 
تاثیرگذار بر تحریم های آمریکا دانست و افزود: آمریکائی ها 
از دیماه پارسال شروع به تبلیغات علیه ما کردند اما ما چقدر 
توانستیم مقابل آنها بایستیم؟ وی رسانه ها ، رادیو و تلویزیون و 
پایگاههای اطلاع رسانی را خطاب قرار داد و گفت : ما چقدر می 
توانیم مقابل آمریکا از لحاظ روانی ایستادگی کنیم ؟ روحانی افزود 
: در مقابل جنگ روانی آمریکا ابتدا دستگاههای تبلیغاتی ما خیلی 
خسته و ناتوان حرکت کردند و سپس در ماههای بعد بهتر شد . 
وی با بیان اینکه تبلیغات روانی تاثیر زیادی در تحریم ها داشت ، 
گفت :درست است که تحریم مستقیما بر اقتصاد تاثیر می گذارد 
اما بخش روانی و انتظار مردم می تواند برای شرایط اقتصادی و 

اجتماعی ما تاثیرگذار باشد .

* آمریکا امروز منزوی ترین کشور دنیاست
رئیس جمهور گفت: آمریکا که همواره تلاش می کرد ایران 
را منزوی کند امروز منزوی ترین کشور دنیاست.روحانی در ادامه 
سخنان خود در مجلس شورای اسلامی افزود: در ماههای گذشته 
التهاباتی در بازار کشور بوجود آمد اما نکته مهم این است که 
برای عبور از تحریم ها روابط خارجی ما باید مستحکم تر شود.

وی گفت: من از شما نمایندگان مجلس می پرسم که در شرایط 
حاضر که آمریکا کشور ما را تحریم کرده چند کشور دنیا از آن 
حمایت کردند؟ اگر بشمارید به تعداد انگشتان یک دست هم 
حامی آمریکا نیستند.رئیس جمهور ادامه داد: آمریکا در چهل 
سال گذشته همیشه علیه ایران و ملت ما توطئه کرده، جنگ 
ایجاد کرده، در سرزمین ما نیرو پیاده کرده ، سکوی نفتی ما 
را زده ، هواپیمای مسافربری ما را سرنگون کرده اما همیشه در 
توطئه علیه ایران بسیاری از کشورهای دنیا، شورای امنیت و حتی 
دیپلماسی عمومی با او همراهی می کردند اما امروز می بینیم که 
برای اولین بار پس از چهل سال آمریکا علیه ایران توطئه می کند 
و کسی با او نیست.وی تاکید کرد: آمریکایی که همیشه ادعا می 
کرد ایران را با توطئه های خود منزوی می کند امروز منزوی ترین 
کشور دنیا است.روحانی ادامه داد: در ماجرای توافق هسته ای نه 
سازمان های بین المللی از آمریکا حمایت می کنند و نه شورای 
امنیت ، اروپا، کشورهای دیگر ، آژانس بین المللی هسته ای، چین 
و روسیه با او هستند بلکه روابط خارجی ما با سایر کشورها بهتر 

از گذشته است به استثنای چند کشوری که با ما دشمنی دارند 
و هرچه بتوانیم هم پیمان، هم سو و هم نظر داشته باشیم به ما 
کمک می کند.وی تاکید کرد: می گویند تحریم های خارجی 
کشور را درگیر کرده اما باید بگویم ساختارهای غلط اقتصادی 
در کشور باید اصلاح شود ضمن اینکه جنگ روانی و تبلیغاتی 
و شرایط روابط خارجی دست به دست هم داد و ما امروز به 
این نقطه رسیدیم اما دولت در چند ماه گذشته چه کرد؟ بانک 
مرکزی برای کاهش التهاب بازار تصمیم گرفت بر مبنای مشکلات 
روزمره برنامه ریزی نکند چنان که پیش از این، هر روز که در بازار 
التهابی پیش می آمد ناچار می شد اسکناس بیشتری را در بازار 
عرضه کند.رئیس جمهور افزود: امروز ما به عکس چند ماه قبل 
عمل کردیم و علمکرد بانک مرکزی هر روز از روز دیگر بهتر است 
حالا مداخلات بانک مرکزی در بازار به حداقل ممکن رسیده و 
تلاش برای برقراری روابط بانکی با سایر کشورها ادامه دارد.روحانی 
تصریح کرد: ثبات مالی و ارزی در یکی دو ماه گذشته مخصوصا 
پس از 13 آبان همان قولی است که به مردم دادم و گفتم 13 آبان 
هیچ تاثیری در ما نخواهد داشت و تلاش های آمریکا برای توطئه 
علیه ملت ایران به نتیجه نمی رسد و ما در 13 آبان به مشکل 

جدیدی برنخواهیم خورد.

* سال 98؛ سال عرضه بزرگ بنگاههای اقتصادی به 
بازار سرمایه

رئیس جمهور گفت: سال 98 سال عرضه بزرگ بنگاه های 
اقتصادی به بازار سرمایه خواهد بود.روحانی در ادامه سخنان خود 
در مجلس شورای اسلامی افزود: بعد از 13 آبان شرایط کشور 
آرامتر شد یعنی دشمن هر تیری که در چله کمان داشت رها کرد 
و مردم توان امریکا را دیدند که چه مقدار است و این قدم اولی 
بود که برداشته شد.رئیس جمهور گفت: قدم دوم که باید برداریم 
این است که از اموال دولت و توانمندی های آن برای سال آینده 
و سال های بعدتر بیشتر استفاده کنیم.آقای روحانی ادامه داد: ما 
ثروت و دارایی فراوانی داریم اما این ثروت ها را در گاوصندوق قرار 
داده و قفل کرده ایم دولت دارای با ارزش ترین زمین ها در داخل 
و کنار شهرها و سایر مناطق مختلف کشور است که این زمین 
ها را قفل کرده است.رئیس جمهور گفت: در سفری که به یک 
استان داشتم زمین بسیار وسیعی در کنار شهر قرار داشت که 
گفتند از 30 سال پیش در مالکیت یک وزارتخانه است یعنی 30 
سال پیش زمین را گرفته و در گاوصندوق قفل کرده است و می 
خواهد 40 سال بعد در آنجا طرحی را اجرا و پیاده کند.روحانی 
افزود: اموال و دارایی مان را باید مولد کنیم نه منجمد، متأسفانه 
ما دارایی ها را منجمد کرده ایم. رئیس جمهور گفت: بانک ها 
دارای بنگاه ها، املاک و اموال غیر منقول مختلف در سراسر 
کشور هستند که آنها را نمی فروشند بعد اعلام می کنند که 
بانک نقدینگی ندارد. روحانی افزود: باید همه از جمله تمام دولت 
ملزم شوند اموال خود را عرضه کنند با کمک خداوند و با قولی که 
وزیر جدید کار داده است سال 98 سال عرضه بزرگ بنگاه های 
اقتصادی به بازار سرمایه خواهد بود و ان شاءالله همه شستا به بازار 
سرمایه خواهد آمد.رئیس جمهور گفت: در اجرای این طرح برخی 
ها ضرر خواهند کرد در هیأت مدیره های مختلف، مجمع های 
مختلف داستان هایی وجود دارد برای اینکه از اینها بگذریم باید 
همه توان را به کار بگیریم، دولت ثروتمند و قدرتمند است، تمام 
مراکز و منابع نفتی و گازی ما می تواند وارد میدان شود اعتبار 
نفت به اندازه دولت است و پیش برخی از شرکت ها و بنگاه های 
اقتصادی گاهی نفت را بهتر از کل دولت و وزارت دارایی قلمداد 
می کنند این نفت قدرتمند باید به صحنه بیاید و سرمایه گذاری 
های جدید شروع شود.وی افزود: اگر امریکا امروز جلوی سرمایه 
گذاری خارجی را گرفته است ما باید سرمایه گذاری های داخلی 
با مشوق های لازم برای سرمایه ایرانیان خارج از کشور داشته 
باشیم اخیراً در شورای عالی امنیت ملی در مصوبه ای کار همه 
ایرانی های دو تابعیتی را تسهیل و این مصوبه شورای عالی امنیت 
ملی را ابلاغ کردیم که هیچ ایرانی ولو دو تابعیتی برای ورود و 
فروش اموال در ایران هیچ مشکلی نداشته باشد.رئیس جمهور 
گفت : این اقدام بزرگ شورای عالی امنیت ملی در ماههای اخیر 

به این دلیل بود که بتوانیم سرمایه ایرانیان را جذب کنیم.

 * نگران مسئله آب نباشید
رئیس جمهور گفت: دولت درباره مشکل آب برای همه مناطق 
حاد و بحرانی تصمیمات اساسی خواهد گرفت و نگران این مسئله 
نباشید. روحانی در ادامه سخنان خود در مجلس شورای اسلامی 
افزود: بی تردید دولت به فکر همه مناطق و استانهای کشور 

است و آب به عنوان یک مسئله اساسی و مهم برای ما نیز مطرح 
است. وی به قول وزیر صنعت معدن و تجارت در سال آینده 
برای توسعه بخش های اقتصادی کشور اشاره کرد و گفت: وزیر 
صنعت قول داده بیش از 2 هزار بنگاه اقتصادی و صنعتی را که 
نیمه تمام است تکمیل کند و بیش از 2 هزار بنگاه اقتصادی نیز 
بازسازی شود که مبلغ 20 هزار میلیارد تومان تسهیلات برای این 
طرحها در نظر گرفته شده است. رئیس جمهور با بیان اینکه سال 
آینده بیش از 4 هزار واحد صنعتی باید فعال شود تصریح کرد: 
موضوع آب به عنوان یک مسئله مهم در کشور ما مطرح است و 
دولت و وزارت نیرو و کارگروه سه نفره موظف به پیگیری و حل 
این مسئله هستند. وی با بیان اینکه به نمایندگان مجلس قول 
می دهم شورای عالی آب در مدت زمان باقی مانده تا پایان سال 
و سال آینده بیشتر تشکیل جلسه دهد گفت : وقتی دولت اعلام 
می کند مکانی باید احیا شود این مفهوم را ندارد که فقط همان 
جا باید احیا شود و وظیفه دولت نسبت به تمام کشور مساوی 
است.روحانی گفت: همان قدر که زاینده رود برایمان اهمیت دارد 
به همان اندازه کارون ،ارومیه و هامون نیز برای ما مهم است. وی 
بار دیگر تاکید کرد : دولت به یک استان و یک محله و یک منطقه 
تعلق ندارد و خادم و نوکر همه مردم ایران است.رئیس جمهور با 
بیان اینکه برای کارون اقدامات مهمی انجام دادیم خاطرنشان 
کرد: از وزارت نیرو می خواهم لیست این اقدامات را منتشر کند 
که چه مقدار جلوی آلودگی ها را گرفته ایم و خواهیم گرفت. وی 
ادامه داد: کارون نقش حیاتی تنها برای مردم خوزستان ندارد و 
رودخانه حیات ملی ماست و ما را متصل به خلیج فارس می کند. 
آقای روحانی اضافه کرد : ما همه اقدامات را به شکل همزمان 
انجام می دهیم و به همه نمایندگان عرض می کنم  که برای حل 

مشکل آب تصمیمات اساسی خواهیم گرفت.

 * افزایش 20 درصدی دریافتی حقوق بگیران در سال 
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رئیس جمهور گفت : در بودجه سال آینده برای معیشت 
حقوق بگیران شاغل، بازنشسته و مستمری بگیران دولت تصمیم 
گرفته شد 20 درصد به دریافتی حقوق بگیران افزوده شود. 
روحانی افزود: می خواهیم باری را که روی دوش مردم است 
کاهش دهیم و در چند نوبت با اقدامات حمایتی مبلغی برای 
کالاهای ضروری به مردم پرداخت کنیم و سال آینده نیز این روند 
ادامه خواهد داشت . وی با اشاره به اینکه مردم بدانند دولت به 
فکر آنهاست گفت : تولید برای ما هم جنبه صادرات و هم اشتغال 
دارد اما امروز تولید در برخی زمینه ها با مشکل روبروست و آن 
بخاطر مواد اولیه و کالاهای واسطه ای است . روحانی افزود : در 
8 ماه امسال 5/31 میلیارد دلار صادرات غیر نفتی داشتیم که 
نسبت به پارسال حدود 13 درصد افزایش داشته و در واردات 
حدود 12 درصد کاهش داشتیم و این نشان می دهد که هم 
اکنون تراز مثبتی داریم . رئیس جمهور گفت : در بخش کالاهای 
مصرفی کاهش داشتیم اما در بخش کالاهای واسطه ای باید 
بیشتر مراقبت کنیم و برای این کار در هفته جاری تصمیماتی 

اتخاذ می کنیم .

* معیشت، تولید و اشتغال سه اولویت دولت 
رئیس جمهور گفت: برای این کار ما در هفته گذشته دو 
تصمیم گرفتیم تصمیم قبلی ما این بود که تمام وارد کنندگان 
بدون ثبت سفارش می توانند مواد اولیه برای تولید و کارخانجات 
را در مناطق آزاد وارد و بدون ثبت سفارش انبارکنند.به گزارش 
خبرنگار خبرگزاری صدا و سیما؛ آقای روحانی در ادامه سخنان 
خود افزود: این تصمیم مهمی بود که ما اتخاذ کردیم از جهاتی این 
تصمیم برای ما مشکل بود اما آن را به خاطر تولید اتخاذ کردیم.

رئیس جمهور گفت: در هفته گذشته تصمیم دیگری گرفتیم 
که برای کالاهای ضروری بخشی از تولیدات ما را که بسیار مهم 
است باز هم بدون انتقال ارز آزاد کنیم برای اینکه تولید ما بتواند 
به حرکت دربیاید پس دومین اقدام ما اقدام تولید است.آقای 
روحانی افزود: نخست معیشت مردم، دوم تولید و سوم اشتغال 
است، اشتغال برای ما مهم است، سازمان برنامه و بودجه مکلف 
شد با تمام دستگاه های اجرایی بتواند توافق کند تا برای اشتغال 
بتوانیم سال آینده حرکت بهتری داشته باشیم.رئیس جمهور 
گفت: بخش مسکن ما بار سنگینی را بر دوش گرفته و وزیر 
مسکن ما تعهد کرده در دو سال آینده 400 هزار واحد مسکونی 
با بازسازی بافت های فرسوده احداث و برای تکمیل 500 هزار 
واحد اقدام کند و این اقدام برای اشتغال ما بسیار مناسب است و 
در مسکن ما تأثیرگذار خواهد بود.وی افزود : البته می شود راه و 

مسکن و شهرسازی را مثل بخش صنعت و معدن از هم جدا کرد 
که هنوز جدا نکرده اید و هنوز در انتظاریم و ان شاءالله اینها را 
مجلس شورای اسلامی کمک کند برای اینکه بشود کشور را در 
این شرایط بهتر اداره کرد.رئیس جمهور گفت: در بخش مربوط 
به گردشگری هم برنامه و بودجه کمک کرده است و هم قول 
بخش گردشگری ما این است که بتوانیم جاذبه گردشگری را زیاد 
کنیم.روحانی افزود: هم در بخش جاری و هم در بخش سرمایه 
گذاری سازمان برنامه و بودجه بودجه خوبی گذاشته بنابراین 
مسئله اشتغال برای ما بسیار مهم است و این را انشاءالله با کمک 
وزارتخانه ها و بخش های مربوطه ادامه خواهیم داد و این نیز یکی 

از سیاست های ماست. 

* تصمیم وزارت نیرو برای صرفه جویی آب در تابستان 
رئیس جمهور گفت: وزارت نیرو تصمیماتی اتخاذ کرده تا در 
تابستان سال آتی با تغییر نرخ آب، صرفه جویی در این زمینه 
را بیش از پیش کند.روحانی در ادامه سخنان خود در مجلس 
شورای اسلامی اظهار داشت: درباره کاهش مصرف آب و همچنین 
کاهش آب کشاورزی تلاش خود را ادامه خواهیم داد و در بخش 
کشاورزی برای کاهش آب اقدامات خوبی صورت گرفته است و 
تلاش ها در این زمینه ادامه پیدا می کند.رئیس جمهور گفت: 
در بخش کشت گلخانه ای تا ابتدای دولت یازدهم 8 هزار هکتار 
کشت گلخانه ای داشتیم و امروز 15 هزار هکتار کشت گلخانه ای 
داریم یعنی دو برابر گذشته کشت گلخانه ای داریم و این یعنی 
صرفه جویی در مصرف آب.وی افزود: وزارت نیرو تصمیم دارد 
برای نرخ آب در تابستان تغییراتی را لحاظ کند که این موضوع در 
دولت مورد بحث و بررسی قرار گرفته و برای آب شیرین کن ها 
و انتقال آب به طور حتم در سال آتی تلاش خواهیم کرد.رئیس 
جمهور اظهار داشت: آخرین نکته من در مسئله بودجه، توجه به 
محیط زیست است زیرا محیط زیست برای ما اهمیت ویژه ای 
دارد و ما باید به آن حساس باشیم به همین خاطر در بودجه 
سال آتی در بحث محیط زیست توجه ویژه ای به بودجه جاری و 
همچنین بودجه عمرانی داشتیم و دلیل توجه ما به بودجه محیط 
زیست این بود که در بخش های پژوهش و آموزش عالی اقدامات 

مناسبی در سال آینده صورت گیرد.

 * کالاهای اساسی با ارز 4200 تومان عرضه می شود
رئیس جمهور گفت: در بودجه سال آینده نیز کالاهای اساسی 
با ارز 4 هزار و 200 تومان به بازار عرضه می شود.روحانی در ادامه 
سخنان خود در مجلس شورای اسلامی اظهار داشت: برای اینکه 
بتوانیم از معضل عبور کنیم باید دولت تمام توان خود را به کار 
گیرد و ما باید از توانمندی های خود برای ایجاد شرایط بهتر در 
سال آتی استفاده کنیم.وی گفت: در سیاست بودجه ای سال 
آینده همچون پارسال چند نکته برای ما بسیار حائز اهمیت است 
نخستین مسئله در تحریم این بود که فشار به دهک های پایین 
جامعه وارد آمد. ما در ماههای گذشته شرایط تورمی مناسبی 
نداشتیم و مردم به همین خاطر به زحمت افتادند.رئیس جمهور 
افزود: در این شرایط باید تصمیم گیری هایی برای بودجه سال 
آتی می داشتیم و این کار را انجام دادیم کالاهای اساسی ، بخش 
درمان و همچنین تجهیزات پزشکی در بودجه پارسال 13 میلیارد 
دلار با ارز 4 هزار و 200 تومانی پیش بینی شده بود و ما این 
رقم را در بودجه امسال به 14 میلیارد دلار با همان ارز 4 هزار و 
200 تومان افزایش دادیم یعنی قیمت دلار برای همه کالاهای 
اساسی در بودجه سال آتی 4 هزار و 200 تومان خواهد بود.وی 
تاکید کرد: خواهش می کنم در بخش اقتصاد، بخش خصوصی 
و همچنین بخش عمومی غیردولتی همه در این زمینه متعهد 

باشند و مردم نیز ما را یاری کنند.

* اصلاحات لازم در لایحه بودجه 98 اعمال شده است
رئیس جمهور گفت: لایحه بودجه سال 98 بعد از اصلاحات به 
مجلس شورای اسلامی ارائه شده است .روحانی در بخش پایانی 
سخنان خود در مجلس شورای اسلامی رقم بودجه امسال را 
407 هزار میلیارد تومان اعلام کرد و افزود: البته ما این بودجه را 
دو سقفی کردیم در سقف اولش چهار صد و هفت هزار میلیارد 
تومان و در سقف دوم دو تا 20 هزار میلیارد تومان دیگر خواهد 
بود که در صورت کسب منابع جدید که در بودجه آمده است 
اعمال خواهد شد.رئیس جمهور با اشاره به اینکه لایحه بودجه 
سال 98 در هفته های اخیر اصلاح شد گفت: لایحه بودجه ابتدا 
در 15 آذر آماده شد اما با دستوراتی که مقام معظم رهبری دادند 
ما اصلاحاتی را انجام دادیم و بودجه ای که امروز تقدیم مجلس 
شد بودجه ای است که این اصلاحات در آن انجام گرفته است.

روحانی افزود: بودجه عمرانی ما در سال آینده 62 هزار میلیارد 
با تلاش  ابراز امیدواری کرد  تومان خواهد بود.رئیس جمهور 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی دولت بتواند بودجه را در بهمن 
ماه از مجلس دریافت کند تا آیین نامه بودجه را در اسفند تدوین 
و سال آینده اجرا کند.روحانی گفت: این بودجه برای اولین سال 
دهه پنجم انقلاب اسلامی اجرا می شود و در سال آینده اولین 
انتخابات مهم در این دهه یعنی انتخابات مجلس شورای اسلامی 

انجام خواهد شد.

* هیچ ایرانی  برای ورود به ایران، مشکلی ندارد
رییس جمهور خاطرنشان کرد: اخیراً در شورای عالی امنیت 
ملی با مصوبه ای که داشتیم کار تمام ایرانی های دو تابعیتی را 
تسهیل کردیم و برخی از مقررات را اصلاح کردیم؛ این مصوبه 
شورای عالی امنیت ملی را ابلاغ کردیم که هیچ ایرانی  برای ورود 
به ایران، تلاش در ایران و فروش اموالش ولو دو تابعیتی هیچ 
مشکلی نداشته باشد؛ این اقدام بزرگ شورای عالی امنیت ملی در 
ماه های اخیر به این دلیل بود که بتوانیم سرمایه ایرانیان را جذب 
کنیم.رئیس جمهور پس از سخنان خود لایحه بودجه سال 98 را 

به رییس مجلس تقدیم کرد.

روحانی هنگام تقدیم لایحه بودجه کل کشور: 

برای نجات از فساد و رانت،راهی جز شفافیت نداریم

رئیـس کمیسـیون فرهنگـی مجلـس شـورای اسـلامی با 
تاکیـد بر ایـن که فیلتر راه حل و راهکار حل مشـکلات فضای 
مجازی نیسـت، گفـت: به عنوان ابزار کنترلـی موقت می تواند 

مـورد توجه قـرار گیرد.
 حجـت الاسـلام احمد مازنیافـزود: بارها گفتـم و باز تاکید 
مـی کنـم که نمـی تـوان بـرق و آب و همچنین خیابـان ها را 
بـرای همیشـه قطع و مسـدود کـرد، اما در هنـگام اعلام خطر 
و بـروز مشـکل، چـاره ای جز قطـع آب و برق و مسـدود کردن 

خیابان ها نیسـت.
وی بـا تاکیـد براینکـه فیلترینـگ فضـای مجـازی کاربرد 
موقـت دارد، تصریـح کـرد: دانـش و تحـول در حـوزه فضـای 
مجـازی بـا چنان سـرعتی پیش مـی رود که ما بـه هیچ وجه 
نمی توانیم جلودار آن باشـیم چه برسـد به اینکه بخواهیم آن 

را فیلتـر و تعطیل کنیم.

* فضای مجازی خود را بر ما تحمیل کرده است
اصـرار بـرای فیلترینگ فضای مجـازی راه به جایی نخواهد 
برد و راه حل رفع مشـکلات فضای مجازی و سـایبری استفاده 
درسـت، تولید محتوای مناسـب و وضع قوانین و مقرراتی برای 

پیشـگیری از تهدیدها و آسیب های ناشـی از آن است.
ایـن نماینـده مـردم در مجلس دهـم، با بیـان اینکه فضای 
مجـازی خـود را بر مـا تحمیل کرده اسـت، گفت: اصـرار برای 
فیلترینـگ فضای مجـازی راه بـه جایی نخواهد بـرد و راه حل 

رفع مشـکلات فضای مجازی و سایبری استفاده درست، تولید 
محتوای مناسـب و وضع قوانین و مقرراتی برای پیشـگیری از 

تهدیدها و آسـیب های ناشـی از آن است.
مازنـی بـا تاکیـد بـر اینکه فضـای مجـازی فرصتی اسـت 
کـه بایـد از آن اسـتفاده کـرد، ادامـه داد: بنده به عنـوان رئیس 
کمیسـیون فرهنگـی و عضـو شـورای عالـی فضـای مجـازی 
تـا کنـون هیچ گزارش رسـمی حاکـی از موفقیـت فیلترینگ 
فضای مجازی مشـاهده نکردم مگر اینکه گزارشـی داشـتیم از 
اینکه بسـیاری از حملات سـایبری به نام ایران تمام می شـود 
در حالی که حملات از جانب کشـورهای سـازنده فیلترشـکن 
هـا بـوده بنابرایـن آثـار منفی فیلترینگ بیـش از بیـش از آثار 

مثبت آن اسـت.
رئیس کمیسـیون فرهنگی مجلس شورای اسـلامی، افزود: 
مـا چه موافق فیلترینگ فضای مجازی باشـیم چه نباشـیم به 
هیـچ وجـه امکان کنتـرل آن وجـود ندارد البته هیچ کشـوری 

نیز در این زمینه موفق نشـده اسـت.
وی ادامـه داد: بایـد در شـورای عالی فضای مجـازی بر روی 
موضـوع فیلترینگ بحث های بیشـتری انجام شـود از سـویی 
کمیته فضای مجازی را در کمیسـیون فرهنگی تشکیل دادیم 
و بایـد منسـجم تر، قـوی تر و علمی تـر با این مسـاله برخورد 
کنیـم تـا بتـوان تهدیدهـای آن را تبدیل بـه فرصت کـرد و از 
فرصت ها حداکثر بهره برداری را برای رشـد و توسـعه کشـور 

باشیم. داشته 

* فضای مچ گیری در کشور وجود دارد
وی یادآور شـد: متاسـفانه فضای مچ گیری در کشـور وجود 
دارد کـه هـر فـردی بر اسـاس مواضـع جناحی خـود فرافکنی 
می کند و مسـئولیت پذیر نیسـت در این رابطه همگی باید در 
چارچوب قانون مسـئولیت پذیر باشیم؛ در  رابطه با فیلترینگ 
فضـای مجازی در حاکمیت، مسـئولان و مردم مخالفان جدی 
وجـود دارد البتـه این روزها شـاهد ارسـال پیامک هـای فراوان 
از طرف کسـانی هسـتیم که اصـرار به فیلترینگ اینسـتاگرام 
و سـایر پیـام رسـان هـا دارنـد کـه اگر چه شـاید عـده قلیل و 

اندکی باشـند اما بخشـی از جامعه هستند.

* اگر فضای مجازی بد است باید برای همه باشد
برخـی مقامـات برای اسـتفاده از اینترنت، فضـای مجازی و 
شـبکه هـای ماهـواره ای مجوزهایی دارنـد؛  اگر فضای مجازی 
بـد اسـت بایـد بـرای همـه باشـد اینکـه بـرای تمامـی مردم 
ممنوعیـت ایجاد کـرد و مقامات از این ظرفیت اسـتفاده کنند 

قابل قبول نیسـت.
ایـن نماینـده مـردم در مجلـس دهـم، یـادآور شـد: برخی 
مقامات برای اسـتفاده از اینترنت، فضای مجازی و شـبکه های 
ماهـواره ای مجوزهایـی دارنـد اما برای مردم ایـن موضوع قابل 
قبـول نیسـت.  در واقـع اگر فضـای مجازی بد اسـت باید برای 
همـه باشـد اگـر خوب اسـت بایـد برای همـه باشـد البته می 
توان برای اسـتفاده شـرط سنی گذاشـت اما اینکه برای تمامی 

مـردم ممنوعیت ایجاد کـرد و مقامات از این ظرفیت اسـتفاده 
کنند قابل قبول نیسـت.

* توئیتر باید رفع فیلتر شود
مازنـی با تاکید براینکه توئیتر باید رفع فیلتر شـود، تصریح 
کـرد: اسـتفاده از آن باید بـرای مردم فراهم شـود و محدودیت 
بایـد در رابطـه بـا موضوعـات خـلاف شـرع و اخلاق یـا ایجاد 
سـایت و فضاهایـی در ایـن راسـتا بـوده و مانند دنیـا جرائمی 
تعریف و پیش بینی شـود؛ تمامی کشـورها بر اسـاس سـن و 
موضـوع جرائمـی را تعریف مـی کنند اما ایجـاد محدودیت به 
هیـچ وجه جوابگو نیسـت زیـرا در حال حاضر همـه در توئیتر 

حضـور دارند و فعال هسـتند.

* ارزش ها باید بر جامعه حاکم شود
رئیـس کمیسـیون فرهنگـی مجلـس شـورای اسـلامی، 
بـا تاکیـد براینکـه ارزش هـا باید بـر جامعـه حاکم شـود و راه 
حـل ایجـاد محدودیت نیسـت، گفـت: محدودیت هـا باید در 
چارچـوب قانـون و بـا رعایت حقوق شـهروندی باشـد؛ هنر ما 
نبایـد محدودیـت و مسـدودکردن باشـد بلکـه باید بتـوان نرم 
هـای قانونی مناسـب را ارائه کرد تا مـردم در فضایی که امنیت 
داشـته باشند، جاسوسی در آن نباشـد و آزادی، نشاط، حجاب 
و ارزش هایشـان  تامین شـود و محفوظ باشـد حضور داشـته 

باشـند و احسـاس امنیت کنند.

 رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی  :

به هیچ وجه امکان کنترل فضای مجازی وجود ندارد 
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حكمت، روشنگر هر دلى، و خداترسى، سرآمد هر 
حكمتى است، و حق، درِ هر خیرى و رحمت خدا درِ 
هر حقّى است، و كلیدهاى آن، دعا و زارى و كردار 
)نیك( است، و چگونه درى بدون كلید، باز مى  شود؟!

چهارشنبه - 5 دی ماه 1397- سال بیست و یکم - شماره  4716

معاون هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منابع استانداری قم ضمن ابراز رضایت از روند 
پرداخت تسهیلات رونق تولید به متقاضیان گفت: بانک های عامل تا جایی که قانون اجازه 
می دهد با برداشتن موانع، مسیر ارائه تسهیلات به متقاضیان را بیش از پیش کوتاه کنند. 
مهرداد غضنفری روز سه شنبه در نشست با مدیران بانک های عامل استان اظهار 
داشت: مسیر تعاملی در پیش گرفته شده از سوی دستگاه های اجرایی استان و بانک 
ها قابل تقدیر است و خوشبختانه اکنون شرایط در قم به گونه است که هیچ دستگاهی 
در مقابل دستگاه دیگر نیست، بلکه در کنار هم برای رفع مشکلات بودجه ای تلاش 

می کنند.
وی بیان داشت: قم در سال جاری در بخش تسهیلات اشتغال روستایی رتبه دوم و در 
زمینه تسهیلات رونق تولید نیز رتبه پنجم کشور را کسب نموده و این موفقیت با توجه 

به وسعت این استان بی نظیر است.

امسال در راستای سیاست دولت مبنی بر تولید ثروت در روستاها 820 میلیارد ریال 
تسهیلات به روستاییان این استان پرداخت شد. رقم پرداختی به بخش تولید قم نیز 9 

هزار میلیارد ریال بوده است. 
غضنفری همچنین گفت: به طور حتم برای ارائه تسهیلات به سرمایه گذاران بخش 

گردشگری قم موانعی وجود دارد، که می توان آنها را برداشت.
قم دارای 35 واحد هتل، 27 واحد هتل آپارتمان، 55 واحد مهمانپذیر، 170 خانه 

مسافر و 97 واحد مجتمع بین راهی و پذیرایی با ظرفیت 12 هزار تخت است.
معاون استاندار قم خاطرنشان کرد: طبق قانون مهلت بانک ها برای ارائه تسهیلات به 
سرمایه گذاران و متقاضیان حداکثر یک ماه پس از معرفی از سوی دستگاه مربوطه است 
و زودتر از آن هیچ بانکی ملزم به پرداخت نیست، ولی برای تعامل و کمک بیشتر می 

توانند این مدت را چند روز کاهش دهند.

معاون استاندار قم:

بانک های قم فرآیند پرداخت تسهیلات رونق تولید را کاهش دهند 

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای قم 
گفت: برای تامین نیاز صنایع به آب، در 
شورای حفاظت از منابع آب مصوب شد 
10 میلیون مترمکب از پساب تصیفیه 
خانه های فاضلاب استان به بخش صنعت 

اختصاص یابد. 
احمد حاج حسینی مسگر روز سه 
شنبه در پایان سومین جلسه کارگروه 
استانی سازگاری با کم آبی )نوزدهمین 
منابع آب( در  جلسه شورای حفاظت 
گفت و گو با خبرنگاران ایرنا و صدا و سیما، 
افزود: متقاضی استفاده و تخصیص پساب 
از تصفیه خانه های فاضلاب برای شهرک 
های صنعتی واقع در محور قم- تهران، 
شرکت شهرک های صنعتی می باشد 

و صنایع، اشتغال بالایی در استان دارند.
وی اضافه کرد: بر این اساس شرکت 
شهرک های صنعتی باید مطالعات لازم را 
انجام دهد و طرح را برای اجرا آماده نماید.

وی بیان کرد: میزان آب انتقالی از 
سرشاخه های دز 181 میلیون مترمکعب 
در سال است که سهمیه قم از این آب 
و  باشد  می  مترمکعب  میلیون   144
سیاست استان این است تا جایی که 

امکان دارد آب سرشاخه های دز را به 
مصرف شرب اختصاص دهد و از پساب 

آن برای بخش صنعت استفاده شود.
حاج حسینی مسگر افزود: با وجود 
این که بخش صنعت مدعی نیاز به 25 
میلیون مترمکعب آب سرشاخه های دز 
است، ولی کمتر از 6 میلیون مترمکعب 

به این بخش اختصاص داده شده است.
رشد  به  توجه  با  کرد:  تصریح  وی 
جمعیت، پیش بینی ما بر اساس آمار 
مصرف و نرخ رشد در قم این است که 
در سال 1405 حتی با وجود برداشت 
144 میلیون مترمکعب آب از سرشاخه 
های دز، سالانه هشت میلیون مترمکعب 
کمبود آب خواهیم داشت.وی در ادامه به 
ساماندهی چاه های شرب دشت علی آباد 
اشاره و بیان کرد: در طول سه دهه گذشته 
که هنوز آب شرب سرشاخه های دز به قم 
منتقل نشده بود، از منابع آب زیرزمینی 
دشت علی آباد به عنوان یکی از منابع آب 
باکیفیت استفاده می شد.حاج حسینی 
مسگر افزود: بعد از انتقال آب سرشاخه 
های دز، مقرر شد آب زیرزمینی و آب چاه 
های دشت علی آباد به عنوان چاه های 

ذخیره برای مواقع بحران در نظر گرفته 
شود.وی با اشاره به فرونشست زمین در 
دشت علی آباد، گفت: برای جلوگیری 
از فرونشست های بیشتر، بخش های 
کشاورزی، شرب و سایر بخش ها باید 
در میزان برداشت از منابع آب زیرزمینی 
صرفه جویی کنند تا بیش از این، منطقه 
علی آباد دچار بحران نشود.وی افزود: در 
گذشته برداشت 500 لیتر بر ثانیه از آب 
های دشت علی آباد برای مصارف صنعتی 
که اشتغال خوبی دارد، مصوب شده است 
و این میزان افزایش پیدا نخواهد کرد تا 
افت سطح آب زیرزمینی در منطقه کنترل 
شود.وی همچنین با اشاره به لزوم اصلاح 
الگوی کشت مصرف در بخش کشاورزی، 
تاکید کرد: الگوی کشتی که در سازمان 
جهاد کشاورزی قم پیشنهاد داده شده 
با وضع مطلوبی که به لحاظ برداشت از 
منابع آب زیرزمینی مدنظر است، مغایرت 
آب  از  حفاظت  شورای  که  دارد  هایی 
پیشنهاد کرد در جلسه کارشناسی بررسی 

و اختلاف نظرها حل شود.
حاج حسینی مسگر افزود: بر اساس 
وضع موجود جهاد کشاورزی تاکید دارد 

225 میلیون مترمکعب برای مصارف آب 
کشاورزی برداشت نماید، در صورتی که 
بر اساس وضع مطلوب این برداشت باید 
175 میلیون مترمکعب و بر اساس برنامه 
ریزی ها باید 120 میلیون مترمکعب 
باشد.وی ادامه داد: پس از بررسی بیشتر، 
رقم نهایی به عنوان پیشنهاد برای حجم 
آب استاندارد قابل برداشت در منطقه 
دشت علی آباد برای الگوی پیشنهادی 
سازمان جهاد کشاورزی مصوب خواهد 
شد تا بتوانیم این الگوی کشت را به عنوان 

نمونه در کشور اجرایی نماییم.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت 
قم نیز در این جلسه گفت: آب تامین شده 
در شهرک های صنعتی استان، 340 لیتر 
بر ثانیه است که باید به 720 لیتر بر ثانیه 
افزایش یابد.محمود سیجانی افزود: اگر 10 
میلیون مترمکعب آب به بخش صنعت 
تخصیص یابد، در افق 20 ساله کمبود آب 

شهرک های صنعتی قم حل می شود.
در  شغل  هزار  کرد: 20  اضافه  وی 
شهرک های محمودآباد و شکوهیه ایجاد 
شده است و باید آب مورد نیاز صنایع 

تخصیص یابد تا اشتغال پایدار بماند.

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای قم خبرداد

 اختصاص 10میلیون مترمکعب از پساب فاضلاب به صنعت قم

نایب رئیس شورای شهر قم گفت: در گذشته در هر خانه ای یک یا دو درخت وجود 
داشت و فضای خانه ها را تلطیف می کرد و طرح حمایت از فضای سبز خانگی، قدمی در 
راستای تشویق مردم به توسعه فضای سبز خانگی چه به شکل بام سبز چه در حیاط 

است.
حسن بختیاری دوشنبه شب در هفتاد و پنجمین جلسه شورای اسلامی شهر قم 
که به ریاست عبدالله جلالی در سالن جلسات ساختمان شهید باکری برگزار شد، طرح 
شهرداری برای حمایت از فضای سبز خانگی را مورد توجه قرار داد و با اشاره به ورود 
شهرداری به بحث محیط زیست در قالب کسب مشارکت مردم که قابل تقدیر است 
اظهار کرد: قریب به 14 هکتار از باغات شهر قم از بین رفته اما در چندسال گذشته بحث 

فضای سبز خانگی هم از بین رفته است.
وی اذعان کرد: در گذشته در هر خانه ای یک یا دو درخت وجود داشت و فضای 

خانه ها را تلطیف می کرد و این طرح قدمی در راستای تشویق مردم به توسعه فضای سبز 
خانگی چه به شکل بام سبز چه در حیاط است.

عضو شورای شهر قم با تاکید بر اینکه مشکل آب یکی از موضوعات اساسی در 
حوزه توسعه فضای سبز است خصوصا در قم این شرایط بدتر است اذعان کرد: باید 
رویکردی پیش بگیریم که سیستم های آب خاکستری راه اندازی شده و بازگردانی 

آب اتفاق بیفتد.
وی گفت: استفاده از سیستم های خورشیدی، نوآوری و... با رویکرد ایجاد ساختمان های 

سبز جزو شاخص های این طرح است.
سیدمرتضی سقائیان نژاد شهردار قم نیز با تاکید بر اینکه اجرای این طرح الزام آور 
نیست تصریح کرد: باید به نوعی طراحی مسیر صورت گیرد تا فرهنگی بین مردم ایجاد 

شود که خودشان نسبت به توسعه فضای سبز اقدام کنند.

سرپرست استانداری قم گفت: در این استان 30 هکتار 
کشت گلخانه ای وجود دارد و اگر در این بخش به عنوان 
استانی نمونه تمام محصولات کشاورزی به صورت گلخانه 

ای کشت شود، می توان به بازدهی خوبی رسید. 
سید محمدرضا هاشمی روز سه شنبه در سومین 
جلسه کارگروه استانی سازگاری با کم آبی )نوزدهمین 
درصد  افزود: 57  آب(،  منابع  حفاظت  شورای  جلسه 
اشتغال قم در حوزه خدمات و گردشگری، 40 درصد در 

حوزه صنعتی و سه درصد در حوزه کشاورزی می باشد.
وی با تاکید بر مدیریت آب در بخش کشاورزی، افزود: 
95 درصد آب استان برای سه درصد بخش کشاورزی 
استفاده می شود که در این راستا سفره های زیرزمینی 

آب باید تقویت شود.

وی اضافه کرد: اگر الگوی کشت و همچنین کشت 
محصولات گلخانه ای به طور مناسب مدیریت شود، 
دغدغه های تامین آب در بخش کشاورزی را نخواهیم 

داشت.
هاشمی با بیان این که استان قم با خشکسالی مواجه 
شده است، خاطرنشان کرد: سفره های زیرزمینی در حال 
کاهش است و فرونشست زمین رخ می دهد و امیدواریم 
شاهد بارش نزولات آسمانی باشیم تا قنات ها و سفره 
های زیرزمینی آب تقویت شود، درغیر اینصورت در سال 
های آینده وضعیت نامناسب تر از حال حاضر خواهد شد.

وی افزود: در مصرف بهینه آب تلاش شود و این 
سرمایه را برای نسل های آینده حفظ نماییم، زیرا در سال 

های آینده باید پاسخگوی برداشت های بی رویه باشیم.

وی با تاکید بر این که دفاع از حقوق کشاورزان وظیفه، 
تکلیف قانونی و اداری ماست، بیان کرد: با مدیریت خانه 
کشاورز تجمعات کشاورزان در اعتراض به مساله آب کمتر 
شده که جای تشکر دارد و دستگاهی موفق است که 
کمترین مراجعه را به استانداری داشته باشد و خودش 

مسائل را مدیریت نماید.
سرپرست استانداری قم افزود: باید طوری مدیریت 
کنیم تا مسائل صنفی به مسائل اجتماعی و مسائل 
اجتماعی به مسائل سیاسی و امنیتی تبدیل نشود، اگر 
مسائل صنفی مدیریت نشود، حیثیت استان زیر سوال 

می رود.
وی تاکید کرد: هنر همه ما این است که قانون را به 

نفع مردم تفسیر کنیم.

نایب رئیس شورای  اسلامی شهر قم تاکید کرد

لزوم تشویق مردم برای توسعه فضای سبز خانگی

سرپرست استانداری قم: 

قم در کشت محصولات گلخانه ای باید نمونه شود 

نیم نگاه

نامحـرمانه

اخبــار

ظریف: تعهد محضری بدهم که دنبال ۱۴۰۰ نیستم؟ 
 محمد جواد ظریف  وزیر امورخارجه در گفت و گویی  گفت :دوستان منتقد به نظر می رسد 
دو نگرانی دارند یک مورد نگرانی از لطمه زدن به سیاست خارجی و منافع ملی است با گره 
خوردن فعالیت های شما به سیاست داخلی و شاید عده ای هم نگران زمینه سازی ظریف برای 
انتخابات ریاست جمهوری 1400 باشند. آقایان به من بگویند چگونه این نگرانی را رفع کنم تا 
من همان کار را انجام دهم. بنده به چه زبانی بگویم که کارم سیاست خارجی است و سیاست 
داخلی نیست وعلاقه ای هم ندارم و دنبال 1400نیستم. چه کار کنم؟ )با خنده( در محضر 
تعهد بدهم؟ چه کاری انجام بدهم که این نگرانی برطرف شود و بی خودی به خاطر یک نگرانی 
بی مورد در تنها کاری که ما بلدیم اختلال ایجاد نکنند؟ این فیلم را منتشر کنید که از سند 
محضری هم بهتر باشد.  وی افزود :اما اینکه من گفتم در ایران پولشویی است و اینکه گفتم یک 
پدیده نامناسب و ناهماهنگ با سیاست های جمهوری اسلامی است، هیچ استفاده ای در خارج 
نمی شود، چون پول شویی های خیلی گسترده در کشور های بزرگ دنیا انجام می شود و پول 
شویی یک واقعیت است. اما کاری که دولت باید انجام دهد این است که مقررات و سازوکار های 
مبارزه با پول شویی داشته باشد. برخلاف صحبت هایی که می شود، سیاست جمهوری اسلامی 
مقابله با پول شویی است. سیاست هیچ کس در ایران حمایت از تروریسم نیست. اما برخی 
هستند که در کشور دروغ پخش می کنند و معتقدم هیچ یک از سازمان های کشور طرفدار 
پول شویی نیستند. ما الان افرادی را مجازات می کنیم که این ها یکی از مهم ترین تخلف هایی 

که مرتکب شدند داشتن شبکه پول شویی است.

حناچی با دوچرخه به بهارستان رفت 
پیروز حناچی شهردار تهران روز سه شنبه برای شرکت در جلسه کمیسیون عمران مجلس 
شورای اسلامی از خیابان بهشت با دوچرخه راهی بهارستان شد. شهردار جدید تهران که 
پس از گرفتن این مسئولیت دوچرخه سواری های او هرهفته خبرساز بوده در این باره گفته 
است: سه شنبه ها با استفاده از دوچرخه به محل کار می روم تا تقاضایی را رقم بزنم که نظام 
مدیریت شهری را وادار کند این موضوع را به رسمیت بشناسد.به گفته وی در شهری که 3 
میلیون موتور و دوچرخه و تعداد زیادی خودرو در حرکتند باید توسعه استفاده از دوچرخه 
یکی از محورهای اصلی کار ما باشد. حناچی که 22 آبان امسال شهردار تهران شده است دیروز 
نیز با تاکسی برای بازدید از خط 6 مترو تهران به کارگاه »دولت آباد« در جنوب شهر رفت و 
از آنجا با اتوبوس به همراه مدیران و خبرنگاران راهی مرکز معاینه فنی شهدای زمان آباد شد 
تا این مرکز را افتتاح کند.دو مرکز معاینه فنی زمان آباد و نیز چیتگر به همراه دو سامانه سیار 

دیگر دیروز راه اندازی شد.

دانشگاه شریف، دریاچه ارومیه را احیا می کند
عیسی کلانتری، رئیس سازمان محیط زیست گفت: با وجود اینکه می گفتند دریاچه ارومیه 
در حال نابودی است، با همکاری دانشگاه شریف در حال احیای این دریاچه هستیم. بر اساس 
شرایط محیط زیست باید دو سوم صنعت رو به تعطیلی برود. این مشکلات عمدتا توسط 
صنایعی صورت می گیرد که بزرگترین پژوهشگاه ها را دارند. برخی صنایع روزانه چندین هزار 
بشکه نفت می سوزانند و بیش از 400 هزار بشکه نفت تولید می کنند اما 1. 5 میلیون بشکه 

آن در داخل و 400 هزار بشکه در خارج از کشور سوخت می شود. 

طرح جریمه سربازان غایب در بودجه ۹۸ متوقف شد
دریافت جریمه غیبت سربازی به منظور اعطای معافیت به مشمولان خدمت وظیفه 
عمومی در لایحه بودجه سال 1398 پیش بینی نشده است. سال گذشته دولت با پیش بینی 
دریافت جریمه از کلیه مشمولان خدمت وظیفه عمومی که بیش از هشت سال غیبت دارند، 
امکان اعطای معافیت را فراهم کرد اما در سال جاری این بند از لایحه بودجه سال آینده 
حذف شده است. دریافت جریمه بر حسب مدرک تحصیلی از دیپلم تا دکترای تخصصی 
رشته های علوم پزشکی و بالاتر درجه بندی می شد و مبالغ بین 10 تا 50 میلیون تومان 
را در بر می گرفت. در لایحه پیشنهادی بودجه سال آینده اما بندی در این خصوص پیش 

بینی نشده است.

عصبانیت رحیم پور ازغدی از یک دانشجو 
عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی از دست دانشجویی که از بختیار دفاع می کرد، عصبانی 
شد.حسن رحیم پور ازغدی عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی در مراسمی که در روز دانشجو 
در دانشگاه فرهنگی خوارزمی برگزار شد از دست یک دانشجو که از بختیار آخرین نخست وزیر 
پهلوی دوم دفاع می کرد، عصبانی شد.رحیم پور ازغدی در بخشی از پاسخ هایش به این دانشجو 
گفت: شما کتاب نمی خوانی چه کارت باید کرد؟ شما که کتاب نمی خوانی باید محکومت کنند 
به کتابخانه و 23 تا کتاب بخوانی و نمره بالای 15 بگیری؛ زیر 15 قبول نیست تا دیگر درباره 

بختیار این طوری صحبت نکنی.

سرپرست سازمان تأمین اجتماعی منصوب شد 
محمد شریعتمداری وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با صدور حکمی محمد حسن زدا را به 

عنوان سرپرست سازمان تأمین اجتماعی منصوب کرد.

فرمانده انتظامی شهرستان قم خبرداد

دستگیری کلاهبردار اینترنتی در قم
فرمانده انتظامی شهرستان قم از دستگیری متهمی خبر داد که از طریق فضای مجازی در استان 

های قم ،قزوین،تهران و همدان کلاهبرداری کرده بود. 
 سرهنگ مراد حسین جعفریان اظهار داشت: با شکایت شاکی در کلانتری" 21 یزدانشهر" 
مبنی بر کلاهبرداری از طریق فضای مجازی، موضوع تحت رسیدگی قرار گرفت و مشخص شد 
شاکی، دستگاهی را به منظور فروش بر روی سایت دیوار قرار داده و فردی به عنوان خریدار با وی 
تماس گرفته و پیشنهاد خرید به صورت ارائه چک معتبر 5 روزه داده و با قبول وی معامله انجام 
شده است.سرهنگ جعفریان ادامه داد: شاکی در موعد مقرر برای وصول مبلغ چک به بانک مراجعه 
ولی با جعلی بودن چک مواجه می شود. وی افرود: شاکی به طور اتفاقی متوجه می شود که فرد 
کلاهبردار با یکی از بستگانش وارد معامله مشابهی شده که بلافاصله به کلانتری مراجعه و با طرح 
شکایت ، ماموران را در جریان امر قرار می دهد.فرمانده انتظامی شهرستان قم اضافه کرد : با انجام 
یکسری اقدامات پلیسی، متهم شناسایی و با هماهنگی مقام قضائی در یک اقدام غافلگیرانه، دستگیر 
شد.سرهنگ جعفریان بیان داشت: در بازرسی بدنی از متهم یک جلد دسته چک 50 برگی جعلی 
که 11 فقره آن استفاده شده است به همراه 2 عدد کارت ملی جعلی،10 برگ چک پول 50 هزار 
تومانی جعلی، تعداد 3 عدد سیم کارت همراه اول و پوکه سیم کارت های ایرانسل کشف شد.فرمانده 
انتظامی شهرستان قم اعلام داشت: در تحقیقات تکمیلی مشخص شد متهم علاوه بر استان قم در 
استان های تهران،همدان و قزوین نیز با همین شگرد فعالیت داشته و کلاهبرداری های متعددی 
انجام داده است.وی خاطرنشان کرد: با تلاش ماموران کلانتری علاوه بر شناسایی 6 نفر از مالباختگان 
قمی ، تعداد20 نفر از سوژه هایی که در لیست کلاهبرداری متهم قرار داشتند، شناسایی شدند.

سرهنگ جعفریان تصریح کرد: در نهایت متهم به انضمام پرونده تشکیل شده به مرجع قضائی استان 
معرفی که با صدور قرار قانونی مناسب روانه زندان شد.

رئیس شورای اسلامی شهر قم:

مناقصه های شهرداری قم مبهم نباشد
رئیس شورای اسلامی شهر قم با اشاره به برنامه شهرداری برای خرید قیر و میلگرد برای پروژه های 
عمرانی گفت: باید جزئیات این کار به طور کامل برای شورا مشخص باشد و شفاف سازی دلیل کار 

صورت گیرد تا اعضای شورا بتوانند درست تصمیم گیری کنند. 
عبدالله جلالی در هفتاد و پنجمین جلسه شورای اسلامی شهر قم که دوشنبه شب در سالن 
جلسات ساختمان شهید باکری برگزار شد، با اشاره به لایحه اخذ مجوز خرید قیر و میلگرد برای 
پروژه های عمرانی شهرداری اظهار کرد: این لایحه کلی است و جزئیات آن به پیوست مطرح نشده 
است؛ با چه دلایل توجیهی این لایحه به شورا ارائه شده است، آیا پیش بینی افزایش قیمت کالاهای 
استراتژیک در آینده وجود دارد که خریداری این اقلام به نفع شهرداری باشد یا پروژه ها به آنها نیاز 
دارد و یا منابعی اضافه بر سازمان داریم که بخواهیم به لحاظ اقتصادی آنها را به کالا تبدیل کنیم.

وی با بیان اینکه در این لایحه 250 میلیارد ریال برای خرید قیر و 650 میلیارد ریال برای خرید 
میلگرد پیش بینی شده است افزود: مشخص نشده که این قیر مصرف چند ماه شهر است؛ آیا ما که 
می خواهیم نظر بدهیم پیش بینی کردیم که مصلحت است که 25 میلیارد تومان را هزینه کنیم. باید 
هزینه هایی که خارج از بودجه در شهرداری پیش بینی می شود به طور کامل شفاف سازی شود.رئیس 
شورای شهر قم ادامه داد: در بحث میلگرد مشخص نیست که چه میلگردی برای چه پروژه هایی باید 
خریداری شود؛ باید توضیح داده شود که نحوه خرید این اقلام چگونه است و آیا محل خرید بورس 

یا محل دیگری است.
 

مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم  خبرداد

مراجعه ٤00هزار بار به تنها بیمارستان
 ملکی تامین اجتماعی قم

مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم گفت :بیمه شدگان تحت پوشش تامین اجتماعی استان 
قم بیش از 400 هزار بار در هشت ماهه نخست امسال به تنها بیمارستان تامین اجتماعی قم مراجعه 

نموده اند.
دکتر داود علیمحمدی اظهارداشت :بیمارستان  120 تختخوابی امام رضا )ع( قم در هشت ماهه 
نخست امسال به بیش از 433 هزار بار مراجعه خدمت درمانی ارائه نموده است.دکتر علیمحمدی 
افزود : بیمه شدگان تحت پوشش تامین اجتماعی در مدت یاد شده 162 هزار بار به پزشکان 
عمومی،42 هزار بار به پزشکان متخصص،8600 بار به دندانپزشک،208 هزار بار به بخش های 
پاراکلینیک و بیش از 7800بار از خدمات جراحی وبستری بیمارستان بهره مند شده اند.مدیر درمان 
استان قم با اشاره به مراجعه گسترده و تقاضای بسیار بالای بیمه شدگان برای دریافت خدمت در 
بیمارستان امام رضا )ع( گفت:با تمام ظرفیت و امکانات موجود در حال ارائه خدمت به بیمه شدگان 
می باشیم و تلاش می کنیم همه خدمات با توجه به حجم بالای مراجعه ،از استاندارد های لازم 
علمی برای بهبود بیماران  برخوردار باشد.دکتر علیمحمدی اظهار امیدواری کرد :مجموعه مدیریت 
درمان استان قم  بتواند با یک بیمارستان ملکی و سه مرکز سرپایی  در کنار بیش از 800 مرکز طرف 
قرارداد درمانی و پاراکلینیکی استان قم در تولید و پوشش درمان بیمه شدگان نقش موثری ایفا نماید.

اینم وضعیت نصف مردم ایران! کاریکاتور

فیروزه مظفرى

عصر امروز پس از تشییع در تهران:

پیکر مطهر آیت الله شاهرودی درقم 
تشییع و به خاک سپرده می شود 

پیکر مطهر آیت الله سید محمود هاشمی شاهرودی رئیس مجمع 
تشخیص مصلحت نظام روز چهارشنبه پنجم دی ماه در قم تشییع و 

درحرم مطهر حضرت فاطمه معصومه)س( به خاک سپرده می شود. 
مرکز خبر حوزه علمیه روز سه شنبه اعلام کرد: مراسم تشییع پیکر 
مطهر رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام امروزصبح در تهران و بعد 
از ظهر درقم برگزار خواهد شد.گزارش حاکیست بر اساس اعلام یکی از 
اعضای ستاد مراسم تشییع و بزرگداشت آیت الله هاشمی شاهرودی، پیکر 
مطهر آن عالم ربانی عصر چهارشنبه از مسجد امام حسن عسکری)ع( به 
سمت حرم مطهر حضرت معصومه)س( تشییع و در جوار ضریح مطهر 

بانوی کرامت به خاک سپرده خواهد شد. 
* رهبر انقلاب بر پیکر آیت الله شاهرودی اقامه نماز خواهند کرد 
دفتر مقام معظم رهبری اعلام کرد مراسم تشییع آیت الله هاشمی 
شاهرودی روز چهارشنبه از ساعت 8:30 صبح در مصلای حضرت امام 
خمینی )ره( تهران برگزار خواهد شد و رهبر معظم انقلاب بر پیکر آن 
مرحوم نماز اقامه خواهند کرد.به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام 
معظم رهبری، در این اطلاعیه آمده است: مراسم بزرگداشت آیت الله 
هاشمی شاهرودی از طرف رهبر معظم انقلاب اسلامی، چهارشنبه شب 
)5 دی( بعد از نماز مغرب و عشاء در مسجد اعظم قم برگزار خواهد شد. 
همچنین پنج شنبه 6 دی 1397 از ساعت 10 تا 11:30 صبح مراسم 
بزرگداشتی در حسینیه حضرت امام خمینی)ره( با حضور حضرت آیت الله 

خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی برگزار خواهد شد.
دفتر مقام معظم رهبری ضمن طلب رحمت و علوّ درجات برای رئیس 
فقید مجمع تشخیص مصلحت نظام و آرزوی صبر و سکینه الهی برای 
بازماندگان، از عموم مردم قدرشناس و انقلابی برای شرکت در مراسم های 

تشییع و بزرگداشت آن فقیه عالیقدر دعوت به عمل می آورد.
* هیات دولت روز چهارشنبه را عزای عمومی اعلام کرد 

هیات دولت در پیامی، ضمن تسلیت به مناسبت ارتحال رییس فقید 
مجمع تشخیص مصلحت نظام حضرت آیت الله شاهرودی، روز چهارشنبه 

پنجم دی ماه را در سراسر کشور عزای عمومی اعلام کرد. 
به پایگاه اطلاع رسانی دولت، در متن پیام هیات دولت آمده است: هیات 
دولت جمهوری اسلامی ایران، ارتحال فقیه عالیقدر، عالم مجاهد حضرت 
آیت الله سید محمود هاشمی شاهرودی رییس مجمع تشخیص مصلحت 
نظام را به مقام معظم رهبری، مراجع عظام، حوزه های علمیه و ملت شریف 
و عزیز ایران اسلامی و بیت مکرم ایشان تسلیت می گوید و به همین 
مناسبت روز چهارشنبه پنجم دی ماه را در سراسر کشور عزای عمومی 

اعلام می نماید.

شهردار قم:

فرهنگ حفظ محیط زیست و صیانت
 از فضای سبز باید نهادینه شود

شهردار قم گفت: فرهنگ حفظ محیط زیست و صیانت از فضای سبز 
باید به درستی نهادینه شود. 

دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد در هفتاد و پنجمین جلسه رسمی و 
علنی شورای اسلامی شهر قم در سالن جلسات ساختمان شهید باکری 
عنوان کرد: اگر در روند صدور پروانه طرح ایجاد فضای سبز و صرفه جوئی 
در مصرف آب مورد توجه قرار گیرد بسیاری از مشکلات زیست محیطی 
از میان می رود. شهردار قم افزود: یکی از مهم ترین اهداف این طرح حفظ 
محیط زیست توسط توسعه فضای سبز است هر چند بر اساس قانون 20 

درصد از مساحت یک ساختمان باید به فضای سبز اختصاص یابد. 
وی تصریح کرد: فرهنگ حفظ محیط زیست و صیانت از فضای سبز 
باید به درستی نهادینه شود و این امر نیاز به برنامه ریزی و تشویق مردم دارد. 
سقائیان نژاد نخستین هدف این طرح را ترویج فرهنگ پاکیزه نگه 
داشتن محیط زیست به وسیله فضای سبز دانست و خاطرنشان کرد: البته 
با توجه به بروکراسی های اداری در مسیر دریافت پروانه نمی توان مانع 
دیگری را فراروی مردم نهاد اما به تدریج و با فرهنگ سازی می توان این 
طرح را عملیاتی کرد. شهردار قم گفت: بر اساس قانون 20 درصد از مساحت 
ساختمان باید به فضای سبز اختصاص پیدا کند، ولی همین نیز رعایت نمی 
شود، و اگر مساله دیگری را به آن بیفزاییم به طور حتم قوانین روح خود را 
از دست خواهند داد، و به همین علت باید پس از چندی که این موضوع به 
یک فرهنگ تبدیل شد، قانونی شود.سیدمرتضی سقائیان نژاد شهردار قم نیز 
با تاکید بر اینکه اجرای این طرح الزام آور نیست تصریح کرد: باید به نوعی 
طراحی مسیر صورت گیرد تا فرهنگی بین مردم ایجاد شود که خودشان 

نسبت به توسعه فضای سبز اقدام کنند.

معاون حمل و نقل و ترافیک شهردار قم:

راه اندازی پارکینگ پارسیان 
بیش از 500 میلیون تومان هزینه دارد

معاون حمل و نقل و ترافیک شهردار قم با بیان اینکه اورهال و راه اندازی 
پارکینگ پارسیان بیش از 500 میلیون تومان هزینه در بر خواهد داشت، 
تصریح کرد: یکی از گزینه ها این بود که این پارکینگ در جایی که نیاز است 

استفاده شود که هزینه بسیار بالایی در بر داشت.
ذاکریان دوشنبه شب در هفتاد و پنجمین جلسه شورای اسلامی شهر 
قم که به ریاست عبدالله جلالی در سالن جلسات ساختمان شهید باکری 
برگزار شد،اظهار کرد:پارکینگ پارسیان هیچ زمانی به بهر ه برداری نرسیده 
است و برخی از تجهیزات آن نیاز به اورهال دارد و بردهای الکترونیکی آن 
وجود ندارد و باید خریداری شود؛ سال گذشته نیز بازدیدی صورت گرفت 
که هزینه های راه اندازی یا بازکردن یا جابجایی بررسی شود.ذاکریان با بیان 
اینکه اورهال و راه اندازی این پروژه بیش از 500 میلیون تومان هزینه در 
بر خواهد داشت تصریح کرد: یکی از گزینه ها این بود که این پارکینگ 
در جایی که نیاز است استفاده شود که هزینه بسیار بالایی در بر داشت.

وی با تاکید بر اینکه جانمایی این پروژه مناسب نبوده است، گفت: قبل از 
تنش های ارزی پیش بینی شده که ماهی 20 میلیون تومان هزینه نگهداری 
این پارکینگ مکانیزه خواهد بود و صدها میلیون تومان نیز هزینه برای 
راه اندازی آن نیاز داشتیم که کلا تصمیم گرفته شد که آن را از دستور کار 

خارج کنیم.

معاون خدمات شهری شهردار قم خبر داد:

پیگیری شهرداری برای اجرای 
طرح حمایت از فضای سبز خانگی

معاون خدمات شهری شهردار قم از پیگیری شهرداری برای اجرای طرح 
حمایت از فضای سبز خانگی خبر داد. 

سیدامیر سامع دوشنبه شب در هفتاد و پنجمین جلسه شورای اسلامی 
شهر قم که به ریاست عبدالله جلالی در سالن جلسات ساختمان شهید 
باکری برگزار شد، بیان کرد: ایجاد فضای سبز می تواند نقش مهمی در 
تلطیف هوای قم داشته باشد به ویژه اینکه قم از نظر آب و هوایی شرایط 

نامناسبی را در قم شاهد هستیم. 
وی با بیان اینکه هرسال وضعیت نامناسب تری در بخش آب، هوا، محیط 
زیست و فضای سبز روبه رو هستیم، اظهار کرد: فضای سبزی که در شهر 
ایجاد می شود هر روز هزینه های سنگین تری را بر شهر تحمیل می کند و 
بهتر است که از مشارکت مردم در این زمینه استفاده شود که هم کیفیت 

بیشتر خواهد شد و هم هزینه ها کمتر می شود.

اخبــار

علمیه  عالی حوزه های  دبیر شورای 
کشور با بیان اینکه باید برای حفظ بافت 
تاریخی قم تدابیری اندیشیده شود، گفت: 
ساختمان های آسمانخراش به هویت و 

فرهنگ شهر قم ضربه می زند.
آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری 
در دیدار حمید یزدانی مدیرکل میراث 
گردشگری  و  دستی  صنایع  فرهنگی، 
استان قم گفت: میراث فرهنگی، هویت 
ملی و اسلامی و جزئی افتخارات گذشته 
ایران است که وظیفه ما حفظ و حراست 
از آن می باشد.وی ادامه داد: قم عش آل 
محمد است و قبل از ورود حضرت فاطمه 
معصومه)س( به این دیار، قم در زمان 
اشعریان و بعد از آن پایگاه تشیع بوده 
است که آثار و بقایای تاریخ کهن قم در 
شهر باقی است و یکی از سه ماموریت 

کلیدی سازمان میراث فرهنگی آن است 
که با تمام وجود این آثار و ابنیه را حفظ 
نماید.عضو جامعه مدرسین  و حراست 
حوزه علمیه قم افزود: تاریخ گذشتگان، 

عبرت آیندگان است و برای حفظ بافت 
تاریخی باید تدابیری اندیشیده شود. چرا 
که ساختمان های آسمان خراش به هویت 

و فرهنگ شهر ضربه خواهد زد.

کشور  در  دستی  صنایع  گفت:  وی 
مغفول مانده است در حالی که هنرهای 
و  دنیاست  به  قابل عرضه  ایران  سنتی 

رابطه متقابلی با صنعت گردشگری دارد.
آیت الله حسینی بوشهری با بیان این 
که بعضی از کشورها بدون منابع نفت 
کشور خود را از طریق گردشگری اداره 
می کنند، افزود: تفاوت ایران اسلامی با 
دیگر کشورها این است که معیارهای دارد 
و پایبند به اصول است که آنها را نباید 

تحت الشعاع گردشگری قرار دهیم.
نماینده مجلس خبرگان رهبری ادامه 
داد: با حفظ اصول و با توجه به ظرفیت 
زائرپذیری شهرهایی مانند قم می توانیم 
فضای ایران هراسی و اسلام هراسی را 
با ورود هر گردشگری به یک پیام صلح 

تبدیل کنیم.

آیت الله حسینی بوشهری:

برای حفظ بافت تاریخی قم باید تدابیری اندیشیده شود


